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ΟΙ Π ΡΟΤΕΣ ΑΗ ΛΟ ΣΕ ΙΣ
ΡΟι πέντε μνηστήρες μιλούν οπήν «Κ.Ε.»

Γερ. Αρσένης, Αη. Κακλαμάνης, Κ. 
Σημίτης, Α. Τσοχατζόπουλος και I. 
Χαραλαμπόπουλος. Πέντε επιφανή 
στελέχη του ΠΑΣΟΚ που διεκδικούν 
την πρωθυπουργία- ανοίγουν τα 
χαρτιά τους για το επόμενο βήμα 
του ΠΑΣΟΚ. Κοινή συνισταμένη των 
πρώτων αυτών διακηρύξεών τους 
αποτελούν η διατήρηση της ενότη
τας της παράταξης, ο αποκλεισμός 
της πρόωρης προσφυγής στις κάλ
πες και η νικηφόρα συνέχεια του 
ΠΑΣΟΚ μετά τη λήξη της τρέχουσας 
κυβερνητικής θητείας. Υπάρχουν 
ωστόσο και διαφοροποιήσεις στις 
προτεραιότητες που θέτει καθένας 
εκ των πέντε υποψηφίων.
Οι πλήρεις δηλώσεις στις σελίδες 4,6
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«Υπό προθεσμίαν» είναι ο τίτλος ενός 
μυθιστορήματος. Διονύσης Τσακνής 

είναι το όνομα ενός από τους 
καλύτερους Ελληνες 

τραγουδοποιούς. Η σχέση τους 
περτγράφεται με νότες και λέξεις. 
Ετσι όπως δεν περτγράφεται η... 

τετράποδη βία της αστυνομίας: «Τρία 
φρίσκις παίρνετε και τον κόσμο 

δέρνετε», αναφωνεί ο «Ιός» απέναντι 
σε σκύλους και άλογα που 

φορούν το αστέρι του νόμου
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^ Σ τ ο  νήμα Αρσένης - Σημίτης

Εννέα στους δέκα πολίτες πιστεύουν ότι μετά το πρόβλημα στην υγεία 
του ο Α. Παπανδρέου πρέπει να παραιτηθεί από τη θέση του πρωθυ
πουργού, ενώ έξι στους δέκα ζητούν την αποχώρηση του και από την 

ηγεσία του ΠΑΣΟΚ Η πλειοψηφία των οπαδών του ΠΑΣΟΚ πάντως επιθυ
μεί την απομάκρυνση του από την κυβέρνηση αλλά την παραμονή του στην 
προεδρία του κόμματος. Την ίδια στιγμή, στην κούρσα της διαδοχής του πρω
θυπουργού κυριαρχούν οι Κ. Σημίτης και Γερ. Αρσένης: Ο πρώτος συγκε
ντρώνει μεγάλα ποσοστά μεταξύ των αναποφάσιστων, των «λευκών», των πα
λαιών ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ και των οπαδών άλλων κομμάτων. Ο δεύτε
ρος όμως προηγείται σαφώς μεταξύ των σημερινών ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ. 
Αναλυτικά στοιχεία και πίνακες από το πρώτο γκάλοπ με κάλπη ΣΕΛ. 10,11
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«Μου είπαν πώς τον έφαγαν»
Ενας κρατούμενος περιγράφει συγκλονιστικές στιγμές από την εξέγερση στις φυλακές. Ανάμεσά 

τους, περιστατικά από τη δράση των πρωταγωνιστών και το φόνο του Δ. Καραμούτη ΣΕλ. 74

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΧΥΤΗΡΗ

«Ωρα να πάρει 
αποφάσεις 

ο πρόεδρος»
Ο υπουργός Τύπου πιστεύει ότι ο ίδιος ο 

πρωθυπουργός θα ανοίξει το δρόμο για τη 
διαδοχή. Δηλώνει πάντως άγνοια για τα περί 

«πολιτικής διαθήκης» του Ανδρέα ΣΕΛ. 8
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Υπό το πορτρέτο του ιδρυτή, κομματικοί και βουλευτές ανιχνεύουν την επόμενη μέρα στο ΠΑΣΟΚ.

Νεύμα 6ια6οχύς
Του ΣΤΡΑΤΗ ΛΙΑΡΕΛΛΗ

Στο καθιερωμένο 
διάγγελμα της 
Πρωτοχρονιάς 

θα ανακοινώσει, 
πιθανότατα, τις 
αποφάσεις του 
ο Α. Παπανδρέου, εκτός 
βεβαίως εάν υπάρξουν 
νωρίτερα απρόοπτα 
γεγονότα.

Είναι βέβαιο ότι σημαντικό 
(αν όχι κυρίαρχο) ρόλο στη 
λήψη των αποφάσεων αυτών 
θα παίξει και το περιεχόμενο 
της ενημέρωσης που θα γίνει 
στον Ανδρέα Παπανδρέου, 
καθώς είναι σαφές ότι οι πα
ραστάσεις και η ροή πληρο
φοριών θα έχουν εξ αντικει
μένου ένα κενό τουλάχιστον 
20 ημερών. Απαραίτητη προ
ϋπόθεση, φυσικά, είναι η (έ
στω και μερική) αποκατάστα
ση της υγείας του, ώστε να εί
ναι δυνατόν να εγκαταλείψει 
το Ωνάσειο.

Η παρουσία, φυσικά, του ι
δρυτή του κυβερνώντος κόμ
ματος είναι πιθανό να καθο
ρίσει όχι μόνο το χρόνο αλλά 
και την ουσία των διαδικα
σιών της διαδοχής. Η στάση, 
ωστόσο, του κάθε στελέχους 
προσδιορίζεται με βάση τους 
ειδικότερους στόχους του και 
τις επιδιώξεις του. Ολοι, ό
μως, συμφωνούν (αν και εκ
φράζονται σε διαφορετικούς 
τόνους) ότι η αποχώρηση του 
Ανδρέα Παπανδρέου πλη
σιάζει. Δεν είναι τυχαία η 
φράση στενότατου συνεργά
τη του πρωθυπουργού στην 
«Κ.Ε.»; «Πιστεύω ότι ο πρόε
δρος θα λάβει τις αποφάσεις 
αυτές που θα είναι προς το 
συμφέρον της χώρας, του 
ΠΑΣΟΚ και κυρίως του ίδιου 
του Ανδρέα Παπανδρέου...».

Στο ίδιο μήκος κύματος κι
νούνται και οι υπόλοιποι 
«προεδρικοί», οι οποίοι αν 
κακαναγνωρίζουν το πρόβλη
μα, εντούτοις αποφεύγουν να 
ομιλούν για ενδεχόμενο πα
ραίτησης του Ανδρέα Πα
πανδρέου. Είτε γιατί δεν θέ
λουν καν να το σκέπτονται, 
είτε γιατί ευελπιστούν στο 
θαύμα, είτε, τέλος, γιατί σέ
βονται τόσο πολύ τον πρωθυ

πουργό, που δεν επιθυμούν 
καν «να βάλουν στο μυαλό 
τους τέτοιες σκέψεις...».

Το θέμα απασχολεί προ
φανώς και τους δελφίνους, οι 
οποίοι, πάντως, αναγνωρί
ζουν ότι απαιτείται διακριτι
κός χειρισμός. Παράλληλα, 
όμως, πιστεύουν ότι πρέπει 
να δοθεί λύση σε αυτό που οι 
ίδιοι δημοσίως αποκαλούν 
πολιτικό πρόβλημα.

Π Από τους προσκείμε
νους στον Ανδρέα Πα

πανδρέου τονίζεται ότι σε 
κάθε περίπτωση η πρωτοβου
λία πρέπει να ανήκει στον

πρωθυπουργό. Τα συγκεκρι
μένα στελέχη υποστηρίζουν 
ότι «δεν πρέπει να ληφθούν 
αποφάσεις εν θερμώ», ενώ 
παράλληλα επισημαίνουν ότι 
«πρέπει πάση θυσία να δια
φυλαχθούν ως κόρη οφθαλ
μού το κύρος και η υστερο
φημία του Α. Παπανδρέου». 
Ορισμένοι από τους «προε
δρικούς» πιστεύουν ότι ο 
πρωθυπουργός μπορεί να α
νακοινώσει την απόφασή του 
για αποχώρηση από την προ
εδρία της κυβέρνησης με το 
πρωτοχρονιάτικο μήνυμα 
(χωρίς ωστόσο να είναι δε
σμευτικός ο χρόνος) και ταυ
τόχρονα να εξαγγείλει έκτα
κτο συνέδριο. Ισχυρίζονται, 
επίσης, ότι ο Ανδρέας Πα
πανδρέου δεν πρέπει να ε- 
μπλακεί στον ανταγωνισμό 
των δελφίνων και «απλώς να 
διαφυλάξει την υστεροφημία 
του, εγγυώμενος προσωπικά 
την ενότητα και τη συνέχεια 
της παράταξης».

0 Υπάρχουν όμως και οι 
άλλοι «προεδρικοί», οι 

οποίοι υποστηρίζουν ότι ο Α. 
Παπανδρέου πρέπει να εξαγ
γείλει έκτακτο συνέδριο στο 
οποίο θα λυθεί οριστικά το

θέμα της ηγεσίας. Μέχρι τότε 
προτείνεται να οριστούν α
ντιπρόεδροι για την καλύτε
ρη λειτουργία της κυβέρνη
σης. Ως προς τα πρόσωπα των 
αντιπροέδρων υπάρχουν δια
φορετικές προσεγγίσεις:

• Η μία πρόταση που δια- 
κινείται αναφέρει ότι πρέπει 
να επιλεγούν «μη δελφίνοι» 
και προτείνονται οι Κ. Λα- 
λιώτης και Κ. Παπούλιας.

•Στη δεύτερη πρόταση επι
κρατέστεροι για τις θέσεις 
των αντιπροέδρων φέρονται 
και οι τρεις «δελφίνοι», ήτοι

οι Γεράσιμος Αρσένης, Κώ
στας Σημίτης και Ακης Τσο- 
χατζόπουλος. Ωστόσο, το 
πρόβλημα σε αυτή την περί
πτωση είναι τυχόν αντιδρά
σεις των Απόστολου Κακλα- 
μάνη και Γιάννη Χαραλα- 
μπόπουλου, μια ενδεχόμενη 
(και ίσως πιθανότατη) άρνη
ση του Κώστα Σημίτη, ενώ 
παράλληλα και ο Ακης Τσο- 
χατζόπουλος δεν είναι βέ
βαιο ότι θα έβλεπε με καλό 
μάτι ένα τέτοιο «σενάριο», α
φού θεωρεί ότι η κυβέρνηση 
λειτουργεί ικανοποιητικά.

Υπέρ της παράτασης της 
σημερινής κατάστασης της 
κυβέρνησης και της λύσης μέ
σω έκτακτου συνεδρίου τάσ
σονται αρκετοί από τους κομ
ματικούς, καθώς επίσης και 
ορισμένοι που πρόσκεινται 
στη Δήμητρα Λιάνη-Παπαν- 
δρέου (χωρίς αυτό να σημαί
νει ότι υπάρχει συνεννόηση 
μεταξύ τους). Σύμφωνα με 
τους «εκλογομαγείρους» της 
Χαριλάου Τρικούπη, μια τέ
τοια λύση πιθανότατα θα συ
νέφερε τον Ακη Τσοχατζό- 
πουλο, ο οποίος διαθέτει ε
ρείσματα στον κομματικό μη
χανισμό.

□ Το τρίτο σενάριο -και 
πιο «προχωρημένο»- 

προβλέπει την αποχώρηση 
του Ανδρέα Παπανδρέου και 
από την πρωθυπουργία και α
πό την Προεδρία του κόμμα
τος, οπότε τα πράγματα θα 
πάρουν το δρόμο τους.

Το θέμα που απασχολεί, 
βεβαίως, όλους είναι το τι θα 
πράξουν αν ο πρωθυπουργός 
δεν υιοθετήσει κανένα από 
αυτά τα σενάρια.

Οι περισσότεροι, όταν συ
ζητούν αυτό το ενδεχόμενο, 
επιρρίπτουν προκαταβολι
κούς το «ανάθεμα» για την άρ
νηση στη σύζυγό του Δήμη
τρα. Μεταξύ των ηγετικών 
στελεχών του ΠΑΣΟΚ μάλι
στα έχει ήδη συζητηθεί διεξο
δικά ότι θα μπορούσε να ανα- 
ληφθεί πρωτοβουλία από το 
Εκτελεστικά Γ ραφείο και πι
θανότατα αντιπροσωπεία 
του, από τους Κώστα Σκαν- 
δαλίδη, Ακη Τσοχατζόπουλο, 
Κώστα Λαλιώτη και Αντώνη 
Λιβάνη, να επιχειρήσει να ε
πηρεάσει τις αποφάσεις του.

Τέλος, κάτι που επίσης συ- 
ζητείται κατά κόρον είναι αν 
ο Ανδρέας Παπανδρέου θε
λήσει να εμπλακεί ο ίδιος 
στην κούρσα της διαδοχής. 
Αν και πολλοί πιστεύουν ότι ο 
πρωθυπουργός δεν πρέπει να 
«μεταβληθεί σε κομματάρχη 
ενός υποψηφίου», εν τούτοις 
δεν αποκλείουν το ενδεχόμε
νο να επιχειρήσει να διασφα
λίσει το μέλλον ορισμένων 
«δικών του ανθρώπων» και 
κυρίως της συζύγου του.

Ομως, οι έμπειροι περί τα 
κομματικά προβλέπουν μια 
«αρνητική ουδετερότητα», η 
οποία θα σηματοδοτεί απλώς 
τον ποιον δεν θα επιθυμούσε 
ο Α. Παπανδρέου ως διάδο
χο. Κι αυτό γιατί, όπως υπο
στηρίζουν, μια ανοιχτή πρι
μοδότηση ενός υποψηφίου 
πιθανώς να συσπειρώσει ό
λους όσοι θεώρησαν ότι δεν 
είναι δίκαιοι οι κανόνες του 
παιχνιδιού, ενώ ταυτόχρονα 
θα έπληττε και το κύρος του 
πρωθυπουργού και ιδρυτή 
του ΠΑΣΟΚ.

Αισιόδοξο σενάριο: Την 
ΠΡΩΤΟΧΡΟΝΙΑ ο Ανδρέας 

ανακοινώνει τις αποφάσεις του. 
Ολοι πλέον στο ΠΑΣΟΚ μελετούν 
τους τρεις δρόμους που ανοίγουν 

τώρα για τη διαδοχή
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Οι ΠΕΝΤΕ ΔΕΛΦΙΝΟΙ ανοίγουν τα  χαρτιά  τους στην «Κ. Ε.» για την κούρσα της διαδοχής
Του ΖΤΡΑΤΗ ΛΙΑΡΕΛΛΗ

Σ το τρίτττυχο «ενότητα, όχι 
πρόωρες εκλογές, νίκη του  
Π Α ΣΟ Κ  στις εκλογές του  

1997» καταφεύγουν συχνά τα σ τε
λέχη του κυβερνώντος κόμματος, 
για να αποδείξουν ότι στις επαφές 
και τις συζητήσεις τους «όλα βα ί
νουν καλώς». Είναι σαφές, ωστό
σο, ότι ο  καθένας εξ αυτών προσ
δίδει διαφορετικό περιεχόμενο  
στην «ενότητα του κόμματος» και 
πολύ περισσότερο αντιλαμβάνε

ται μ ε  το δικό του τρόπο, μ ε  βάση  
την προσωπική του στρατηγική και 
την ιδεολογικοπολιτική του ταυτό
τητα, την προοπτική του ΠΑΣΟΚ. 
Στις συναντήσεις των υποψήφιων 
για την πρωθυπουργία (είτε μετα
ξύ τους είτε μ ε  άλλα στελέχη), α- 
ναζητειται ο κοινός τόπος που θα 
διασφαλίσει την πολιτική σταθερό
τητα για τα προσεχή δύο χρόνια  
και θα δημιουργήσει τις προϋπο
θέσεις για μια  νικηφόρα πορεία  
του Π Α ΣΟ Κ  στις προσεχείς εκλο
γές. Το σύνθημα «πρωθυπουργός

2 + 4  ετών» κυριαρχεί στις διαβου- 
λεύσεις των τελευταίων ημερών. 
Φυσικά διαφορετικό ρόλο επιφυ
λάσσει για τον εαυτό του έκαστος 
εκ των πέντε φερομένων ως διεκ
δικητών του πρωθυπουργικού θώ
κου.

«Μετά την ενότητα τι; Ποια  πρέ
πει να είναι κατά τη γνώμη σας η 
προοπτική του ΠΑΣΟΚ;», ήταν τα 
ερωτήματα που έθεσε η «Κυριακά
τικη Ελευθεροτυπία» στους πέντε. 
Από τις απαντήσεις που έδωσαν α- 
ναδεικνύεται η διαφορετική προ

σέγγιση των πραγμάτων, αλλά πα
ράλληλα καθίστανται φανερά τα  
σημεία  επ ί των οποίων θα κριθεί ο 
αγώνας για τη διαδοχή.

Ολοι, φυσικά, δηλώνουν ότι προ- 
έχει η αποκατάσταση της υγείας 
του Ανδρέα Παπανδρέου, ενώ εμ 
μέσω ς ή αμέσως παραδέχονται ό 
τι το κεφάλαιο «διαδοχή στο  
ΠΑΣΟΚ», όχι μόνον έχει ανοίξει, 
αλλά πρέπει να δρομολογηθεί. Ου- 
δείς, φυσικά, τούτη την ώρα δέχε
ται δημοσίως ότι θα είναι υποψή
φιος για την πρωθυπουργία.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΑΡΣΕΝΗΣ

Ο  υπουργός Εθνικής Αμυνας Γεράσιμος Αρσένης 
πιστεύει ότι η ενότητα του ΠΑΣΟΚ «δεν επι
βάλλεται, αλλά διαμορφώνεται με τη συμμετοχή 

όλων των στελεχών στην ευθΐίνη της διακυβέρνησης, 
χωρίς αποκλεισμούς». Επιβεβαιώνει έτσι την τακτική 
που τις τελευταίες ημέρες έχει εγκαινιάσει: Συνομιλεί 
με όλα τα στελέχη (εκτός φυσικά του σκληρού πυρήνα 
που υποστηρίζει τους άλλους υποψηφίους). Επιχειρεί 
να αναδείξει την επιτυχημένη θητεία του στο υπουργείο 
Εθνικής Αμυνας, ενώ θεωρεί ότι στον τομέα της οικο
νομίας πρέπει να τηρηθεί το πρόγραμμα σύγκλισης, δί
νοντας παράλληλα έμφαση στην ανάπτυξη και στην 
κοινωνική δικαιοσύνη.

Ο Γ. Αρσένης επιχειρεί «άνοιγμα» στο εσωκομματι
κό πεδίο, προσπαθώντας να «πείσει» τους πάντες ότι 
αν εκλεγεί θα «είναι αρχηγός όλου του ΠΑΣΟΚ». Προ
σπάθεια που στοχεύει στο να εκμεταλλευθεί τα αντα
νακλαστικά ή τις φοβίες ορισμένων βουλευτών (που υ
πάρχουν ή καλλιεργούνται) κυρίως κατά του Κώστα 
Σημίτη και δευτερευόντως κατά του Ακη Τσοχατζό- 
πουλου.

Προτεραιότητες
Αξίζει να σημειωθεί ότι ο Γεράσιμος Αρσένης στη 

δήλωσή του δίνει και την πλατφόρμα των προτεραιοτή
των του, στην περίπτωση που εκλεγεί πρωθυπουργός.

«Ζούμε στιγμές δοκιμασίας, μπροστά στην ασθένεια 
τον πρωθυπουργού. Δεν είναι ώρα για δηλώσεις πολιτι
κής προβολής. Το ουσιαστικό ενδιαφέρον μας για την 
πορεία τον τόπον, για την προοπτική του ΠΑΣΟΚ, για 
τη λειτουργία της κυβέρνησης συνοδεύεται από το σε
βασμό και την ευαισθησία απέναντι στη μάχη που δίνει 
ο Ανδρέας Παπανδρέου για τη ζωή του.

Είναι, όμως, χρήσιμο να τονίσω ότι η ενότητα τον 
ΠΑΣΟΚ πρέπει να διασφαλισθεί. Μια ενότητα που δεν 
επιβάλλεται, αλλά διαμορφώνεται εκ των πραγμάτων, 
με τη συμμετοχή όλων των στελεχών στην ευθύνη της

Γεράσιμος Αρσένης: Κυβερνητικές προτεραιότητες 
με συμμετοχή όλων των στελεχών.

διακυβέρνησης, χωρίς αποκλεισμούς.
Θα έλεγα ότι αυτό που προέχει, σε κυβερνητικό επί

πεδο, είναι η αποφασιστική αντιμετώπιση των εθνικών 
θεμάτων, καθώς και η στήριξη της σταθερότητας της οι
κονομίας, με αναπτυξιακή και κοινωνική διάσταση.

Πιστεύω, κατά συνέπειαν, ότι οι μεγάλες μεσοπρόθε
σμες προτεραιότητες της χώρας είναι η τήρηση του προ
γράμματος σύγκλισης, με συνέπεια και με κοινωνική ευ
αισθησία - για να αποφευχθούν εκρήξεις που αντιμετω
πίζει σήμερα η Γαλλία - και η οργανωμένη προσπάθεια 
ανάπτυξης στην οικονομία. Ο ενεργός ρόλος της Ελλά
δας στη διακυβερνητική του 1996 και στις διαβαλκανι- 
κές σχέσεις, προώθηση της ολοκλήρωσης της συμφωνίας 
με την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δημοκρατία της Μακε
δονίας στη βάση των πάγιων εθνικών μας συμφερόντων. 
Η  συμβολή στην ανασυγκρότηση της Βοσνίας και οι α
ναπτυξιακές πρωτοβουλίες συνεργασίας με άλλες βαλ
κανικές χώρες. Τέλος, το εθνικό μας θέμα της Κύπρου, 
για το οποίο ενισχύσαμε την εθνική μας βούληση, αλλά 
και τα διαπραγματευτικά μας όπλα με το δόγμα του ε
νιαίου αμυντικού χώρου, ώστε να επιόιωχθείδίκαιη και 
βιώσιμη λύση.

Είναι ώρα μεγάλης ευθύνης για όλους μας. Με ορίζο
ντα το 2000, με σταθερή κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ 2+4 ετών, 
πρέπει να δουλέψουμε συλλογικά, με αναβαθμισμένη 
παιδεία, ήθος και σοβαρότητα, για να προωθήσουμε τα 
εθνικά μας συμφέροντα στην Ευρώπη και την περιοχή 
μας και να προχωρήσουμε αποφασιστικά και τολμηρά 
στη βελτίωση της παραγωγικότητας και στην ενδυνά
μωση της εθνικής παραγωγικής βάσης».

Σταθερή 
κυβέρνηση 
2+4 ετών

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

Αφετηρία 
η ενότητα
Ο  πρόεδρος της Βουλής Απόστολος Κακλαμάνης δηλώνει ότι επιθυμεί να 

καταθέσει τις απόψεις του πρώτα ενώπιον των οργάνων του ΠΑΣΟΚ, 
στο πλαίσιο «ενός οργανωμένου και υπεύθυνου εσωκομματικού διαλό

γου». Τονίζει, παράλληλα, ότι στην παρούσα φάση «πρωταρχική και καθορι
στική σημασία» έχει η άποψη του ίδιου του Ανδρέα Παπανδρέου. Ο Απόστο
λος Κακλαμάνης, με την πολιτική που ακολουθεί τις τελευταίες ημέρες και σύμ
φωνα με πληροφορίες από συνεργάτες του, δείχνει αποφασισμένος να διεκδι- 
κήσει την πρωθυπουργία. Αντιθέτως, φαίνεται ότι δεν θα απέρριπτε το ενδε
χόμενο να είναι διαφορετικό πρόσωπο στη θέση του προέδρου του κόμματος 
(π.χ. ο Ακης Τσοχατζόπουλος 
ή κατά ορισμένους ο Κώστας 
Λαλιώτης). Επισήμως, ο Από
στολος Κακλαμάνης δεν θα 
δημοσιοποιήσει τις προθέσεις 
του «πριν επέλθει ο κατάλλη
λος χρόνος». Στις κατ’ ιδίαν 
συναντήσεις του στηλιτεύει 
«τις συσπειρώσεις ομάδων, 
δίνοντάς τους το χαρακτηρι
σμό «προπλάσματα για κόμ
ματα μέσα στο κόμμα». Οι 
συνεργάτες του υποστηρί
ζουν ότι «πρέπει να χτυπηθεί 
το καθεστώς πόλωσης που ε
πιχειρούν να επιβάλουν συ
γκεκριμένα στελέχη» και γι’ 
αυτό ισχυρίζονται ότι η υπο
ψηφιότητα του Απόστολου 
Κακλαμάνη μπορεί «να συ
σπειρώσει τους βουλευτές 
που δεν επιθυμούν τις ομαδο
ποιήσεις».

Ο πρόεδρος της Βουλής αρ- 
νήθηκε ευγενικά να μιλήσει ε
πί της ουσίας στο ερώτημα που έθεσε η «Κ.Ε.», λέγοντας: «Εχω τη γνώμη ότι το 
“τι πρέπει να γίνει ”, τόσο για την ενότητα όσο και για “τη διασφάλιση της προ
οπτικής" του ΠΑΣΟΚ θα προκύψει από τον οργανωμένο και υπεύθυνο εσω
κομματικό διάλογο μάλλον, παρά από τις δημόσιες τοποθετήσεις - μονολόγους 
5-6 στελεχών. Αυτό επιβάλλεται, ιδιαίτερα κάτω από τις σημερινές συνθήκες, 
δεδομένου ότι η άποψη και η θέση του προέδρου του ΠΑΣΟΚ Ανδρέα Παπαν
δρέου έχει, νομίζω, πρωταρχική και καθοριστική σημασία. Σε κάθε περίπτωση 
πιστεύω ότι η διασφάλιση της ενότητας πρέπει να αποτελεί την αφετηρία κάθε 
περαιτέρω προβληματισμού μας, τόσο εντός των αρμοδίων οργάνων του 
ΠΑΣΟΚ όσο και ενώπιον του λαού».

Απόστολος Κακλαμάνης: Πρωταρχική η ση
μασία της άποψης του Α. Παπανδρέου.

ΚΩΣΤΑΣ ΣΗΜΙΤΗΣ

Αναγέννηση για νικηφόρα
Ο  Κώστας Σημίτης στρέφεται 

περισσότερο στην ανάγκη 
αναγέννησης του ΠΑΣΟΚ, 

θέτοντας ευθέως θέμα ανασυγκρό
τησης και ανασύστασης όχι μόνο 
του κυβερνώντος κόμματος αλλά 
της ευρύτερης κεντροαριστεράς. 
Είναι προφανές ότι ο πρώην υ
πουργός επιχειρεί να αναδείξει το 
μεγάλο πλεονέκτημα που διαθέτει, 
σύμφωνα με τους συνεργάτες του, 
της διεισδυτικότητάς του στρυς χώ
ρους της κεντροδεξιάς, της αριστε
ρός και κυρίως των αναποφάσι
στων.

Οι συνεργάτες του Κώστα Σημί
τη πιστεύουν ότι «το κυβερνητικό 
πρόγραμμά του» έχει αρκούντως 
προβληθεί. Ο Κ. Σημίτης καταθέ
τει την άποψή του για ένα διαφορε

τικό ΠΑΣΟΚ.
Σε μια προσπάθεια αποτροπής 

ενδεχόμενων συμμαχιών των άλ
λων υποψήφιων, ο Κ. Σημίτης δη
λώνει ότι «πρέπει να αποτραπεί ο 
έρπων εσωκομματικός διχασμός».

Ο πρώην υπουργός Βιομηχανίας, 
με προσεκτικό και διακριτικό τρό
πο, θέτει θέμα επίσπευσης των δια
δικασιών της διαδοχής.

Τάσσεται υπέρ της ανάγκης να 
βρεθεί άμεση λύση, αφού τονίζει ό
τι «κάθε είδους παραλλαγές μετα
βατικών λύσεων είναι επιλογές ήτ
τας... Τέλος, επιχειρεί να αναδεί- 
ξει τη βασική διαφορά του, κυρίως 
από το Γεράσιμο Αρσένη και αυτός 
είναι ο λόγος (σύμφωνα και με τις 
δημοσκοπήσεις) που μιλά για «α- 
ναντιστοιχία μεταξύ του οργανω

μένου και του κοινωνικού 
ΠΑΣΟΚ».

Ο Κ. Σημίτης, στη δήλωσή του 
προς την «Κ.Ε.» θέτει το πλαίσιο 
που πρέπει - κατά την άποψή του - 
να έχει το νέο ΠΑΣΟΚ:

«Η ενότητα του ΠΑΣΟΚ δεν κιν
δυνεύει. Ας μην την αναδεικνύουμε 
λοιπόν σε πρόβλημα, συγκαλύπτο
ντας τα πραγματικά προβλήματα. 
Και τα προβλήματα που καλούμα
στε να αντιμετωπίσουμε είναι δύο: 
Πρώτον, πως θα προχωρήσει το 
ΠΑΣΟΚ σε μια δημιουργική πορεία 
αναγέννησής του. Δεύτερον, πώς το 
ΠΑΣΟΚ θα εξασφαλίσει μια νικη
φόρα πορεία για την εκλογική ανα
μέτρηση του 1997, ■ αποτρέποντας 
την επάνοδο της συντηρητικής πα
ράταξης στην εξουσία.

πορεία
Τα ερωτήματα αυτά είναι θεμε

λιώδους σημασίας, γιατίσυνδέονται 
με το παρόν και το μέλλον του 
ΠΑΣΟΚ αλλά και της ευρύτερης 
κεντροαριστεράς. Σήμερα έχουμε 
ένα κόμμα που έχει αποξενωθεί α
πό τα μέλη και τους φίλους του, που 
έχει συρρικνωθείη οργανωμένη του 
βάση, που έχει υποβαθμίσει τη λει
τουργία και το ρόλο των οργανώσε- 
ών του, που στηρίζεται στο συγκε
ντρωτισμό. Ενα τέτοιο κόμμα είναι 
φυσικό να οδηγείται σε φθορά.

Τι ’ αυτό το ΠΑΣΟΚ χρειάζεται 
τολμηρές, ρηξικέλευθες και ουσια
στικές αλλαγές, στη δομή και στη 
λειτουργία του, που θα ισοδυνα- 
μούν με την ανασύστασή του. Η  κα
τάχτηση τον παραπάνω στόχου 

ΣΥΗΕΧΕΙΑ ΣΤΗ  ΣΕΛ. 6



, -  6

πολιτική - ελλαόα
Κυριακάτικη 10 Δεκεμβρίου 1995

Ρυθμιστής 
ή Πιλάτος 

ο Λαλιώτης;
«Ó:
Του ΤΑΣΟΥ ΠΑΠΠΑ

σο μειώνεται η μηχανική υποστήριξη της 
| αναπνοής του Ανδρέα, τόσο λαχανιάζουν 
οι πασιφιστές», μονολογούσε, την 

Παρασκευή, κορυφαίο στέλεχος του ΠΑΣΟΚ. Και, 
πράγματι, φαίνεται ότι η παράταση της 
αβεβαιότητας στο Ωνάσειο δίνει πρωταγωνιστικό 
ρόλο στους «ειρηνοποιούς», με κορυφαίο, βεβαίως, 
τον Κώστα Λαλιώτη.

Το ειδικό του βάρος -λόγω του ιστορικού του ρόλου στο 
ΠΑΣΟΚ και της ιδιαίτερης σχέσης του με τον Α. Παπαν- 
δρέου- αναγνωρίζεται από όλους. Φαίνεται, όμως, ότι και 
ο ίδιος φαντασιώνεται με την ιδέα της διαμεσολάβησης.
' Η αρχική πρόταση του Κ. Λαλιώτη προς τους υποψήφι

ους διαδόχους της παρούσας φάσης ήταν η κυβερνητική 
συμμετοχή εκείνων που θα ηττηθούν στην ψηφοφορία, σε 
θέσεις αντιπροέδρων. Ο αντίλογος, όμως, υπήρξε ισχυρός, 
με πρώτο το επιχείρημα ότι «το ζητούμενο δεν είναι ένα 
καθεστώς συναρχίας, ούτε μια λύση αναποτελεσματικής ε
νότητας».

Οι πιο απαισιόδοξοι όμως υποστηρίζουν ότι και η αρχή 
«ισχυρή κυβέρνηση-ισχυρός πρωθυπουργός» είναι περί
που μαγική εικόνα, ανέφικτος στόχος, επειδή το κόμμα εί
ναι ήδη ομαδοποιημένο
και οι δελφίνοι εξαιρετι
κά ματαιόδοξοι για να 
δεχθούν αξιοπρεπώς την 
ήττα! Αλλωστε, ο νέος 
πρωθυπουργός, λένε, θα 
υποχρεωθεί να βαδίσει 
σε ναρκοθετημένο πε
δίο. Το κλίμα αυτό το 
γνωρίζει ο Κ. Λαλιώτης 
και καταβάλλει φιλότι
μες προσπάθειες να το 
ανατρέψει. Ηδη έχει συ
ναντηθεί με περισσότε
ρους από 80 βουλευτές, 
ενώ στις προθέσεις του 
είναι να συντάξει κείμε
νο αρχών, το οποίο θα 
τεθεί προς υπογραφή α
πό βουλευτές όλων των 
αποχρώσεων (εκτός από 
εκείνους που συμμετέ
χουν στους σκληρούς πυ
ρήνες). Ενα κείμενο το 
οποίο θα δεσμεύει τους 
υποψήφιους αλλά και τα 
υπόλοιπα κορυφαία στε
λέχη σε 3 σημεία:
• Οτι θα πορευτούν όλοι 
μαζί στο μέλλον.
• Οτι θα τεθούν όλοι στη 
διάθεση του νέου πρω
θυπουργού.
• Οτι το ΠΑΣΟΚ θα 
πρέπει να βαδίσει μπρο
στά, χωρίς επιστροφές 
σε ενδόστροφες αναζη
τήσεις,
Ο συνθετικός ρόλος που 
επιδιώκει να διαδραμα
τίσει ο Κ. Λαλιώτης δεν 
είναι χωρίς κινδύνους.
Ηδη έχουν ξεκινήσει οι
δίκες προθέσεων. Ισχυρίζονται διάφοροι ότι η κινούσα αι
τία της τρέχουσας συμπεριφοράς Λαλιώτη δεν είναι άλλη 
από την επιθυμία του να υποτάξει τον αγώνα της διαδοχής 
στην προσωπική στρατηγική του:

Ο Κ. Λαλιώτης έχει ηγετικές βλέψεις. Δεν το κρύβει. Οι 
φιλοδοξίες του όμως δεν περιορίζονται στο να κληρονομή
σει απλώς ένα μέρος του ΠΑΣΟΚ ή τα «κουρέλια» ενός α
νυπόληπτου πολιτικά κόμματος. Θέλει να διαχειριστεί τις 
τύχες ενός σφριγηλού σχηματισμού, με σταθερές κοινωνι
κές αναφορές και διαθέσιμο κομματικό προσωπικό.

Τα πράγματα δεν έρχονται πάντοτε βολικά για το πάλαι 
ποτέ «θείο βρέφος» του ΠΑΣΟΚ. Ο Κ. Λαλιώτης ήταν απ’ 
αυτούς που «πίεζαν» τον ιδρυτή του κόμματος να αναλάβει 
πρωτοβουλίες για να εγκαινιάσει ο ίδιος το νέο πολιτικό 
κύκλο. «Δυστυχώς», λέει σήμερα ο Κ. Λαλιώτης, «ο μετα
πολιτευτικός κύκλος δεν έκλεισε με μεγάλες αποφάσεις 
αλλά, συμβολικά, φαίνεται -δυστυχώς- πως κλείνει με λη
ξιαρχικές πράξεις»!

Το βασικό πρόβλημα του Κ. Λαλιώτη αυτή την περίοδο 
είναι η τοποθέτησή του απέναντι στους υποψήφιους: Θα 
κοινοποιήσει, άραγε, την επιλογή του ή μέχρι το τέλος θα 
το «παίξει» Πόντιος Πιλάτος με ό,τι αυτό συνεπάγεται για 
την αξιοπιστία του;

ΑΚΗΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ

Να συνεχίσουμε 
τη ν  π ολιτική μας
Ο Ακης Τσοχατζόπουλος δίνει έμφα

ση στη συνέχιση της κυβερνητικής 
πολιτικής, ενώ επισημαίνει ότι πρω

τεύοντα ρόλο για μια νικηφόρα πορεία του 
ΠΑΣΟΚ θα παίξει η ανάδειξη των θετικών 
σημείων της πολιτικής του. Είναι προφανές 
ότι ο αναπληρών σήμερα τον πρωθυπουργό 
θα επιχειρήσει να εκμεταλλευθεί τις ευκαι
ρίες που του δίνονται από την άσκηση του 
ρόλου του (συνεδριάσεις κυβερνητικής επι
τροπής, σύνοδος κορυφής της Ε.Ε., συζήτη
ση στη Βουλή για τον προϋπολογισμό). Αν 
και ο Ακης Τσοχατζόπουλος έχει «φορτσά
ρει» τον τελευταίο καιρό βλέποντας πολ
λούς βουλευτές, δίνει παράλληλα έμφαση 
στην ανάδειξη του «θεσμικού, συλλογικού 
ΠΑΣΟΚ», αφού άλλωστε είναι γνωστό ότι 
«ο ξωτικός χώρος του» είναι τα κομματικά 
όργανα.

Ο υπουργός Προεδρίας επιχειρεί να 
σταθεί υπεράνω των αντιθέσεων. Δηλώνει 
ότι το 1996 πρέπει «να αναδειχθούν με χει
ροπιαστά έργα τα δείγματα της αναπτυξια
κής και κοινωνικής διάστασης της κυβερνη
τικής πολιτικής».

Η δήλωση του Α. Τσοχατζόπουλου έχει 
ως εξής:

«Η ευθύνη για να προχωρήσουμε με επι
τυχία είναι ξεκάθαρο ότι μας αφορά όλους. 
Συλλογικά να εγγνηθοϋμε αυτή την πορεία, 
η οποία θα βοηθήσει σε μια κρίσιμη στιγμή 
το ΠΑΣΟΚ να δικαιώσει το ρόλο του. Να 
δείξει ότι μπορεί να διασφαλίσει τη συνοχή, 
την ενότητα, την προοπτική και τη συνέχειά 
του. Και πάνω απ’όλα, να εγγνηθοϋμε συλ
λογικά μέσα από την αναγόρευση του θε
σμικού συλλογικού ΠΑΣΟΚ, ως την καθορι
στική, δεσμευτική έκφρασή μας σε όλα τα ε
πίπεδα, ότι όχι μόνο σεβόμαστε τον Ανδρέα 
Παπανδρέον, όχι μόνο τιμούμε τη συμβολή 
και το ρόλο του, αλλά ότι αγωνιούμε να υ
πάρξει γρήγορη ανάρρωση και να βρεθεί 
γρήγορα μαζί μας.

Το ΠΑΣΟΚ ιστορικά έχει δείξει ότι στις 
κρίσιμες στιγμές μπορεί να ανταποκριθεί 
και στον ιστορικό του ρόλο και στις πολιτι
κές του ευθύνες. Και το έχουμε αυτό ιδιαίτε
ρα ανάγκη αυτή την περίοδο, διότι δύο χρό
νια εφαρμογή πολιτικής ΠΑΣΟΚ έχει σημα
ντικά θετικά αποτελέσματα για την ελληνι
κή κοινωνία. Και διότι στη συνέχεια αυτής 
της πολιτικής, κυβερνητικής προσπάθειας, 
το ’96 είναι η κρίσιμη χρονιά για να επιβε
βαιώσουμε και την αναπτυξιακή και την

Α. Τσοχατζόπουλος. Προτεραιότητα στο
κυβερνητικό έργο, με σαφή πορεία.

κοινωνική διάσταση αυτής της πολιτικής, με 
χειροπιαστά έργα και χειροπιαστά αποτε
λέσματα.

Γιατί τώρα κρινόμαστε. Κρινόμαστε από 
την ευθύνη που θα δείξει ο καθένας από ε
μάς στο επίπεδο δράσης του. Κρινόμαστε α
πό την ευθύνη μας να αντιμετωπίσουμε με ε
πιτυχία τις επόμενες μέρες τις μεγάλες προ
κλήσεις μας. Κρινόμαστε από την ικανότητά 
μας να όιεκδικήσουμε την ισότιμη παρέμ
βαση και συμμετοχή μας στις εξελίξεις αύ
ριο μέσα στην Ευρωπαϊκή Ενωση».

ΓΙΑΝΝΗΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ

Να π ροτάξουμε τη ν  ενότητα

Δυο κρίσιμους μπαλαντέρ -ο ένας στο κόμμα και 
ο άλλος στην Κ.Ο.- κρατούν για το παιχνίδι της 

διαδοχής οι Κ. Λαλιώτης και Α. Λιβανης.

Ο  ίδιος δεν ανοίγει τα χαρτιά 
του, αλλά αρκετοί βουλευ
τές τάσσονται δημοσίως υ

πέρ της υποψηφιότητάς του, θεω
ρώντας ότι αποτελεί την πλέον εν- 
δεδειγμένη λύση για «μια μεταβα
τική πρωθυπουργία». Ο Γιάννης 
Χαραλαμπόπουλος έχει δηλώσει 
κατ’ επανάληψη ότι «δεν αισθάνε
ται και δεν είναι δελφίνος ή διάδο
χος». Σύμφωνα με πληροφορίες α
πό το στενό κύκλο του, ωστόσο, θα 
έβλεπε με καλό μάτι το ενδεχόμε
νο να καταλάβει τον πρωθυπουργι- 
κό θώκο στο πλαίσιο «μιας ενωτι- 
κής και μεταβατικής λύσης».
Αλλωστε, οι υποστηρικτές του επι
σημαίνουν ότι αποτελεί το ενδε- 
δειγμένο πρόσωπο ώστε με ψυ
χραιμία και επί ίσοις όροις να λυ
θεί το πρόβλημα της ηγεσίας του 
ΠΑΣΟΚ. Οι βουλευτές που στηρί
ζουν την υποψηφιότητά του ισχυρί
ζονται ότι ο Γιάννης Χαραλαμπόπουλος είναι πρόσωπο υ
περάνω ανταγωνισμών και συνεπώς μπορεί να διασφαλίσει 
«μια ήρεμη πορεία ώστε το θέμα της ηγεσίας να λυθεί ορι
στικά, στο πλαίσιο ενός δημοκρατικού συνεδρίου που θα 
εγγυάται το αδιάβλητο και τους ισότιμους όρους για όλους 
τους υποψηφίους».

Στη δήλωσή του στην «Κ.Ε.», ο Γιάννης Χαραλαμπόπου
λος αναγνωρίζει ότι το θέμα της διαδοχής έχει τεθεί

Γιάννης Χαραλαμπόπουλος. Μεταβατική 
λύση, για να οδηγήσει στο συνέδριο.

«Την ώρα που ο πρωθυπουργός 
βρίσκεται στο νοσοκομείο και δίνει 
τη μάχη του, δεν θεωρώ σωστή, σε 
ό,τι με αφορά, την όποια συζήτηση 
για το θέμα της διαδοχής.

Πρόσφατα είχα δηλώσει σχετικά 
ότι το θέμα αυτό έχει εκ των πραγ
μάτων τεθεί και εναπόκειται στον 
πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να αναλάβει 
τις αναγκαίες πρωτοβουλίες για την 
αντιμετώπισή του. Η θέση μου αυτή 
παραμένει. Τώρα πρέπει να ανα
μείνουμε την εξέλιξη της υγείας του 
και να ευχηθούμε να ξεπεράσει κι 
αυτή τη δοκιμασία.

Επειδή όμως τελευταία γίνεται 
πολύς λόγος για τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει το ΠΑΣΟΚ θα 
ήθελα να παρατηρήσω ότι για την ό
ποια εξέλιξη εκείνο που προέχει εί
ναι η διατήρηση και η διασφάλιση 
της ενότητας και της συνέχειας του 
ΠΑΣΟΚ. Προσωπικά είμαι αισιόδο

ξος ότι θα αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που ασφαλώς υ
πάρχουν και ότι τα στελέχη του Κινήματος θα ενεργήσουν σε 
κάθε περίπτωση με αίσθημα ευθύνης και με γνώμονα το συμ
φέρον του τόπου, αλλά και της παράταξης, και ότι θα προ
τάξουν στις όποιες επιλογές τους τη διασφάλιση της ενότητας 
και της συνέχειας, από προσωπικές θεμιτές επιδιώξεις. 
Πράγμα, άλλωστε, που αποτελεί και την απαίτηση ολόκλη
ρου του δημοκρατικού λαού».

ΚΩΣΤΑΣ ΣΗΜΙΤΗΣ

Υπέρβαση διαχωριστικών γραμμών
ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΠΟ ΣΕΛ. 4
είναι περισσότερο από απαραίτητη, αφού 
θα μας επιτρέψει να ακολουθήσουμε νέ
ους δρόμους αλλά και να συνθέσουμε και 
να σφυρηλατήσουμε την ενότητά μας, πά
νω σε μια καινούρια βάση. Δ ιότι μόνο έτσι 
θα μπορέσουμε να δώσουμε πειστικές α
παντήσεις στα ερωτήματα: Πώς το 
ΠΑΣΟΚ θα επανακτήσει την ακτινοβολία 
τον στην κοινωνία; Πώς θα μπορέσει να 
διατηρήσει τον κεντρικό τον ρόλο, που 
χρόνια τώρα έχει κατακτήσει στην πολιτι
κή σκηνή της χώρας; Πώς θα καταφέρει 
να εκφράσει τις νέες ανάγκες που δημι
ουργεί μια κοινωνία η οποία συνεχώς αλ
λάζει; Πώς θα μπορέσει να προχωρήσει 
στην κοινωνική ανασύνθεση της κομματι
κής τον βάσης μειώνοντας την αναντι- 
στοιχία που παρουσιάζεται μεταξύ του

οργανωμένου και τον κοινωνικού 
ΠΑΣΟΚ; Πώς μετά το τέλος της πρώτης 
μεταπολιτευτικής περιόδου, θα μπορέσει 
να εκφράσει και να υλοποιήσει την ανά
γκη ανασύνθεσης του ευρύτερου κεντρο
αριστερού χώρου; Πώς θα μπορέσει να 
μετεξελιχθεί σε ένα δημοκρατικά οργα
νωμένο κόμμα, όπου η πολυφωνία και ο 
πλουραλισμός θα είναι σεβαστές αρχές 
και η ανοχή απέναντι στις διαφορετικές 
απόψεις, δεν θα είναι “είδος εν ανεπάρ
κεια ”

Από τις απαντήσεις που θα δοθούν στα 
ερωτήματα, εξαρτάται η εξασφάλιση της 
νικηφόρας πορείας του ΠΑΣΟΚ Στην κα
τεύθυνση αυτή είναι απαραίτητο να δια
σφαλίσουμε την πολιτική σταθερότητα 
για τα επόμενα δύο χρόνια, χωρίς να κα
ταφύγουμε σε πρόωρες εκλογές. Να υ-

περβούμε τις διαχωριστικές γραμμές, που 
κάποιοι, ακόμη και σήμερα συντηρούν 
κατατάσσοντας τα μέλη και τα στελέχη σε 
φίλους και αντιπάλους. ΓΓ αυτό πρέπει να 
αποτρέψουμε τον έρποντα εσωκομματι
κό διχασμό.

Το ΠΑΣΟΚ δεν έχει ανάγκη από συνέ
δρια που θα εξυπηρετούν προσωπικές φι
λοδοξίες. Χρειαζόμαστε ένα συνέδριο δη
μοκρατικό, ουσιαστικό, που θα ενώνει το 
κίνημα σε μια πορεία νίκης και θα ανοίγει 
νέους ορίζοντες. Το ΠΑΣΟΚ η κυβέρνηση 
και η χώρα χρειάζονται άμεσα ξεκάθαρες 
και βιώσιμες λύσεις για τη διακυβέρνηση 
της χώρας. Οι κάθε είδους παραλλαγές 
μεταβατικών λύσεων είναι επιλογές ήτ
τας. Συνταγματικές ερμηνείες που οδη
γούν defacto σε ακυβερνησία είναι ασυμ
βίβαστες με το σύνταγμα».



8 Κυριακάτικη

ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ ΧΥΤΗΡΗΣ. 0 υπουργός Τύπου 
δεν ξέρει τίποτα για το βηματοδότη, ούτε πιστεύει ότι 
υπάρχει πολιτική διαθήκη Παπανδρέου. Ο ίδιος θέλει 

πρωθυπουργό με προοπτική πέραν της διετίας

«Να αποφασίσει 
τώρα ο Ανδρέας»

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
στην ΟΛΓΑ Μ ΠΑΚΟΜ ΑΡΟΥ

^ ηό τους ανθρώπους 
που βρίσκονται κοντά 
στον Ανδρέα 
Παπανδρέου, αυτή τη 

δραματική ώρα της ζωής του, ο 
Τηλέμαχος Χυτήρης - κάπως σαν 
«μια γέφυρα πάνω από 
ταραγμένα νερά» - είναι αυτός 
που συνδέει την εντατική του 1ου 
ορόφου του Ωνασείου με τον 
έξω κόσμο. Με τον ταραγμένο 
χώρο του κυβερνώντος 
κόμματος, όπου η μάχη της 
διαδοχής και οι υπόγειες, αλλά 
και φανερές αντιπαραθέσεις των 
«δελφίνων» έχουν ηδη 
εκδηλωθεί. Με τον αγωνιώντα 
κόσμο του ΠΑΣΟΚ αλλά και την 
αμήχανη αντιπολίτευση. Με το 
σπαρασσόμενο χώρο των 
γιατρών και τον απαιτητικό μέχρι 
σκληρότητας χώρο της 
ενημέρωσης. Με τη χωρά 
σύμπασα...

Τον έβλεπα τον κ. Χυτήρη στο Ω- 
νάσειο και, κάθε φορά, στο πρόσωπό 
του μπορούσε να διαβάσει κανείς και 
μια «είδηση» από τη μάχη ζωής που 
δίνει εδώ και εβδομάδες ο πρωθυ
πουργός. Η συνέντευξη που ακολου
θεί δόθηκε μετά την τραχειοτομή, 
στην οποία υποβλήθηκε ο κ. Παπαν
δρέου, το απόγευμα της περασμένης 
Τετάρτης.
ΕΡ.: Μονότονα, απ’ τη στιγμή που 
αρρώστησε ο κ. Παπανδρέου, 
μας επαναλαμβάνετε ότι θέμα 
διαδοχής τον προέδρου τον 
Π ΑΣ Ο Κ  δεν υπάρχει κι ότι η 
χώρα έχει πρωθυπουργό. Είναι 
μέσα στον άχαρο ρόλο του 
κυβερνητικόν εκπροσώπου αυτό; 
ΑΠ.: Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος 
και η κυβέρνηση πρέπει να μένουν 
πιστοί στο σύνταγμα και στους νό
μους της χώρας. Αυτό γίνεται και τώ
ρα. Εφόσον ο πρωθυπουργός βρί
σκεται στο νοσοκομείο, αναπληρώ
νεται από τον πρώτο τη τάξει υπουρ
γό, από τον κ. Τσοχατζόπουλο. Η α- 
ναπλήρωση δε αυτή δεν έχει χρονικό 
όριο. Μπορεί να διαρκέσει πολύ! 
ΕΡ.: Το τελευταίο, όμως, ήδη 
αμφισβητείται. Ο  κ. Τσάτσος έχει 
διατυπώσει την άποψη ότι το 
διάστημα της αναπλήρωσης δεν 
μπορεί να είναι μακρύ, ενώ 
υποστηρίζεται ότι υπάρχει και 

I «κενό» στο σύνταγμα ως προς την 
ασθένεια...
ΑΠ.: Εγώ δεν θα σχολιάσω ούτε τα 
κενά ούτε τις ερμηνείες. Θα πω μό
νον ότι, εφόσον το σύνταγμα το επι
τρέπει και η υγεία του πρωθυπουρ
γού πηγαίνει καλύτερα, εμείς θα πε
ριμένουμε αυτό που ευχόμαστε όλοι 
σαν ΠΑΣΟΚ και σαν κυβέρνηση και 
αν θέλετε αυτό που κι εγώ εύχομαι 
προσωπικά.
ΕΡ.: Τι εύχεστε, δηλαδή;
ΑΠ.: Να πάει ο πρωθυπουργός στο 
σπίτι του και επομένως να μη μας 
λείψει ο πολιτικός του λόγος. Με την 
έννοια ότι, όποιες αποφάσεις κι αν 
παρθούν, να ε ίναι αποψάσε ις στις ο- 

■ ποιες ο ίδιος θα έχει τον πρωτεύοντα 
λόγο.
ΕΡ.: Μα ήδη οι εξελίξεις φαίνεται

να έχουν δρομολογηθεί, το θέμα 
της διαδοχής, όσο και αν 
υποκριτικά το αρνούνται 
ορισμένοι, έχει τεθεί. Υπάρχει 
μια εντυπωσιακή κινητικότητα 
των «δελφίνων» και στελεχών του 
κόμματος και ο ξένος τύπος 
ασχολείται με τη «βυζαντινή», 
όπως τη χαρακτηρίζει,
«κωμωδία, που συνεχίζεται στην 
Ελλάδα»...
ΑΠ.: Είναι αλήθεια ότι γίνονται κά
ποιες συναντήσεις στελεχών, τα ο
ποία προβληματίζονται και προβλη
ματίστηκαν τις προηγούμενες μέρες, 
για την πορεία του κόμματος και της 
κυβέρνησης, αν τυχόν τα πράγματα 
έπαιρναν δραματική εξέλιξη. Οφεί
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όσοι Γ ιακούμπ  
και να  το πούνε, 
δεν ξεχνά ει την

ΤΓΓίλ ιτ ιν / τ ί

■ - .
Ηζ ί / ί ·  ' -vf's/s!»» "S··',,

%  - j- ''

Συμφωνώ  
με το 
Ν ίκο ότι 
ο πατέρας  
του
«γεννήθηκε 
και έζησε 

/ πολιτική 
ι  φύγει με 
ίλιτική»

με τηι 
και θ( 
την π<

λω να πω ότι ο προβληματισμός αυ
τός κινήθηκε μέσα στα όρια της σο
βαρότητας και της υπευθυνότητας. 
Τώρα όμως που τα πράγματα είναι 
καλύτερα, πιστεύω ότι όλα αυτά πρέ
πει να σταματήσουν.
ΕΡ.: Ενα ερώτημα που τίθεται 
εδώ -και με το «κενό» που 
δημιούργησε στην ενημέρωση η 
αποχώρηση Σκαλκέα και τη 
σχεδόν ταυτόχρονη αποκάλυψη 
ότι είχε τοποθετηθεί βηματοδότης 
στον πρωθυπουργό- είναι εάν 
πράγματι πηγαίνουν καλύτερα τα 
πράγματα σχετικά με την υγεία 
του. Είστε σε θέση να το 
βεβαιώσετε αυτό;
ΑΠ.: Αυτό το λένε οι γιατροί του, 
τους οποίους βλέπω καθημερινά - 
δεν θα το βεβαιώσω εγώ. Οσον αφο- 
ρά την αποχώρηση Σκαλκέα, οφείλε
ται στο σκληρό ανταγωνισμό στον 
ευρύτερο ιατρικό χώρο, που ξεπερ
νά κάθε φαντασία. Οι πολιτικοί εί
ναι άγγελοι μπροστά τους...
ΕΡ.: Για το βηματοδότη, δεν 
δώσατε απάντηση...
ΑΠ.: Ομολογώ ότι δεν γνωρίζω αν 
και πότε έγινε αυτό.
ΕΡ.: Ο  λαός δικαιούται να 
γνωρίζει, όμως.
ΑΠ.: Συμφωνώ, αλλά ειλικρινά δεν 
έχω να σας πω τίποτε άλλο.
ΕΡ.: Μήπως γνωρίζετε και για τη 
θρυλούμενη «πολιτική διαθήκη» 
του κ. Παπανδρέου; Για κάποια 
«κλειστά χαρτιά που κρατάει και

θα τ’ ανοίξει, όταν έρθει η ώρα», 
η σύζυγός του; Ή  μήπως, για τα 
περίφημα σημειώματα του 
πρωθυπουργού στην εντατική;
ΑΠ.: Από τα σημειώματα που ο πρω
θυπουργός έγραφε αναγκαστικά, 
λόγω της κατάστασής του, είτε προς 
τη συζυγό του είτε προς τους για
τρούς, είτε σε οποιονδήποτε άλλον, 
εγώ έχω δει μόνο ένα, που ήταν και 
συγκινητικό: «Θα γίνω καλά». Στους 
γιατρούς έγραφε διαμαρτυρόμενος, 
κυρίως, για τον αναπνευστήρα. Δεν 
γνωρίζω όμως τίποτα περί «διαθή
κης». Ούτε ο ίδιος ο πρόεδρος μου 
μίλησε ποτέ για κάτι τέτοιο.
ΕΡ.: Το θεωρείτε πιθανό να 
υπάρχει διαθήκη;
ΑΠ.: Με την ιδιοσυγκρασία που έχει 
ο πρόεδρος, θα έλεγα όχι. Ηθελε να 
είναι πάντα παρών ο ίδιος στις πολι
τικές εξελίξεις και όχι αφήνοντας 
κάποια γραφτά. Αυτό, πιστεύω, τον 
κάνει και στις χειρότερες στιγμές να 
αντέχει. Το θάνατο δεν τον σκέφτε
ται ποτέ, είναι κάτι που δεν τον αφο
ρά.
ΕΡ.: Συμμερίζεστε τη 
διαρρεύσασα πικρία και οργή της 
κ. Λιάνη για τις κινήσεις 
αντικατάστασης και διαδοχής 
τον;
ΑΠ.: Καταλαβαίνω την πικρία, η ο
ποία είναι συναισθηματική και αφο
ρούσε ίσως ορισμένες δηλώσεις που 
ξεπερνούσαν κάποια όρια. Το να 
μην είχαν υπάρξει όμως καθόλου κι
νήσεις γύρω από τα θέματα αυτά νο
μίζω ότι ήταν αδύνατον.
ΕΡ.: Θεωρείται ότι θα ήταν 
απάνθρωπο για τον κ. 
Παπανδρέου και επιζήμιο για τον 
τόπο να επιχειρηθεί η επάνοδός 
του στην πρωθυπουργία, στην 
ενεργό πολιτική δράση γενικά, 
ενώ θα ήταν πράξη σεβασμού, 
και προς τον ίδιον και προς το 
πολίτευμα, να του εισηγηθεί το 
περιβάλλον του, οι συνεργάτες 
του, να δώσει μ ια γενναία και 
οριστική λύση στο θέμα...
ΑΠ.: Ο πρόεδρος θα ακούσει τους 
συνεργάτες του, αλλά θα αποφασί
σει ο ίδιος, ανεπηρέαστος, με μονα
δικό κριτήριο το καλό της χώρας, ό
πως κάνει πάντα.
ΕΡ.: Αν αποφασίσει την 
αποχώρηση από την 
πρωθυπουργία, πώς θεωρείτε 
εσείς ότι πρέπει να εξελιχθούν τα 
πράγματα;
ΑΠ.: Αν γίνει αυτό -γιατί υπάρχουν 
και άλλα σενάρια- ο νέος πρωθυ
πουργός εκλέγεται, σύμφωνα με το 
σύνταγμα, από την Κ.Ο. Αλλά πολι
τικό λόγο θα έχει και η Κ.Ε., που εί
ναι κορυφαίο όργανο του κόμματος. 
ΕΡ.: Είστε υπέρ της λύσης τον 
«μεταβατικού» πρωθυπουργού; 
ΑΠ.: Θεωρώ ότι πρέπει να εκλεγεί 
πρωθυπουργός με προοπτική, ο ο
ποίος θα οδηγήσει το κόμμα στις ε
κλογές σε δυο χρόνια.
ΕΡ.: Α π ’ τους φερόμενους ως 
διαδόχους ποιον θα ψηφίζατε; 
ΑΠ.: Τα πρόσωπα είναι σεβαστά ό
λα και ο καθένας έχει την ιστορία 
του. Αλλά αυτό που ενδιαφέρει ό
λους μας δεν είναι τα πρόσωπα κυ
ρίως, αλλά η ενότητα και η προοπτι

κή του ΠΑΣΟΚ. Αυτή είναι η πολιτι
κή κληρονομιά του Παπανδρέου. 
ΕΡ.: Η  δική σας η «συμβουλή» ως 
στενού συνεργάτη τον ποια θα 
ήταν όταν με το καλό ο 
πρωθυπουργός επιστρέφει στην 
Εκάλη;
ΑΠ.: Είναι σίγουρο ότι η τελευταία 
περιπέτεια της υγείας του θα έχει έ
ναν καταλυτικό ρόλο για τη συνέ
χεια, εγώ πιστεύω ότι πρέπει να πά
ρει αποφάσεις και να προβεί σε κι
νήσεις. Τη δική μου άποψη επ’ αυτών 
θα την πω στον ίδιον, όπως έκανα 
πάντα, ελεύθερα και χωρίς αναστο
λές, με οδηγό τη συνείδησή μου και 
γνώμονα το συμφέρον του ΠΑΣΟΚ. 
ΕΡ.: Είναι κοινή πεποίθηση ότι, 
σε καμιά περίπτωση, δεν θα 
μπορεί να ασκήσει πλέον τα 
καθήκοντα του, τουλάχιστον ως 
πρωθυπουργός...
ΑΠ.: Το ίδιο έλεγαν και για την τε
λευταία διετία που το ΠΑΣΟΚ είναι 
στην εξουσία. Και αποδείχτηκε ότι 
ασκούσε άριστα τα καθήκοντά του. 
ΕΡ.: Κ ι αν το δεχτούμε αυτό, με 
ποιο τίμημα για τον ίδιον; Ο  κ. 
Γιακούμπ δεν είπε φεύγοντας ότι 
θα πρέπει να ξεχύσει την 
πολιτική;
ΑΠ.: Ο Παπανδρέου, όσοι Γιακούμπ 
και να το πούνε, δεν ξεχνάει την πο
λιτική. Και συμφωνώ με τη φράση 
του γιού του, Νίκου, ότι ο πατέρας 
του «γεννήθηκε με την πολιτική, έζη- 
σε με την πολιτική και θα φύγει με 
την πολιτική». Πιστεύω δε, ότι τον 
πρόεδρο δεν τον έφερε στο Ωνάσειο 
η άσκηση της πολιτικής, που ήταν γι’ 
αυτόν η κινητήρια δύναμη, για ν’ α
ντιμετωπίζει και το πρόβλημα της υ
γείας του. Αλλά, πέραν του μικροβί
ου της πνευμονίας, και το μεγάλο, αν 
και ανομολόγητο από τον ίδιο, στρες 
του τελευταίου καιρού.
ΕΡ.: Τι ηροκαλούσε αυτό το 
στρες;
ΑΠ.: Το θέμα της διαδοχής, όχι γιατί 
ετίθετο, αλλά με τον τρόπο που ετί
θετο, τον οποίο εκείνος θεωρούσε α
παράδεκτο. Και, βέβαια, οι χυδαίες 
επιθέσεις κατά της συζύγου του.
ΕΡ.: Α π ’ τη στιγμή όμως που και 
οι χυδαίες επιθέσεις είναι, 
δυστυχώς, στο πολιτικό παιχνίδι, 
δεν θα πρέπει κι ο πολιτικός να 
έχει την ανάλογη δύναμη να τις 
αντέξει;
ΑΠ.: Σύμφωνοι. Ομως μην ξεχνάτε 
ότι ο Παπανδρέου είναι ένας πολιτι
κός που δεν μεταχειρίστηκε ποτέ τέ
τοια άνανδρα μέσα κατά των αντιπά
λων του.

ΕΡ.: Πολλοί θεωρούν ότι το στρες 
στον πρωθυπουργό το 
προκάλεσαν οι αντιδράσεις από 
την πρόθεση της κ. Λιάνη να 
πολιτευθεί, που δίχασε σχεδόν το 
ΠΑΣΟΚ...
ΑΠ.: Εγώ δεν γνωρίζω κάτι τέτοιο. 
Οσο για τη στάση διαφόρων στελε
χών πάνω στο θέμα αυτό, θεωρώ ότι 
θα έπρεπε να ενδιαφέρονται περισ
σότερο για την πολιτική αυτή καθε- 
αυτή, παρά για μια ενδεχόμενη πρό
θεση, η οποία μάλιστα είναι και με ε
ρωτηματικό.
ΕΡ.: Τι γνωρίζετε; Θα την στήριζε 
τελικά ο κ. Παπανδρέου;
All.: Ποτέ δεν είχε μιλήσει γι’ αυτό. 
Αφού το είπε, πιστεύω πως θα το έ
κανε. Αλλά έχει πολλή σημασία η 
στιγμή και ο τρόπος που θα το έκανε. 
ΕΡ.: Λένε ότι δεν μπορεί τίποτα 
να της αρνηθεί ο πρωθυπουργός, 
ότι υπάρχει μια «σχέση 
εξάρτησης»...
ΑΠ.: Ο έρωτας κι η αγάπη που νιώ
θει κανείς για κάποιον εμπεριέχει 
και εξάρτηση. Αυτό όμως δεν σημαί
νει στην περίπτωση του προέδρου ό
τι η εξάρτηση είναι πολιτική. Η πολι
τική έχει τους δικούς της κανόνες, κι 
αυτούς ήξερε να τους χειρίζεται πά
ντα παρά πολύ καλά ο κ. Παπανδρέ
ου.
ΕΡ.: Δηλαδή, δεν υπάρχει «αυλή», 
με την έννοια που της αποδίδουν 
και στην οποία ορισμένοι 
τοποθετούν και εσάς, μεταξύ 
μάγων, αστρολόγων κ.λπ.;
ΑΠ.: Δεν έχω καμιά σχέση μ’ αυτά, 
δεν τα ξέρω αυτά αυλή με την έννοια 
που της αποδίδουν δεν υπάρχει! Εγώ 
είμαι ένα πολιτικό πρόσωπο, ό,τι έ
κανα το έκανα με τον κ. Παπανδρέ
ου, το έκανα και το κάνω με τιμή, α
γάπη και θαυμασμό προς αυτόν, με 
επίγνωση και με τη θέλησή μου απο
λύτως. Πέραν της πολιτικής συνερ
γασίας, είχα και μια στενότατη αν
θρώπινη σχέση μαζί του. Με αυτή 
την έννοια δέχομαι να με αποκαλούν 
και «αυλή» του κ. Παπανδρέου, εί
ναι τιμή μου.
ΕΡ.: Πώς βλέπετε το μέλλον σας, 
όταν δεν θα μπορείτε πια να είστε 
δίπλα στον κ. Παπανδρέου;
ΑΠ.: Είναι δύσκολο να μιλάει κανείς 
για το μέλλον, ούτως ή άλλως. Εγώ 
ό,τι έχω μάθει δίπλα του θα προσπα
θήσω να το τιμήσω, με τη στάση μου 
σαν δημόσιο πρόσωπο, όσο βέβαια 
οι συνθήκες το επιτρέπουν. Δεν έχω 
προσωπικές φιλοδοξίες, ώστε να μέ
νω στην πολιτική με οποιοδήπστε κό
στος.
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Από την ALKO 
για την «Κ.Ε.» Σημίτη ·  monee ♦
ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΤΑΣΟΣ ΠΑΠΠΑΣ

Οκτώ στους δέκα ψηφοφόρους του ΠΑΖΟΚ 
πιστεύουν πλέον ότι ο Ανδρέας Παπανδρέου 
πρέπει να παραιτηθεί από τη θέση του 
πρωθυπουργού. Αυτό προκύπτει με ενάργεια από τη 

δημοσκόπηση που διενηργησε για λογαριασμό της 
«Κυριακάτικης Ελευθεροτυπίας» η εταιρεία ALKO  
μεταξύ 6 και 7 Δεκεμβρίου, χρησιμοποιώντας δείγμα 
1.000 ψηφοφόρων από το λεκανοπέδιο της Αττικής-

Η σφυγμομέτρηση έγινε με 
τον πλέον ενδεδειγμένο επι
στημονικά τρόπο (κάλπη) και 
μάλιστα σε μία περίοδο κατά 
την οποία τα σημάδια βελτίω
σης της υγείας του πρωθυ
πουργού ήταν ορατά.

Από την ίδια έρευνα εξάγο
νται επίσης τα ακόλουθα ση
μαίνοντα συμπεράσματα:
• Η μάχη της διαδοχής φαίνε
ται πως θα κριθεί ανάμεσα 
στους Γερ. Αρσένη και Κώστα 
Σημίτη.
•Ο  υπουργός Αμυνας εμφα
νίζεται να έχει καθαρό προ
βάδισμα έναντι του αντιπάλου 
του στους σημερινούς ψηφο
φόρους του ΠΑΣΟΚ.
• Ο Κώστας Σημίτης όμως 
προηγείται στο σύνολο του ε
κλογικού σώματος. Εντυπω
σιακή είναι επίσης η επίδοσή 
του ανάμεσα στους ψηφοφό
ρους της Ν.Δ. και του ΣΥΝ.
• Ο πρώην υπουργός Βιομη
χανίας είναι επίσης μακράν 
πρώτος σε εκείνους τους πολί
τες που το 1993 ψήφισαν 
ΠΑΣΟΚ αλλά σήμερα εγγρά- 
φονται στην κατηγορία των α
ναποφάσιστων ή επιλέγουν το 
«λευκό».
•  Οι υπόλοιποί τρεις υποψή
φιοι (Τσοχατξόπουλος, Κα- 
κλαμάνης, Χαραλαμπόπου
λος) βρίσκονται πολύ πίσω 
και στο σύνολο του εκλογικού 
σώματος και στους ψηφοφό
ρους του ΠΑΣΟΚ. Πρέπει ό
μως να σημειωθεί ότι ο Α. 
Τσοχατζόπουλος στην ουσία 
παίζει εκτός έδρας, αφού εί
ναι γνωστό ότι η εκλογική του 
περιφέρεια είναι η Α 'Θ εσ
σαλονίκης. Παρά το «ντεζα- 
βαντάζ» αυτό, ο υπερυπουρ- 
γός Εσωτερικών και Δημό
σιας Διοίκησης «ακουμπάει» 
νούμερα που ποτέ στο παρελ
θόν δεν είχε πλησιάσει. Η ψα- 
λίδα όμως μεταξύ αυτού και 
των άλλων δύο (Σημίτη - 
Αρσένη) έχει πολύ μεγάλο ά
νοιγμα.

Πάντως, πρέπει να ανα-

Τώρα μειώστε το λογαριασμό 
ρεύματος μέχρι και 21.550 δρχ. 

χρησιμοποιώντας τον 
ηλεκτρονικό λαμπτήρα

OSRAM DULUX EL

φερθεί ότι την απόφαση για 
την εκλογή νέου πρωθυπουρ
γού δεν θα την πάρουν οι ψη
φοφόροι, ούτε καν ο κομματι
κός μηχανισμός του ΠΑΣΟΚ. 
Ανήκει στις αρμοδιότητες της 
κοινοβουλευτικής ομάδας. 
Ειδικότερα, τα συμπεράσμα
τα από τη μελέτη του γκάλοπ 
έχουν ως εξής:

Π Είναι καθαρά πλειοψη
φούσα στο σύνολο των 

πολιτών η άποψη που θεωρεί 
ότι ο Ανδρέας Παπανδρέου 
πρέπει να παραιτηθεί από 
πρωθυπουργός και πρόεδρος 
του κόμματός του (64,9%). 
Το ποσοστό αυτό πέφτει όταν 
απαντούν οι σημερινοί ψηφο
φόροι του ΠΑΣΟΚ (36%). 
Μεγάλος αριθμός οπαδών 
του κυβερνώντος κόμματος 
σήμερα (42,8%) προτείνει να 
εγκαταλείψει την πρωθυ
πουργία, να παραμείνει όμως 
ο Α. Παπανδρέου στη μαχό- 
μενη πολιτική, κρατώντας μό
νο τη θέση του προέδρου του 
κινήματος. Είναι προφανές ό
τι στους ψηφοφόρους αυτής 
της κατηγορίας πρυτανεύει το 
ένστικτο της αυτοσυντήρησης 
και εκτιμούν ότι οι εξελίξεις 
στην παράταξη θα είναι ομα
λότερες αν ο Α. Παπανδρέου 
εγγυηθεί την ενότητα διά της 
παρουσίας του στην αρχηγία 
του ΠΑΣΟΚ. Τέλος, σχετικά 
μικρή είναι η ομάδα των πολι
τών που «θέλουν» τον Α. Πα
πανδρέου και στους δύο ρό
λους: 6,9% στο σύνολο των ε
κλογέων, 12,2% στους ψηφο
φόρους του ΠΑΣΟΚ του ’93 
και 18,2% στους ψηφοφόρους 
του ΠΑΣΟΚ του ’95.

□ Καταλληλότερος όλων 
για να διαδεχθεί τον 
Ανδρέα Παπανδρέου κρίνε- 

ται από την πλειοψηφία των ε- 
ρωτηθέντων ο Κώστας Σημί
της (37,1%). Δεύτερος, αλλά 
σε απόσταση, έρχεται ο Γ. 
Αρσένης (22,3%), τρίτος ο Γ. 
Χαραλαμπόπουλος (9,7%), ε
νώ στην τέταρτη και πέμπτη 
θέση ευρίσκονται αντιστοί- 
χως ο Α. Κακλαμάνης (6,2%) 
και ο Α. Τσοχατξόπουλος 
(5,1%).

Πολύ ψηλά στις προτιμή
σεις των οπαδών των άλλων 
κομμάτων είναι και πάλι ο 
πρώην υπουργός Βιομηχα
νίας: Στη Ν.Δ. 46,6%, στην 
ΠΟΛ.ΑΝ. 39,2%, στον ΣΥΝ 
44,6% και στο ΚΚΕ 28,8%.

Το μεγάλο όμως πλεονέ
κτημα του Κ. Σημίτη είναι η 
απήχησή του στις τάξεις των 
αναποφάσιστων. Εκεί αγγίζει 
το 44,2%, έναντι μόλις 18,7% 
του Γερ. Αρσένη. Επιβεβαιώ
νεται η περιρρέουσα αντίλη
ψη πως η υποψηφιότητα Σημί
τη έχει μεγάλη διεισδυτικότη
τα, τόσο στην κεντροδεξιά και 
την κεντροαριστερά, αλλά και 
στην κρίσιμη ομάδα των ανα
ποφάσιστων.

Η Η κατάσταση ανατρέπε- 
ται όταν στο ερώτημα πε
ρί διαδοχής απαντούν οι πολί

τες που ψηφίζουν σήμερα 
ΠΑΣΟΚ. Εδώ ο Γερ. Αρσέ
νης διατηρεί σαφές προβάδι-

Απομάκρυνση 
του Ανδρέα  

Παπανδρέου από 
τη θέση του 

πρωθυπουργού 
προτιμά το 
89,4% των 

πολιτών. Στην 
κούρσα της 
διαδοχής, 

απέναντι στο 
Μιλτιάδη Εβερτ, 
προηγούνται ο 

Γεράσιμος 
Αρσένης και ο 

Κώ στας Σημίτης.
«Κλειδί», οι 

αναποφάσιστοι

«ΠΟΙΟΣ ΕΙΝΑΙ 0 ΠΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟΣ ΓΙΑ ΝΑ ΔΙΑΔΕΧΘΕΙ ΤΟΝ Α. ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ ΣΤΗ ΘΕΣΗ 
ΤΟΥ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΥ; (ΨΗΦΟΦΟΡΟΙ ΚΟΜΜΑΤΩΝ ΣΗΜΕΡΑ)
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ΑΝ/ΣΤΟΙ ä HICKE
ΑΡΣΕΝΗΣ 22,3 36,9 15,6 20,0 19,7 20,3 18,7 23,0
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ 6,2 7,8 6.1 8,8 4,9 3,9 5,1 6,9
ΣΗΜΙΤΗΣ 37,1 24,3 46,6 39,2 28,8 44,6 44,2 37,9
ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ 5,1 9,9 2,2 12,4 4,9 3,6 2,7 2,3
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ 9,7 7,7 9,8 17,5 16,9 9,5 8,1 9,2
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Πρώτος ο Γερ. Αρσένης στο σημερινό κόσμο του ΠΑΣΟΚ (36,9%), πρώτος ο Κ. Σημίτης στις άλλες κατηγορίες. Μεταξύ 
αυτών - στην τελευταία στήλη - και στους απογοητευμένους του ΠΑΣΟΚ, που σήμερα είναι αναποφάσιστοι (37,9%).

«ΤΙ ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΚΑΝΕΙ 0 Α. ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ ΑΝ ΞΕΠΕΡΑΣΕΙ ΤΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΥΓΕΙΑΣ ΤΟΥ»

Να παραιτηθεί από 
πρωθυπουργός και 
πρόεδρος του π α ιο κ  
Να παραιτηθεί από 
πρωθυπουργός και 
να μείνει πρόεδρος 
του ΠΑΣΟΚ 
Να συνεχίσει και ως 
πρωθυπουργός και ως 
πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ 
Δεν ξέρω/Δεν απαντώ

ΣΥΝΟΛΟ

64,9

24,5

6.9

3,7

ΠΑΣΟΚ *9 5

36,0

42,8

18,2

3,0

ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ
ΑΡΣΕΝΗ

33.0 

47,9

15.1 

4,0

ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ

19.2

71.3

9,6

0,0

ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ
ΣΗΜΙΤΗ

53.1

36.2

9,2

1,5

ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ
ΤΣ0Χ/Π0ΥΛ0

32,9

33,8

33,3

0,0

ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ
ΧΑΡ/ΠΟΥΛΟ

33,7

38,5

23,0

4,8

Η κοινή γνώμη εξέδωσε το «πολιτικό ανακοινωθέν» της για την απομάκρυνση του Α. Παπανδρέου από την πρωθυπουργία και την 
προεδρία του ΠΑΣΟΚ (64,9%). Πολλοί οπαδοί του ΠΑΣΟΚ, όμως, τον θέλουν πρόεδρο - εγγυητή της ενότητάς τους (42,8%).

«ΠΟΙΟΣ ΜΠΟΡΕΙ ΝΑ ΟΔΗΓΗΣΕΙ ΤΟ ΠΑΣΟΚ ΜΕ ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΕΣ ΠΙΘΑΝΟΤΗΤΕΣ ΝΙΚΗΣ 
ΑΠΕΝΑΝΤΙ ΣΤΗ Ν.Δ. ΤΟΥ Μ. ΕΒΕΡΤ;» (ΨΗΦΟΦΟΡΟΙ ΚΟΜΜΑΤΩΝ ΣΗΜΕΡΑ)

ΣΥΝΟΛΟ m K 3 k J L
_ A L _
KKEj 'íg *

ΣΥΝΑΣΠΙΣΜΟΣ
ΑΝ/ΣΤ0Ι

ΑΡΣΕΝΗΣ 23,7 39,4 15,4 30,7 22,1 20,1 19,0 24,1
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ 5,3 5,2 6,1 6,2 4,9 6,0 4,7 6,9
ΣΗΜΙΤΗΣ 33,6 23,5 42,6 21,2 26,4 40,0 41,8 35,6
ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ 5,2 11,0 1,2 8,2 4,9 - 3,8 4,6
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΠΟΥΛΟΣ 7,1 6.0 5.7 14,8 14,4 8,0 6,4 5,7
ΑΛΛΟΣ 5,3 4,6 5,0 1,8 7,2 7,0 6,8 ]
ΔΕΝ ΞΕΡΩ/ΔΕΝ ΑΠΑΝΤΩ 13,3 8,9 12,5 17,1 11,6 14,2 13,2 > 23,1
ΚΑΝΕΝΑΣ 6,6 1,4 11,5 2.2 8.5 4,6 4,3 J

Ποιον φοβάται ο Μιλτιάδης Εβερτ; Αλλιώς απαντούν στο ερώτημα οι οπαδοί του ΠΑΣΟΚ και της ΠΟΑ.ΑΝ. (Αρσένης) 
και αλλιώς οι οπαδοί της Ν.Δ., των κομμάτων της αριστερός και οι αναποφάσιστοι ψηφοφόροι (Σημίτης).

■ r γ  ► ' *  * . · - · · ■ - » · » * %
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Ακης Τσοχατξόπουλος, Απόστολος Κακλαμάνης, Ιωάννης Χαραλαμπόπουλος, συγκεντρώνουν 
ποσοστά από 5,1% έως 9,7% στην κοινή γνώμη, σε απόσταση από τους Γερ. Αρσένη, Κ. Σημίτη.

σμα (36,9%). Αρκετά πίσω α
κολουθεί ο Κ. Σημίτης με 
24,3%. Κάπως ανεβασμένος 
εμφανίζεται ο Α. Τσοχατξό
πουλος (9,9%), ο οποίος πλα
σάρεται ως η «τρίτη λύση». Πο
σοστά ήττας συγκεντρώνουν οι 
άλλοι δύο: Χαραλαμπόπουλος 
7,7%, Κακλαμάνης 7,8%.

Σαφέστατη είναι η εικόνα, 
σε ό,τι αφορά την επιρροή των 
πέντε υποψηφίων, σε ειδικές 
κατηγορίες ψηφοφόρων. Ενώ 
στους πολίτες που επέλεξαν 
ΠΑΣΟΚ το 1993 Αρσένης - Ση
μίτης είναι περίπου ισούναμοι 
(31,5% ο πρώτος, 30,2% ο δεύ
τερος), η ψαλίδα μεγαλώνει υ

πέρ του κ. Αρσένη όταν κα
λούνται να διαλέξουν οι 

σημερινοί ψηφοφό
ροι του ΠΑΣΟΚ 

(Αρσένης 
36,9%, Σημίτης 
24,3%). Με άλ

λα λόγια, κα
ταλληλότερος 
να διαδεχθεί 
τον Α. Πα
πανδρέου 
κρίνεται από 
το σημερινό 
ΠΑΣΟΚ ο 

Γ ερ. Αρσένης. 
Τελείως αντί

θετα είναι τα πο
σοστά στους 

πρώ-

ΠΡΟΕΛΕΥΣΗ ΑΝΑΠΟΦΑΣΙΣΤΩΝ

ΠΑΣΟΚ 50%

ΛΕΥΚΟ 7 %

ΣΥΝ « %

ΝΕΟΙ 6%

ΑΛΛΟ 8%

ΚΚΕ 2% 
ΠΟΛ.ΑΝ 6 %  
ΝΔ 1 7 %

Οι μισοί ακριβώς από τους 
ψηφοφόρους που δηλώνουν 

αναποφάσιστοι είναι πολίτες οι 
οποίοι στις εκλογές του 1993 

είχαν ψηφίσει ΠΑΣΟΚ.
Στην κατηγορία αυτών, τα 

ποσοστά προτίμησης προς τον 
Κώστα Σημίτη φτάνουν το 37,9% 
έναντι 23% που συγκεντρώνει ο 

Γεράσιμος Αρσένης.

ην ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ 
που τώρα εντάσσονται στην 
κατηγορία των αναποφάσι
στων, και των «λευκών», αλλά 
και στο σύνολο των αναποφά
σιστων: Στην πρώτη περίπτωση 
η σχέση Σημίτη - Αρσένη είναι 
37,9% - 23%, ενώ στη δεύτερη 
περίπτωση το άνοιγμα διευρύ
νεται σε 44,2% -18,7%.

Τα δεδομένα αλλάζουν όταν 
εξετάζουμε την παράταξη στην 
οποία ανήκουν οι ψηφοφόροι 
του 1995 και οι οπαδοί του 
ΠΑΣΟΚτων προηγούμενων α
ναμετρήσεων. Εδώ ο Κ. Σημί
της εμφανίζεται πιο αξιόπι
στος συνομιλητής με το εθνικό 
ακροατήριο, πεδίο στο οποίο ο 
Γ. Αρσένης συναντά εμπόδια.

□ Πρωτιά «χτυπάει» ο Κ.
Σημίτης και στο ερώτη

μα που απασχολεί τους ψηφο
φόρους του κυβερνώντος κόμ
ματος. Οι περισσότεροι πολί
τες (33,6%) θεωρούν ότι έχει 
τις μεγαλύτερες πιθανότητες έ
ναντι όλων των άλλων συνυπο
ψήφιων του να κερδίσει το Μ. 
Εβερτ. Προηγείται στους ψη
φοφόρους όλων των κομμάτων 
(ακόμη και το 42% των οπαδών 
της Ν.Δ. τον θεωρούν αποτελε
σματικό αντίπαλο), στους ανα
ποφάσιστους που προέρχονται 
από το ΠΑΣΟΚ (35,6%) και α
κόμη στο σύνολο των αναπο
φάσιστων (41,8%). Η μόνη κα
τηγορία πολιτών όπου ο Γερ. 
Αρσένης καταλαμβάνει την κο
ρυφαία θέση είναι αυτή των 
σημερινών ψηφοφόρων του 
ΠΑΣΟΚ (33,7% έναντι 28,5% 
του Κ. Σημίτη). Καθίσταται σα
φές ότι με στενά κομματικά 
κριτήρια πιο αξιόμαχος εμφα
νίζεται ο Γ. Αρσένης.

Αύριο στην «Ε»
το β ’ μέρος της 
δημοσκόπησης της 
ΑΕΚΟ με κάλπη
★ Τι ψηφίζουν σήμερα 
οι πολίτες
★ Ποιοι; είναι ο βαθμός 
συνοχής όλων των 
κομμάτων.
★ Ποιες είναι οι 
προτιμήσεις των 
ψηφοφόρων για τη 
διαδοχή, στο β ' γύρο 
στην Κ . Ο. του ΠΑΣΟΚ.

Η ΤΑΥΤΟΤΗΤΑ ΤΗΣ 
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΕΤΑΙΡΕΙΑ: ALK0 
ΤΥΠΟΣ: Ποσοτική με χρήση 
ερωτηματολογίου και 
κάλπης (προσωπικές 
συνεντεύξεις στα σπίτια 
των ερωτωμένων).
ΔΕΙΓΜΑ: 1 .000  ψηφοφόροι , 
50% άνδρες, 50%, γυναίκες 
, ηλικίας 1&+ ετών, στο 
λεκανοπέδιο Αττικής, 
αναλογικά κατανεμημένοι με 
βάση τον  πληάυσμο.
ΕΠΙΛΟΓΗ ΔΕΙΓΜΑΤΟΣ: Το 
δείγμα ήταν σταθμισμένο με 
βάση την πραγματική 
σύνδεση του πλι^δυσμού ως 
προς την περιοχή κατοικίας, 
το φύλο και την ηλικία των 
ερωτώμενων. Η επιλογή 
τω ν ατόμων στο εσωτερικό 
κάδε περιοχής ήταν τυχαία. 
Για τη διεξαγωγή 
εργάστηκαν 4 4  ερευνητές. 
ΧΡΟΝΟΣ: 6 -7  Δεκεμβρίου ' 
1995

Του ΤΑΣΟΥ ΠΑΠΠΑ

Οσο μειώνεται η μηχανική υποστήριξη της ανα
πνοής του Ανδρέα, τόσο λαχανιάζουν οι πασι- 
φιστές», μονολογούσε, την Παρασκευή, κορυ

φαίο στέλεχος του ΠΑΣΟΚ. Και, πράγματι, φαίνεται ότι 
η παράταση της αβεβαιότητας στο Ωνάσειο δίνει πρωτα
γωνιστικό ρόλο στους «ειρηνοποιούς», με κορυφαίο, βε
βαίως, τον Κώστα Λαλιώτη.

Το ειδικό του βάρος -λόγω του ιστορικού του ρόλου στο 
ΠΑΣΟΚ και της ιδιαίτερης σχέσης του με τον Α. Παπαν
δρέου- αναγνωρίζεται από όλους. Φαίνεται, όμως, ότι και 
ο ίδιος φαντασιώνεται με την ιδέα της διαμεσολάβησης. Ο 
στόχος του διπλός. Αφ ενός να διατηρηθεί το κόμμα ενω
μένο και αξιόμαχο, αφετέρου να τεθεί σε μια τροχιά η ο
ποία θα οδηγήσει, ύστερα από 4-6 χρόνια, σε ηγέτη από τη 
δική του γενιά.

Η αρχική πρόταση του Κ. Λαλιώτη προς τους υποψήφι
ους διαδόχους της παρούσας φάσης ήταν η κυβερνητική 
συμμετοχή εκείνων που θα ηττηθούν στην ψηφοφορία, σε 
θέσεις αντιπροέδρων. Ο αντίλογος, όμως, υπήρξε ισχυρός, 
με πρώτο το επιχείρημα ότι «το ζητούμενο δεν είναι ένα 
καθεστώς συναρχίας, ούτε μια λύση αναποτελεσματικής

ενότητας».
Οι πιο απαισιό

δοξοι όμως υπο
στηρίζουν ότι και η 
αρχή «ισχυρή κυ- 
βέρνηση-ισχυρός 
πρωθυπουργός» εί
ναι περίπου μαγική 
εικόνα, ανέφικτος 
στόχος, επειδή το 
κόμμα είναι ήδη ο- 
μαδοποιημένο και 
οι δελφίνοι εξαιρε
τικά ματαιόδοξοι 

για να δεχθούν αξιοπρεπώς την ήττα! Αλλωστε, ο νέος 
πρωθυπουργός, λένε, θα υποχρεωθεί να βαδίσει σε ναρ
κοθετημένο πεδίο, καθώς, ούτε ασπίδα προστασίας θα υ
πάρχει ούτε πρόθυμοι εξωραϊστές των επιλογών του εύ
κολα θα βρεθούν.

Το κλίμα αυτό το γνωρίζει ο Κ. Λαλιώτης και καταβάλ
λει φιλότιμες προσπάθειες να το ανατρέψει. Ηδη έχει συ
ναντηθεί με περισσότερους από 80 βουλευτές, ενώ στις 
προθέσεις του είναι να συντάξει κείμενο αρχών, το οποίο 
θα τεθεί προς υπογραφή από βουλευτές όλων των απο
χρώσεων (εκτός από εκείνους που συμμετέχουν στους 
σκληρούς πυρήνες). Ενα κείμενο το οποίο θα δεσμεύει 
τους υποψήφιους αλλά και τα υπόλοιπα κορυφαία στελέ
χη σε 3 σημεία:
•  Οτι θα πορευτούν όλοι μαξί στο μέλλον.
•  Οτι θα τεθούν όλοι στη διάθεση του νέου πρωθυπουρ
γού.
•  Οτι το ΠΑΣΟΚ θα πρέπει να βαδίσει μπροστά, χωρίς ε
πιστροφές σε ενδόστροφες αναζητήσεις, αναγνωρίζοντας 
ότι ο χαρακτήρας του έχει αποκρυσταλλωθεί στο διάστη
μα της 20χρονης πορείας του.

Ο συνθετικός ρόλος που επιδιώκει να διαδραματίσει ο 
Κ. Λαλιώτης δεν είναι χωρίς κινδύνους. Ηδη έχουν ξεκι
νήσει οι δίκες προθέσεων. Ισχυρίζονται διάφοροι ότιη κι
νούσα αιτία της τρέχουσας συμπεριφοράς Λαλιώτη δεν εί
ναι άλλη από την επιθυμία του να υποτάξει τον αγώνα της 
διαδοχής στην προσωπική στρατηγική του: Αν χρησιμο
ποιηθούν οι εμπλεκόμενοι σε νευραλγικά πόστα, το πιθα
νότερο, λένε, είναι να χρεωθούν συλλήβδην την κακή επί
δοση της κυβέρνησης και του κόμματος (τη θεωρούν δε
δομένη) στις επόμενες εκλογές, με συνέπεια να απωλέ- 
σουν τα ερείσματά τους στο κόμμα και την κοινωνία.

Ο Κ. Λαλιώτης έχειηγετικές βλέψεις. Δεν το κρύβει. Οι 
φιλοδοξίες του όμως δεν περιορίζονται στο να κληρονο
μήσει απλώς ένα μέρος του ΠΑΣΟΚ ή τα «κουρέλια» ενός 
ανυπόληπτου πολιτικά κόμματος. Θέλει να διαχειριστεί 
τις τύχες ενός σφριγηλού σχηματισμού, με σταθερές κοι
νωνικές αναφορές και διαθέσιμο κομματικό προσωπικό.

Τα πράγματα δεν έρχονται πάντοτε βολικά για το πάλαι 
ποτέ «θείο βρέφος» του ΠΑΣΟΚ. Ο Κ. Λαλιώτης ήταν απ’ 
αυτούς που «πίεζαν» τον ιδρυτή του κόμματος να αναλά- 
βει πρωτοβουλίες για να εγκαινιάσει ο ίδιος το νέο πολι
τικό κύκλο. Ο Α. Παπανδρέου όμως, είτε γιατί δεν συμμε
ριζόταν τη σπουδή του συνεργάτη του είτε γιατί δεν του ε
πέτρεπαν οι συνθήκες και το περιβάλλον του, δεν προ
σχώρησε στη λογική του. «Δυστυχώς», λέει σήμερα ο Κ. 
Λαλιώτης, «ο μεταπολιτευτικός κύκλος δεν έκλεισε με με
γάλες αποφάσεις αλλά, συμβολικά, φαίνεται -δυστυχώς- 
πως κλείνει με ληξιαρχικές πράξεις»!

Ρυθμιστής 
ή Πιλάτος 
ο Λαλιώτης;

Το βασικό πρόβλημα του Κ. Λαλιώτη αυτή την περίοδο 
είναι η τοποθέτησή του απέναντι στους υποψήφιους: «Δεν 
μπορεί να μένει ουδέτερος, γιατί τότε ίσως κατηγορηθεί 
ως “επιχαίρων τρίτος”», είπε στην «Κυριακάτικη Ελευ
θεροτυπία» μέλος της ομάδας των επτά. Τον «διεκδικούν» 
τόσο ο Α. Τσοχατζόπουλος όσο και ο Κ. Σημίτης. Και με 
τους δύο έχει στενή σχέση από το παρελθόν, με τον δεύτε
ρο όμως είναι πιο κοντά στο ιδεολογικό και πολιτικό επί
πεδο. Θα κοινοποιήσει, άραγε, την επιλογή του ή μέχρι το 
τέλος θα το «παίξει» Πόντιος Πιλάτος με ό,τι αυτό συνε
πάγεται για την αξιοπιστία του;
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ΩΝΑΣΕΙΟ

Τα γαλάζια 
«περαστικά»

Της ΕΥΤΥΧΙΑΣ ΑΔΗΛΙΝΗ

Οι πολιτικοί που πέρασαν ως επισκέπτες τις τελευταίες 
20 μέρες από το Ωνάσειο δεν ήταν κατ’ αποκλειστικό
τητα χρώματος πράσινου. Επεταιτο γαλάζιο, που χρω

ματίζει τα ονόματα του προέδρου και του αντιπροέδρου της 
Ν.Δ.. Επίσης, των βουλευτών Ελσας Παπαδημητρίου και Κώ
στα Πυλαρινού, που επισκέφθηκαν φιλικά τον Ανδρέα Πα- 
πανδρέου. Ακολουθεί το κόκκινο, για το βουλευτή του ΚΚΕ 
Δημήτρη Κωστόπουλο και τον ευρωβουλευτή Γιάννη Θεωνά, 
που επισκέφθηκαν και αυτοί το νοσοκομείο εκπροσωπώντας 
το ΚΚΕ. Κι ακόμα, ο πρόεδρος της Πολιτικής Ανοιξης Αντώ- 
νης Σαμαράς, του ΣΥΝ Νίκος Κωνσταντόπουλος, καθώς και 
ο ανεξάρτητος βουλευτής Μιχάλης Παπακωνσταντίνου.

Οπως προκύπτει από τη λίστα επισκεπτών, εκτός από τους 
δυο βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας (Ελσα Παπαδημητρίου, 
Κώστας Πυλαρινός), οι υπόλοιποι βουλευτές της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης αρκέστηκαν να εκπροσωπηθούν από την κομ
ματική αντιπροσωπεία.
•  Η παλιά οικογενειακή φιλία, η αγάπη και ο σεβασμός έφε
ραν τη βουλευτίνα της Νέας Δημοκρατίας Ελσα Παπαδημη
τρίου στον προθάλαμο της εντατικής: «Γνωρίζω τον Ανδρέα 
Παπανδρέου από πολύ παλιά», εξομολογείται στην «Κ.Ε.», 
«από τότε που ήμουν φοιτήτρια στο Μπέρκλεϊ και ο πρωθυ
πουργός ήταν πρύτανης της οικονομικής σχολής. Εκτός αυτού, 
ήταν και στενός φίλος του πατέρα μου. Το θεωρώ τιμή και το 
έχω ομολογήσει δημοσίως πολλές φορές. Στο όνομα της πα
λιάς αυτής φιλίας τον επισκέφθηκα λοιπόν στο Ωνάσειο. Εδω
σα στη σύζυγό του ένα μπουκέτο λουλούδια του αγρού απ’ αυ
τά που πάντα αγαπούσε ο πρωθυπουργός και ζήτησα να του 
μεταφέρει το μήνυμα ότι τον θυμάμαι με αγάπη».
•  Παρουσιάστηκε βέβαια και το φαινόμενο βουλευτής της 
Νέας Δημοκρατίας να συμφωνεί απόλυτα με την άποψη του 
πολιτικού του «αντιπάλου» για τις επισκέψεις στο Ωνάσειο. Ο 
λόγος για το Θεόδωρο Κασσίμη, ο οποίος δήλωσε στην «Κ.Ε.» 
ότι συμφωνεί απολύτως με την άποψη του συνονόματού του 
Θεόδωρου Πάγκαλου: «Το να πάω στο Ωνάσειο είναι θέατρο. 
Εχω την ίδια αγωνία όση έχει και ο ελληνικός λαός, και λίγο 
πιο ενισχυμένη γιατί είμαι πολιτικός, για την υγεία του πρω
θυπουργού Ανδρέα Παπανδρέου. Από ’κει και πέρα, το να 
κάνω εμφανίσεις στο Ωνάσειο για να με δουν οι τηλεοπτικές ύ 
κάμερες και να με δείξει η τηλεόραση το θεωρώ θέατρο».
•  «Η παρουσία των βουλευτών στο Ωνάσειο δεν εξυπηρετεί 
κανέναν απολύτως στόχο», προσθέτει από τη μερά του ο Σω
τήρης Κούβελας. «Ετσι ή αλλιώς, η επικοινωνία των επισκε
πτών με τον πρωθυπουργό είναι ανέφικτη όσο ο ίδιος βρίσκε
ται στην εντατική».
•  «Συμπάσχουμε με το πρόβλημα της υγείας του πρωθυπουρ
γού, αλλά δεν συμμετέχουμε στο σόου», δηλώνει επίσης και ο |  
Δημήτρης Σιούφας.
•  Οταν τέλος είσαι ανεξάρτητος βουλευτής, όπως ο Μιχάλης 
Παπακωνσταντίνου, αντιπροσωπεύεις μόνος τον εαυτό σου 
και γίνεσαι πιο ευέλικτος: «Επισκέφθηκα τον πρωθυπουργό |  
τη δεύτερη μέρα της νοσηλείας του, αφού πρώτα είχα τηλε- |  
φωνήσει για να ενημερωθώ για την υγεία του. Ως ανεξάρτη
τος ενήργησα αφ’ εαυτού. Εκπροσώπησα τον εαυτό μου, αφού 
κανένα κόμμα δεν με εκπροσωπεί. Είδα στενούς του συνερ
γάτες καθώς και δυο-τρεις γιατρούς και ενημερώθηκα απευ- § 
θείας για την κατάσταση της υγείας του Ανδρέα Παπανδρέου. 
Εκτοτε, παρακολουθώ τις εξελίξεις από τα ιατρικά ανακοι- 
νωθέντα».
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W h p t  HEWLETT
m L'üa  Pa c k a r d

HEWLETT PACKARD 
από την MICROLAND 
γιατί...

Μ όνον η MICROLAND
γνωρίζει σε βάθος τα προϊόντα 

της Hewlett Packard: Servers, Pc’s, 
notebooks, εκτυπωτές, scanners, 
plotters, προϊόντα δικτύου...
Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι η 
MICROLAND αναδεικνύεται 
πρώτος Έ λληνας μεταπωλητής 
των προϊόντων HP, τα τελευταία 4 
χρόνια.

Α ν λοιπόν θέλετε κάποιο από τα 
προϊόντα Hewlett Packard και 
ζητάτε την κορυφαία γνώση, την 

καλύτερη εξυπηρέτηση και... 
ασυναγώνιστες τιμές ελάτε στην 
MICROLAND.
Γ ιατί ξέρουμε τα προϊόντα 
καλύτερα από κάθε άλλον!!

Υστερα από παλινωδίες, επέστρεψε στη ΣΚΛΗΡΗ στάση απέναντι 
στην κυβέρνηση. Τον «βοήθησαν»: Η  ομιλία Βαρβιτσιώτη, η κριτική 

εχθρώ ν και φίλων και η σύσκεψη της Πέμπτης

Ρ Ε&ερι αφηοε
ιη μια βάρκα

Του Μ ΠΑΜ ΠΗ  
ΠΑΠΑΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Ο ποιος πατά σε δύο 
βάρκες είναι 
γνωστόν πού 

καταλήγει. Πόσο μάλλον 
όταν αγριεύει η 
θάλασσα. Μέχρι στιγμής, 
ο Μ. Εβερτ έχει 
«βραχεί», αλλά δεν 
έπεσε στα παγωμένα 
νερά των πολιτικών 
εξελίξεων. Ισως γι’ αυτό 
σπεύδει να εγκαταλείψει 
τη μία από τις δύο 
βάρκες, αναζητώντας μια 
λιγότερο ευάλωτη 
τακτική, στη ρευστή 
πραγματικότητα των 
τελευταίων ημερών.

Επειτα από μία περίοδο 
παλινωδιών («ανήθικη» η 
δελφινολογία στο ΠΑΣΟΚ» 
αλλά και «υπάρχει πολιτικό 
κενό, η λύση είναι οι εκλο
γές»), ο πρόεδρος της Ν.Δ. 
αποφάσισε να σκληρύνει τη 
στάση του, θέτοντας πιο άμε
σα και πιεστικά το πολιτικό 
πρόβλημα που έχει δημιουρ
γήσει η παρατεινόμενη α
σθένεια του πρωθυπουργού. 
Κι αυτή η «στροφή» όμως, 
απ’ ό,τι φαίνεται, γίνεται με 
βαριά καρδιά. Πίσω από την 
αντιφατική τακτική της Ν.Δ. 
βρίσκεται «το δίλημμα του 
προέδρου»: Να παρέμβω 
στην πολιτική κρίση του 
ΠΑΣΟΚ ή να την παρακο
λουθήσω διακριτικά, όπως έ
κανα έως σήμερα;

Ι^ού λοιπόν το ερώτημα το 
οποίο απασχολούσε νυχθη
μερόν το Μ. Εβερτ κι έμοια
ζε με γόρδιο δεσμό, αφού ο
ποιαδήποτε πολιτική παρέμ
βαση αναγκαστικά καταλή
γει στο αίτημα για προσφυγή

στις κάλπες. Αίτημα, όμως, 
το οποίο από τη φύση του 
προκαλεί τη συσπείρωση του 
ΠΑΣΟΚ κι εμμέσως διευκο
λύνει τις διεργασίες της δια
δοχής. Αντιθέτως, η τακτική 
της «διακριτικής παρακο
λούθησης» των εντός του 
ΠΑΣΟΚ συντελουμένων 
διεργασιών «διευκολύνει» - 
κατά τις εκτιμήσεις συνεργα
τών του Μ. Εβερτ - την απε
ρίσπαστη ανάπτυξη φυγόκε- 
ντρων τάσεων στους κόλ
πους του κυβερνώντος κόμ
ματος. Η τακτική αυτή όμως 
υπηρετεί και μία ακόμα μύ
χια επιδίωξη: Την έμμεση ε
νίσχυση της υποψηφιότητας 
του Α. Τσοχατζόπουλου, ο ο
ποίος όλα δείχνουν ότι απο
τελεί την ανομολόγητη επι
λογή της Ρηγίλλης. Και την ε
νισχύει εμμέσως, καθώς η ε
κτίμηση ότι «ο χρόνος δου
λεύει υπέρ του Ακη» δεν βρί
σκει υποστηρικτές μόνο στη 
X. Τρικούπη...

Ωστόσο αυτή η τακτική άρ
χισε να δημιουργεί σοβαρά 
εσωκομματικά προβλήματα 
στο Μ. Εβερτ και οι πιέσεις 
για την αποσαφήνιση της γα
λάζιας γραμμής έπιναν να γί
νουν ασφυκτικές. Και το ση
μαντικότερο: Στην κριτική 
περί αμήχανης και ασαφούς 
πολιτικής της Ν.Δ., άρχισαν 
να συναντούνται με την Αρα- 
βαντινού και βουλευτές οι ο
ποίοι ανήκουν στην «πτέρυ
γα Εβερτ». Το καζάνι έβρα
ζε επί ημέρες στη Ρηγίλλης 
και στο προσκήνιο έβγαιναν 
μόνο οι «ατμοί» των δηλώσε
ων βουλευτών οι οποίοι ανή
κουν στην εσωκομματική α
ντιπολίτευση του Μ. Εβερτ 
(Ντ. Μπακογιάννη, Σ. Κού
βελας, Ν. Κάκαλος, Π. Τα-

τούλης κ.λπ.). Χθες βράδυ ό
μως ο αντιπρόεδρος της Ν.Δ. 
Γ. Βαρβιτσιώτης, μιλώντας 
σε εκδήλωση στον Πολύγυρο 
Χαλκιδικής, πήγε ένα βήμα 
εμπρός: «Ο σεβασμός στη 
δημοκρατία και στους θε
σμούς απαιτεί να καλυφθεί 
το συντομότερο το σημερινό 
κενό εξουσίας. Αν η κυβέρ
νηση του ΠΑΣΟΚ αδυνατεί 
να το καλύψει, οφείλει να 
παραιτηθεί». Αντίστοιχες α
πόψεις εξέφραζαν κι άλλα 
κορυφαία στελέχη της Ν.Δ., 
κατά τις προηγούμενες ημέ
ρες, δίχως όμως να τις δημο
σιοποιούν.

Καθοριστική για τη δια
μόρφωση της νέας γραμμής 
της Ν.Δ. ήταν η σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε το πρωί 
της Πέμπτης στη Ρηγίλλης με 
τη συμμετοχή των Γ. Βαρβι- 
τσιώτη, Αθ. Τσαλδάρη, Γ. 
Σουφλιά, Στ. Μάνου, Στ. 
Δήμα, Πρ. Παυλόπουλου, 
Βασ. Μαγγίνα και Θ. Κασσί
μη.

Εκεί αποφασίστηκε ότι 
«δεν μπορεί να συνεχιστεί 
άλλο αυτή η κατάσταση ακυ
βερνησίας», αλλά και η ασα
φής πολιτική της Ν.Δ. Σύμ
φωνα με πληροφορίες, τόσο 
στη συνάντησή του με τον 
πρόεδρο της δημοκρατίας ό
σο και στις επιστολές του 
προς τον αναπληρούντα τον 
πρωθυπουργό και προς τον 
πρόεδρο της Βουλής, ο Μ. 
Εβερτ έθεσε το πολιτικό 
πρόβλημα, ζητώντας κυρίως 
από τον Α. Τσοχατζόπουλο 
και τον Απ. Κακλαμάνη «να 
πάρουν τις πρωτοβουλίες» 
στα χέρια τους, προκειμένου 
να τερματιστεί η παρατεινό- 
μενη εκκρεμότητα.

Σύμφωνα με ορισμένες ερ

μηνείες, η «παραίνεση 
Εβερτ» μπορεί και να σημαί
νει, εμμέσως, ότι ο αναπλη- 
ρών τον πρωθυπουργό μπο
ρεί και πρέπει να συγκαλέ- 
σει την Κ.Ο. προκειμένου - 
σύμφωνα με το σύνταγμα- να 
δοθεί λύση.

Το βέβαιο είναι, όπως ε
κτιμούν και στη Ρηγίλλης, ότι 
αργά ή γρήγορα η Ν.Δ. θα α
ναγκαστεί να ξαναβγάλει α
πό το συρτάρι την πρόταση 
για τη διενέργεια εκλογών. 
Ορισμένοι υποστηρίζουν ότι 
από τώρα πρέπει να τεθεί θέ
μα εκ νέου και πιο πιεστικά. 
Ενώ υπάρχουν και οι ενδιά
μεσες παραλλαγές, όπως π.χ. 
η πρόταση του Στ. Δήμα, 
πρώτα να ξεκαθαρίσει το 
ΠΑΣΟΚ τα του οίκου του και 
αμέσως μετά η Ν.Δ. να θέσει 
θέμα εκλογών. Σε κάθε περί
πτωση όμως, ο απεγκλωβι- 
σμός της Ν.Δ. από την πολιτι
κή γραμμή, έτσι όπως την ε- 
ξέφρασε σε συνέντευξή του 
την προηγούμενη Κυριακή ο 
Μ. Εβερτ («δεν υπάρχει κε
νό εξουσίας.·· θεωρώ ανήθι
κη την όλη συζήτηση για την 
διαδοχή του Α. Παπανδρέ
ου») -και η οποία προκάλεσε 
αλλεπάλληλες εσωκομματι
κές εκρήξεις- επιτρέπει στην 
αξιωματική αντιπολίτευση 
μεγαλύτερη ευχέρεια τακτι
κών ελιγμών. Και, όπως έλε
γε χαρακτηριστικά συνεργά
της του Μ. Εβερτ, «η υπεύθυ
νη στάση που κρατήσαμε τις 
δύσκολες ώρες καθιστά πιο 
πειστικό το λόγο μας». Μένει 
να αποδειχθεί του λόγου το 
αληθές ή αν, με άλλα λόγια, η 
Ν.Δ. έχει καταστεί ήδη μέ
ρος του προβλήματος του 
ΠΑΣΟΚ.
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Η ΑΔΕΣΜΕΥΤΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ

ΓΝΩΜΕΣ
Ενα μήνυμα

ΤΑ ΗΓΕΤΙΚΑ στελέχη του ΠΑΣΟΚ, κυβερνη
τικά και κομματικά, εμφανίζονται να έχουν 
μπερδευτεί ανάμεσα στο συναισθηματισμό 
και στην πολιτική ευθύνη τους για τη διακυ
βέρνηση της χώρας. Αναγνωρίζουν το πολιτι
κό πρόβλημα που έχει προκόψει και στο κόμ
μα και στην κυβέρνηση από την ασθένεια του 
Ανδρέα Παπανδρέου, αλλά δεν θέλουν και 
να ενεργήσουν χωρίς τη δική του συναίνεση.

ΚΑΙ αυτό είναι κατανοητό. Είναι ο Ανδρέας 
Παπανδρέου ο ιδρυτής του κόμματος και ο 
αρχηγός που το οδήγησε τρεις φορές στην ε
ξουσία. Και αυτό, πέρα από τους προσωπι
κούς, φιλικούς και συντροφικούς δεσμούς 
που έχουν αναπτυχθεί τόσα χρόνια. Η συναι
σθηματική φόρτιση είναι μεγάλη και εξηγεί 
την αμηχανία και την ατολμία τους μπροστά 
σε αυτό το πολιτικό αδιέξοδο.

ΜΕΓΑΛΗ θα ένιωθαν ανακούφιση, στελέχη, 
μέλη και οπαδοί του ΠΑΣΟΚ, αν ο Ανδρέας 
Παπανδρέου τους έβγαζε από αυτό το δίλημ
μα με μια δική του κίνηση, που θα έλυνε το 
πολιτικό και κομματικό πρόβλημα. Ολοι προ
σβλέπουν σ’ αυτόν. Και τα 400 στελέχη των 
οργανώσεων του ΠΑΣΟΚ από όλη τη χώρα 
που συγκεντρώθηκαν προχθές στην Αθήνα 
αυτή την επιθυμία εξέφρασαν.

ΣΗΜΕΡΑ η «Κ.Ε.» δημοσιεύει μια δημοσκό
πηση της εταιρείας ΑΕΚΟ με ενδείξεις πολύ 
χρήσιμες για την ηγεσία του ΠΑΣΟΚ και πιο 
χρήσιμες για τον ίδιο τον Ανδρέα Παπανδρέ
ου και το συγγενικό του περιβάλλον. Από τη 
δημοσκόπηση αυτή, που έγινε στις 6 και 7 Δε
κεμβρίου, με βελτιωμένη, εκείνες τις μέρες, 
την κατάσταση της υγείας του Ανδρέα Πα
πανδρέου, σύμφωνα με τα ιατρικά ανακοινω- 
θέντα του Ωνάσειου Νοσοκομείου, προκύ
πτει ότι το 80% των ψηφοφόρων του ΠΑΣΟΚ 
λένε ότι ο Ανδρέας Παπανδρέου πρέπει να 
παραιτηθεί από τη θέση του πρωθυπουργού.

ΑΥΤΟ είναι το μήνυμα που στέλνουν οι ψηφο
φόροι του ΠΑΣΟΚ στην ηγεσία τους, στην 
κυβέρνηση και στον Ανδρέα Παπανδρέου. 
Και είναι οι ψηφοφόροι του ΠΑΣΟΚ οι πιο 
στενά και συναισθηματικά δεμένοι με τον αρ
χηγό τους Ανδρέα Παπανδρέου. Τον θαύμα
ζαν και τον θαυμάζουν. Τον λάτρευαν και τον · 
λατρεύουν. Πονούν και ανησυχούν για την 
πορεία της υγείας του. Αλλά θέλουν να πα
ραιτηθεί από πρωθυπουργός. Αυτό είναι το 
μήνυμά τους.
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Η ΕΠΙΑΥ51Σ Τΰ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΟΣ ΔΙΑΜHi ΠΑΡΑΤ0Ι5 APXAI0IS ΑΙΓΥΠΤίΟΙΣ

Του ΔΙΟΓΕΝΗ ΚΑΜΕΝΟΥ

noMscaS παραοκήνιο
Τα κατά Μίμη πάθη

□ Αφού μελέτησε καλά και για πολλά 
χρόνια το διαλεκτικό υλισμό, ο 

Μίμης Ανδρουλάκης αποφάσισε στο 
νέο του βιβλίο να ασχοληθεί και με τη 
«διαλεκτική του πάθους». Τίτλος του 
βιβλίου, που γράφηκε μέσα σ’ έναν 
Ιούλιο, «Ο σωσίας και οι δαίμονες του 
πάθους». Πρωταγωνιστής του είναι 
ένας άνθρωπος που κάποιο πρωί 
πετιέται από το κρεβάτι του και 
αποφασίζει να παίξει μέχρι τέλους το 
χαρτί του. Οι γυναίκες του 
Ανδρουλάκη στο βιβλίο αυτό είναι η 
Σοφί, η Ελένη, η Κάτια, η Σαπφώ και η 
Δήμητρα, με την αυτοκτονία της. 
Υπάρχει όμως και ο Ανδρέας 
Παπανδρέου... Σε μια από τις 
«αλλόκοτες ιστορίες» του βιβλίου, ο 
Ανδρέας Παπανδρέου παρασύρεται 
από μια μυστηριώδη γυναίκα (όχι, δεν 
είναι η Δήμητρα) σε μια τραγική 
αυτοεξομολόγηση...

■ Η  επίσημη παρουσίαση του βιβλίου 
θα γίνει στις 14 Δεκεμβρίου στο

θέατρο «Τζένη Καρέζη».
ΒΑΣ Σ.

Βράδυ-πρωί
I— , Σκοτσέζικο ντους θυμίζουν οι
I__I σχέσεις Μ. Εβερτ-Γ. Σουφλιά: Τη
μία «ζεστό» (συμμετέχουν σε σύσκεψη 
και αποφασίζουν να αλλάξει η γραμμή 
της Ν.Δ. για το πολιτικό πρόβλημα που 
έχει δημιουργήσει η ασθένεια του 
πρωθυπουργού). Και την άλλη «κρύο»
(ο Γ. Σουφλιάς, εμμέσως πλην σαφώς, 
αφήνει να εννοηθεί ότι η πρόταση του 
Μ. Εβερτ για αυξήσεις 3,5% + 3,5% 
είναι λαϊκισμός, συμφωνώντας ο ίδιος 
με το 2,5% + 2,5% που δίνει η 
κυβέρνηση).

_  Και να φανταστεί κανείς ότι όλα 
Μ αυτά έγιναν μέσα στην ίδια μέρα:

Την Πέμπτη το πρωί σύσκεψη στη 
Ρηγίλλης, το βράδυ ομιλία στο ΕΒΕΑ...

ΜΠ.Π.

ΠΡΟ-ΠΟ

□ Τι κοινό έχει ο Γιώργος
Κατσιμπάρδης με την Coca Cola;.. 

«Πάει με όλα»! Τον ξέραμε ως 
«πιστό» του Ακη. Φαίνεται όμως ότι, 
επειδή τα προγνωστικά δεν του έδιναν 
μεγάλα ποσοστά επιτυχίας, σκέφτηκε 
να πάει κάπου καλύτερα. Ετσι, δεν 
πάει πολύς καιρός που άρχισε να 
διαδίδει δεξιά κι αριστερά ότι 
«αλλαξοπίστησε» και έγινε Σημιτικός. 
Το ξανασκέφτηκε, όμως, και επειδή οι 
καιροί είναι πονηροί, σου λέει ας έχω 
και τον Ακη «καβάτζα». «Ασ τους να 
λένε, εγώ είμαι δικός σου», φέρεται να 
του λέει.
_  Η  αλήθεια είναι ότι δεν έχουμε 
■  πληροφορηθεί ακόμη από τα 
«στρατόπεδα» Κακλαμάνη και Αρσένη 
αν το διαπραγματεύεται κι εκεί το 
«κουκί» του!

ΒΑΣ.Σ.

Ανθρώπινα
I— , Με μια κάρτα και πολλούς
I__I χαιρετισμούς για τον Α. Σαμαρά
από τον τούρκο υφυπουργό 
Εξωτερικών I. Αγκτσά επέστρεψε στην 
Αθήνα ο ευρωβουλευτής της ΠΟΛ.ΑΝ. 
Νικήτας Κακλαμάνης. Η κίνηση δεν 
έχει πολιτικό χαρακτήρα: Ο τούρκος 
υπουργός θυμάται πάντα πως, όταν 
ήταν πρέσβης της χώρας του στην 
Αθήνα, είχε χειρουργηθεί από τον 
πατέρα του προέδρου της ΠΟΛ.ΑΝ.

■ Ο κ. Κακλαμάνης βρέθηκε στην 
Τουρκία ως μέλος της Μεικτής 

Διακοινοβουλευτικής Επιτροπής του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που 
επισκέφθηκε τη γειτονική χώρα.

Δ.Τσ.

Θα προκάμει;
I—, «Ρώτησα τον πρόεδρο Κληρίδη,
I__I εάν έχει πάει ποτέ στο Ντέιτον
(σ.σ. όπου υπεγράφη η συμφωνία για 
τη Βοσνία), αλλά δεν νομίζω ότι θα

διάλεγε αυτή την τοποθεσία». Το 
δήλωσε, χαριτολογών και σε ύφος 
«cool», ο Ρίτσαρντ Μπίτι, άμα τη 
επιστροφή του από τη Λευκωσία. Παρ’ 
όλα αυτά, δεν είναι βέβαιο αν οι 
Αμερικανοί θα καταπιαστούν σοβαρά 
με το Κυπριακό, παρά τις δημόσιες 
δεσμεύσεις του Ρίτσαρντ Χόλμπρουκ. 
Διότι ο δαφνοστεφής «βαλκανιάρχης» 
αποβλέπει στη θέση του υπουργού 
Εξωτερικών, εφόσον ο πρόεδρος 
Κλίντον εκλεγεί και δεύτερη φορά.
Εχει άλλωστε δηλώσει την επιθυμία 
του να έχει αποχωρήσει από το Στέιτ 
Ντιπάρτμεντ μέχρι την άνοιξη. Του 
φθάνουν λοιπόν τρεις μήνες για να 
βάλει το Κυπριακό σε τροχιά επίλυσης;

_  Θα φανεί τον Ιανουάριο, που ο 
■  Χόλμπρουκ θα επισκεφθεί την 

Κύπρο. Να δούμε αν ο «μάγος» θα 
βάλει τα δάχτυλα εις τον τύπον των 
ήλων...

Α.Σ.

Γκάλοπ για ΔΣΑ
I— , Σε ένα μεγάλο ερωτηματολόγιο
I__I καλούνται να απαντήσουν τα μέλη
του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών, 
ενόψει των εκλογών στο τέλος 
Φεβρουάριου. Το γκάλοπ έχει 
παραγγείλει στην εταιρεία ALKO η 
Νέα Δημοκρατία και το ενδιαφέρον 
εστιάζεται στα ονόματα των 
υποψήφιων προέδρων. Αυτοί που 
φαίνεται να ενδιαφέρουν τη Ν.Δ. είναι 
οι Χάρης Βασιλάκης (ανεξάρτητος 
Ν.Δ.), Λίζα Βόζεμπεργκ (επιστήθια 
φίλη του κ. Εβερτ), Βαλεντίνη Γόντικα 
(Ν.Δ.), Ελευθέριος Ζαγορίτης (μέλος 
της Εκτελεστικής Επιτροπής της Ν.Δ.), 
Δημήτρης Παπατσώρης (ΠΟΛ.ΑΝ.) 
και Νίκος Κουτρουμπής (Ν.Δ.). Οι 
συνδικαλιστές του πρώτου δικηγορικού 
συλλόγου της χώρας εκτιμούν ότι το 
γκάλοπ διενεργείται για λόγους 
αποκλεισμού «εσω-αντιπάλων» στη 
Νέα Δημοκρατία, ώστε να ευνοηθεί 
τελικά η νέα υποψηφιότητα του 
Σωτήρη Πολύδωρα.
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Η ευθύνη αΐ( ηγεοιας ίου πΑΣΟΚ
Η χώρα 20 μέρες χωρίς πρω

θυπουργό και κατά τις εκτι
μήσεις των γιατρών του Ω- 

νάσειου θα μείνει επί πολύ ακόμα. 
Αυτή είναι η αλήθεια. Οι ανησυ
χίες για τη διακυβέρνηση της χώ
ρας είναι βάσιμες και δεν μπορούν 
να υποχωρήσουν από την ειλικρι
νή ανησυχία για την πορεία της υ
γείας του Ανδρέα Παπανδρέου. 
Και όσοι από τα ηγετικά στελέχη 
του ΠΑΣΟΚ υποστηρίζουν ότι δεν 
υπάρχει πρόβλημα και η κυβέρνη
ση «καλά κρατεί», δείχνουν ανεύ
θυνοι ή επιπόλαιοι.

Τ ο πρόβλημα υπάρχει και εί
ναι οξύτατο. Υπήρχε και 
πριν από την είσοδο του 

Ανδρέα Παπανδρέου στο Ωνά- 
σειο. Ηγετικά στελέχη του 
ΠΑΣΟΚ μιλούσαν για έλλειψη συ
ντονισμού του κυβερνητικού έρ
γου και μετατόπιση της εξουσίας 
σε παρακυβερνητικά κέντρα εξου
σίας. Ομολογούσαν την αδυναμία 
του Ανδρέα Παπανδρέου να αντα- 
ποκριθεί στα καθήκοντα του πρω
θυπουργού και του αρχηγού του 
ΠΑΣΟΚ εξαιτίας της υγείας του.

Υπάρχει λοιπόν, το πρόβλημα 
και είναι πολιτικό. Και δεν είναι 
πρόβλη μα των συνταγματολόγων ή 
του προέδρου της δημοκρατίας.

Είναι πρόβλημα των πολιτικών 
κομμάτων. Και πρωτίστως είναι 
πρόβλημα και ευθύνη της ηγεσίας 
του ΠΑΣΟΚ που ασκεί την κυβερ
νητική εξουσία. Οσο κατανοητή 
είναι η ανησυχία τους για τη ζωή 
του αρχηγού τους, τόσο ακατανόη
τη είναι η μακαριότητά τους για 
την πορεία της χώρας. Αυτό το, ό
λα βαίνουν καλώς για την κυβέρ
νηση και το κόμμα και ο πρωθυ
πουργός είναι εδώ, είναι αστειότη
τες. Ας σιωπήσουν πριν γελοιοποι
ηθούν.

Η χώρα δεν έχει πρωθυπουρ
γό. Με το πορτοκαλί τηλέ
φωνο, είτε από το Ωνάσειο 

είτε από την Εκάλη, δεν ασκείται η 
πρωθυπουργία. Ούτε η προσωρινή 
αναπλήρωσή του από έναν υπουρ
γό καλύπτει το κενό. Το σύνταγμα 
της χώρας δεν πλήττεται, λένε οι 
συνταγματολόγοι. Πλήττεται, ό
μως, η διακυβέρνηση της χώρας, 
λέει η κοινή λογική. Και αυτό δεν 
μπορούν να το παραβλέψουν τα 
πολιτικά κόμματα. Ούτε η κυβέρ
νηση ούτε η αντιπολίτευση.

Ευχή όλων είναι να κερδίσει τον 
αγώνα της ζωής ο Ανδρέας Πα
πανδρέου. Αλλά και ευχή όλων εί
ναι - πρέπει να είναι - να ξεχάσει ο 
Ανδρέας Παπανδρέου την πολιτι-

Του ΠΟΤΗ
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΥ

κή. Δεν μπορεί άλλο να την υπηρε
τήσει. Δεν μπορούσε και πριν από 
αυτή τη σημερινή περιπέτεια της υ
γείας του.

Αυτή την αλήθεια είναι δύσκολο 
να την παραδεχθεί ο Ανδρέας Πα
πανδρέου. Και γίνεται ακόμα πιο 
δύσκολο, όσο τόσοι πολλοί από το 
περιβάλλον του, και το κομματικό, 
έχουν γαντζωθεί στη δική του προ
σωπική εξουσία. Και να θέλει, δεν 
θα τον αφήσουν, για να μην απο- 
λέσουν τη νομή της παραεξουσίας 
τους, που η δική του εύνοια τους έ
χει παραχωρήσει.

Ο  Ανδρέας Παπανδρέου ο
φείλε να είχε υποβάλει την 
παραίτησή του αμέσως με 

την είσοδό του στο Ωνάσειο νοσο
κομείο. Γνώριζε ότι και πριν από 
τη νέα κρίση της υγείας του πλημ-

μελώς ασκούσε τα πρωθυπουργι- 
κά του καθήκοντα. Η παραίτηση υ
παγορεύεται από τη συναίσθηση 
ευθύνης ενός πρωθυπουργού για 
την αποτελεσματική διακυβέρνη
ση της χώρας. Δεν το έπραξε. Και 
δεν το έχει πράξει ακόμα.

Οι γιατροί βεβαιώνουν ότι ο 
Ανδρέας Παπανδρέου έχει πλήρη 
επαφή με το περιβάλλον. Αυτό ση
μαίνει ότι μπορούσε και μπορεί να 
υποβάλει την παραίτησή του. Δεν 
το αποφασίζει. Είναι πλήρης η ευ
θύνη του. Συμπονούμε τον άνθρω
πο, δεν επαινούμε τον πολιτικό. Ο 
πολιτικός ηγέΐης τιμά την πολιτική 
και υπηρετεί τη χώρα του και με 
την παραίτησή του.

Οσοι καμώνονται ότι η πα
ραίτηση από την εξουσία 
θα σκοτώσει τον Ανδρέα 

Παπανδρέου, είναι πονηροί υπο
κριτές. Και δεν καταλαβαίνουν ότι 
σπιλώνουν και τον ηγέτη τους όταν 
τον εμφανίζουν τόσο ιδιοτελή και 
αδύναμο να κρατηθεί στη ζωή χω
ρίς την εξουσία, και αν ακόμα δεν 
μπορεί να την ασκήσει. Τόσο μω
ροί και ανόητοι είναι.

Η ευθύνη, όμως, για τη διακυ
βέρνηση της χώρας, ούτε στον πά- 
σχοντα Ανδρέα Παπανδρέου εί
ναι, ούτε στους πονηρούς τού περι
βάλλοντος του. Ούτε στους συ-

νταγματολόγους ούτε στους θερά
ποντες γιατρούς του. Η ευθύνη εί
ναι στην ηγεσία του ΠΑΣΟΚ. Και 
η κυβερνητική ευθύνη και η κομ
ματική. Και αυτή την ευθύνη δεν 
μπορούν να την καλύψουν οι γνω
μοδοτήσεις των συνταγματολόγων 
και τα ιατρικά ανακοινωθέντα.

Η ηγεσία του ΠΑΣΟΚ κυβερ
νάει τη χώρα. Και η κυβέρ
νηση για να λειτουργήσει 

σωστά έχει ανάγκη από πρωθυ
πουργό. Και πρωθυπουργό δεν έ
χει. Αυτό το επισημαίνουν ηγετικά 
στελέχη και βουλευτές του 
ΠΑΣΟΚ και ζητούν αντικατάστα
ση του πρωθυπουργού και όχι α- 
ναπλήρωση. Πολιτική και εθνική 
ευθύνη επιβάλλει στην ηγεσία του 
ΠΑΣΟΚ να αναδείξει νέο πρωθυ
πουργό. Το καλύτερο είναι με τη 
συναίνεση του Ανδρέα Παπαν
δρέου. Και το χειρότερο, να συνε
χίζεται το πολιτικό αδιέξοδο της 
κυβερνητικής εξουσίας. Το 
ΠΑΣΟΚ έχει ωριμάσει και μπορεί 
να προχωρήσει στην ανάληψη της 
πολιτικής ευθύνης να τερματίσει 
αυτή τη φθοροποιό για τη χώρα 
και το ίδιο κυβερνητική εκκρεμό
τητα. Και χωρίς τη συναίνεση, αν 
την αρνηθεί, του Ανδρέα Παπαν
δρέου. Δεν υπάρχει άλλη λύση.

— Στο ερωτηματολόγιο «παίζουν» και 
Η  τα ονόματα των: Γιάννη Γουσέτη, 

Βαγγέλη Κονρη, Κώστα Νταϊλιάνα, 
Αντώνη Μπιτσάχη, Δημήτρη Παξινού, 
Αντώνη Ρουπακιώτη, Γιώργου 
Στεφανάκη, Τασούλας 
Χριστοδουλοπούλου και, βεβαίως, του 
νυν προέδρου Τάχη Παππά.

Φ.Π.

Ποιες «διαδοχικές»;

□ Με έκπληξη και απορία έγινε 
γνωστή στη Νέα Υόρκη η δήλωση 

του κυβερνητικού εκπροσώπου στην 
Αθήνα, ότι πραγματοποιήθηκαν 
διαδοχικές συναντήσεις του Σάιρους 
Βανς με τον έλληνα αντιπρόσωπο στον 
ΟΗΕ, πρέσβη Χρηστό Ζαχαράκι, και 
τον σκοπιανό ομόλογό του, Ντέγκο 
Μαλέφσκι. Για την ακρίβεια, ο κ. 
Ζαχαράκις έχει να δει τον κ. Βανς από 
τις 29 Νοεμβρίου, ενώ ο κ. Μαλέφσκι 
«δεν παίζει» στις διαπραγματεύσεις με 
τον Βανς, ο οποίος συνομιλεί 
απευθείας με τον σκοπιανό υπουργό 
Εξωτερικών Στέβο Τσερβενκόφσκι 
από τηλεφώνου! Διπλωμάτες στον 
ΟΗΕ υποστηρίζουν ότι μέχρι στιγμής 
οι επαφές του κ. Βανς με τις δύο 
πλευρές ήταν διερευνητικές και 
συνεπώς οι περιπέτειες της υγείας του 
κ. Γκλιγκόροφ αρχικά και του κ. 
Παπανδρέου εν συνεχεία δεν τις 
επηρέασαν.

■ Κανείς, όμως, δεν πιστεύει ότι είναι 
δυνατόν να περάσουμε σε 
διαπραγματεύσεις επί της ουσίας για 

ένα τόσο δύσκολο θέμα όπως η 
ονομασία των Σκοπιών, με τον έλληνα 
πρωθυπουργό στο νοσοκομείο και με 
εμφανές το κενό εξουσίας στην 
Ελλάδα.

Α.Σ.

Το ευρω-χάπι

□ Ποιος θυμάται τη δέσμευση του 
Συμβουλίου και της Επιτροπής να 

ετοιμάσουν (εντός του 1995, 
παρακαλώ...) μελέτη για τη 
χρηματοδότηση της ελληνικής 
κλωστοϋφαντουργίας; Μήπως 
ξεχάσατε κιόλας εκείνο το 
«χρυσωμένο χάπι» που μας δόθηκε 
στις 6 Μαρτίου; Αφού εμείς είχαμε 
δεχθεί να άρουμε το βέτο στην

τελωνειακή ένωση, χωρίς να έχουμε 
διασφαλίσει όλους τους ελληνικούς 
όρους. Κι αφού είχε προηγηθεί 
επιστολή του πρωθυπουργού στους 
ευρωπαίους ηγέτες.

■Σχετική ερώτηση προς τα όργανα 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης απηύθυνε 

ο ευρωβουλευτής Γιάννος Κρανιδιώτης. 
Να δούμε, λοιπόν, τι ξενύχτια θα 
πέσουν στις Βρυξέλλες. 21 ημέρες 
μένουν ώς το τέλος του έτους...

Στ.Κασ.

Δύο συν μία

Ο Θ. Πάγκαλος 
ανάμεσα σε 

μέλη των 
νομαρχιακών 

επιτροπών του 
ΠΑΣΟΚ με 

«φουτεράκι» 
δείχνει να 

σκέφτεται: «Αν 
δεν είχα κάνει 
το ένα, αν δεν 

είχα πει το 
άλλο, μάλλον 

θα φορούσα κι 
εγω γραβάτα 
σήμερα...».

I— | Ραντεβού για εφ’ όλης της ύλης
I__I συζήτηση με θέμα «Η Κρίση της
Πολιτικής στην Ελλάδα» δίνουν αύριο 
ο Θόδωρος Πάγκαλος, ο Κώστας

Καραμανλής και η Μαρία Δαμανάκη.
Αφορμή για τη συζήτηση, η 
παρουσίαση του νέου βιβλίου του 
πολιτικού αναλυτή Γιάννη Δούλη με 
τον τίτλο που προαναφέραμε, στο 
οποίο επιχειρείται ανάλυση των 
αντιδράσεων της κοινής γνώμης την 
τελευταία δεκαπενταετία.

■ Η  παρουσίαση θα γίνει στις 6 μ.μ.
σε αίθουσα του Εμπορικού και 

Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Αθηνών.
Δ.Τσ.

Πάει άλλο;

□ Παρέμβαση επιχειρούν τα μέλη 
της «Κίνησης Πολιτών». Μ’ ένα 

κείμενο (που μεταξύ άλλων 
υπογράφουν οι Λ. Κύρκος, Η. 
Κατσούλης, Θ. Παπαλεξόπουλος, Σ. 
Παπασπηλιόπουλος) εκφράζουν τη 
αυμπάθειά τους για την κατάσταση 
του πρωθυπουργού και επισημαίνουν 
ότι «οι δημιουργηθείσες συνθήκες 
επιβάλλουν να δραστηριοποιηθεί η 
κοινωνία των πολιτών». Ζητούν «να 
τερματιστεί η ανοχή σε όσα οικτρά 
συμβαίνουν στο δημόσιο βίο, να 
αποκρουστεί η δημαγωγία και ο 
ευτελισμός των αξιών, η διαπλοκή 
οικονομικών και πολιτικών 
συμφερόντων». Τέλος, καλούν τους 
πολίτες να διαλαλήσουν: «Δεν πάει 
άλλο».

■ Κι όμως, κάτι μας λέει ότι ακόμη 
δεν αγγίξαμε πάτο...

Τ.Π.

Αντ’ αυτού απάντηση

□ Ευγενική μεν, αρνητική δε η 
απαντητική επιστολή του Α. 

Τσοχατζόπουλου στον Μ. Εβερτ. 
Σύμφωνα με πληροφορίες ο 
αναπληρών τον πρωθυπουργό τονίζει 
στην επιστολή του ότι τηρούνται το 
σύνταγμα και οι νόμοι του κράτους 
και «δεν υπάρχει επομένως σήμερα 
ούτε θεσμικό ούτε πολιτικό κενό».
Και, για παν ενδεχόμενο, προστίθεται 
ότι «η δημοκρατία άλλωστε κύριε 
πρόεδρε δεν έχει αδιέξοδα». Στη 
συνέχεια ο Δ. Τσοχατζόπουλος τονίζει 
ότι η Κ.Ο. του ΠΑΣΟΚ στηρίζει την 
κυβέρνηση, η οποία με τη σειρά της 
υλοποιεί τις προγραμματικές 
δεσμεύσεις της. Κι αμέσως μετά ο αντ’ 
αυτού ρίχνει και το «καρφί» του:

«Κοινός στόχος της κυβέρνησης και 
της Κ.Ο. του ΠΑΣΟΚ είναι η 
ρεαλιστική κι επιτυχής αντιμετώπιση 
των δυσεπίλυτων προβλημάτων, 
πολλά από τα οποία συσσωρέυσε η 
προηγούμενη κυβέρνηση, όπως 
άλλωστε και εσείς έχετε στο 
παρελθόν αναγνωρίσει»...

■ «Καρφί» ή ανταποδοτική 
φιλοφρόνηση; Διαλέγετε και 

παίρνετε.
Σ.Λ.

Τι είδαν οι Ρώσοι

□ Τι κρύβεται πίσω από τις συχνές 
επισκέψεις ρώσων διπλωματών της 

εδώ πρεσβείας στον πέμπτο όροφο 
του υπουργείου Εξωτερικών, όπου 
στεγάζεται η Α2 διεύθυνση 
ελληνοτουρκικών υποθέσεων: 
Πληροφορούμαι ότι οι Ρώσοι δεν 
σκοπεύουν να αφήσουν μόνους τους 
Αμερικανούς να καταπιαστούν με το 
Κυπριακό. Γι’ αυτό προετοιμάζουν τη 
δική τους πρωτοβουλία:

■ Θα προτείνουν τη σύσταση
«διεθνούς ομάδας επαφής» (κατά 

το προηγούμενο του Βοανιακον) για 
την επίλυση του προβλήματος...

Στ. Κασ.

Δεν υπογράφουν

□ Το κείμενο είναι έτοιμο. Το έχει 
στα χέρια του ο βουλευτής Δημ. 

Δημοσθενόπουλος. Οι υπογραφές, 
όμως, δεν συγκεντρώθηκαν ακόμη. Ο 
λόγος για τη συγκέντρωση 
υπογραφών των βουλευτών του 
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι, όπως λέγεται, θα 
ζητούν την αντικατάσταση του 
πρωθυπουργού Ανδρέα Παπανδρέου 
για λόγους υγείας. Πρόκειται για μια 
σκέψη που συζητήθηκε έντονα την 
τελευταία εβδομάδα μεταξύ των 
βουλευτών του κυβερνώντος 
κόμματος.
Αν, πάντως, γίνει τελικά κάτι τέτοιο, δεν 
πρόκειται να εκδηλωθεί πριν από την 
ολοκλήρωση της συζήτησης και την 
ψήφιση του προϋπολογισμού. Δηλαδή, 
μετά τα μεσάνυχτα της 22ας 
Δεκεμβρίου.

^ Λ /ε  άλλα λόγια, Χριστουγεννιάτικα...

ΝΤ.ΝΤ.
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ΤΑ ΕΠΙΤΕΛΕΙΑ των υποψήφιων διαδόχων σε διάταξη μάχης. Ποιοι είναι 
οι συνεργάτες τους, τι καθήκοντα διεκπεραιώνουν

Ολοι οι ΟνΟροποι
ίων όελφίνων!

Της ΒΑΣΙΛΙΚΗΣ ΣΙΟΥΤΗ 
Φωτ.: ΠΑΝΟΣ · 
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ

Αφήστε τις μάχες 
στους

στρατιωτικούς 
και την πολιτική στους 
πολιτικούς». Τι γίνεται, 
όμως, όταν οι μάχες 
είναι πολιτικές, και 
μάλιστα εσωκομματικές; 
Τότε, οι δελφίνοι -ωσάν 
στρατηγοί- σπεύδουν να 
οργανώσουν τα επιτελεία 
τους, αφού γνωρίζουν 
ότι αυτά είναι που τις 
περισσότερες φορές 
κερδίζουν τις μάχες.

Ως υπουργός Εθνικής Αμυ
νας, ο Γεράσιμος Αρσένης
κάτι θα ξέρει παραπάνω από 
τους άλλους για το πώς οργα
νώνεται ένας τέτοιος μηχανι
σμός. Κι ο Κώστας Σημίτης, 
όμως, κι ας μην το δείχνει, 
κάτι θα έχει συγκροτήσει α
πό τα όσα του είχε μεταφέρει 
ο πατέρας του από τον Αρη 
Βελουχιώτη, του οποίου υ
πήρξε σύντροφος.

Καλά οργανωμένα ή κακά 
οργανωμένα, η πραγματικό
τητα είναι μία: Τα επιτελεία 
των δελφίνων στο ΠΑΣΟΚ έ
χουν ήδη πάρει φωτιά.

Κόμμα και 
υπουργείο

Οι άνθρωποι του Ακη Τσο- 
χατξόπουλου μοιάζουν λίγο 
με... «Βέγγους». Τρέχουν πο
λύ, αλλά μάλλον χωρίς σταθε
ρή στρατηγική. Κυρίως, ό
μως, μοιάζουν να μην μπο
ρούν να διαχωρίσουν τους 
ρόλους που τους έχει δώσει ο 
Ακης στο υπουργείο από ε
κείνους που έχουν στο κόμ
μα. Το «δεξί του χέρι», για 
παράδειγμα ο Χρηστός Δρο- 
γκάρης, (υπεύθυνος Τύπου 
στο υπουργείο Προεδρίας 
αλλά και στο ΠΑΣΟΚ), 
πραγματοποιεί αμέτρητα 
δρομολόγια καθημερινά με
ταξύ Χαριλάου Τρικούπη και 
υπουργείου.

Διευθυντής του πολιτικού 
του γραφείου στο υπουργείο 
είναι ο Γιώργος Αγραφιώτης, 
μέλος της Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ. 
Από τους στενούς συνεργά
τες του υπουργού Προεδρίας 
που εργάζονται για να τον 
«δουν» πρωθυπουργό είναι 
επίσης το αναπληρωματικό 
μέλος της Κ.Ε. Βαγγέλης Χω- 
ραφάς, αλλά και ο Χάρης 
Τσιόκας, που είναι σήμερα 
περιφερειάρχης, αλλά ελπί
ζει και σε καλύτερο πόστο. 
Από το επιτελείο του Ακη 
Τσοχατζόπουλου, δεν θα 
μπορούσαν να εξαιρεθούν 
τέλος, ο αναπληρωτής υπουρ-

Μετά την απομάκρυνσή του 
από την κυβέρνηση, ο 

Κ. Σημίτης οργάνωσε το 
στρατηγείο του στο πατρικό 

δικηγορικό γραφείο.

γός Προεδρίας Γιώργος Δα- 
σκαλάκης και ο Αντώνης Κο- 
τσακάς, υπουργός Αιγαίου. 
Εδρα του επιτελείου του Ακη 
είναι το υπουργείο Προε
δρίας, ενώ ελάχιστα χρησιμο
ποιείται το βουλευτικό γρα
φείο της Κυψέλης, στην οδό 
Κόμνα Τράκα.

Το Ιόνιο... 
πανεπιστήμιο

Στο «στρατόπεδο» του υ
πουργού Αμυνας έχουν φρο
ντίσει αθόρυβα αλλά μεθοδι
κά να οργανώσουν ένα μηχα
νισμό που να έχει απ’ όλα. 
Εδώ, «κυρίαρχες» φιγούρες 
είναι οι Κεφαλλονίτες και οι 
Κερκυραίοι, λόγω καταγω
γής του Γ. Αρσένη.

Διευθυντής του γραφείου 
του είναι ο Στέλιος Σπάθής, 
Κεφαλλονίτης και μέλος της 
Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ. Η συνερ
γασία τους ξεκίνησε το 1989.. 
Διευθυντής ενημέρωσης του 
υπουργείου είναι ο Κερκυ- 
ραίος Δημήτρης Κατσίμης, 
γνωστός δημοσιογράφος, 
που έχει επανειλημμένα δια- 
τελέσει γενικός διευθυντής 
της ΕΤ1. Στη θέση αυτή ο Γε
ράσιμος Αρσένης δίνει μεγά
λη σημασία, γι’ αυτό και επέ- 
λεξε έναν παλιό δημοσιογρά
φο που γνωρίζει από επιτελι
κές θέσεις, έχει πείρα αλλά 
και γνωριμίες. Το γραφείο ε
νημέρωσης παίζει πολύ ση

μαντικό ρόλο, αφού φροντί
ζει για την επίσημη ενημέρω
ση αλλά και τη διακριτική 
διοχέτευση πληροφοριών και 
μηνυμάτων προς τα MME.

Ο στρατιωτικός του επιτε
λείου είναι ο αντιστράτηγος 
εν απρστρατεία Ριχάρδος 
Καπέλλος, εξ Ιονίων νήσων 
επίσης. Είναι ο σύμβουλος 
του υπουργού στα θέματα α
μυντικής πολιτικής. Συνεργά
ζονται από το 1986. Στους

συμβούλους του Γεράσιμου 
Αρσένη συγκαταλέγονται ε
πίσης ο καθηγητής του MIT 
της Βοστώνης Κωσταντίνος 
Τσίπης και η οικονομολόγος 
Χρυσούλα Ματσούκη. Υπεύ
θυνος του βουλευτικού του 
γραφείου, στην οδό Βαλαω- 
ρίτου, είναι ο Αγγελος Ζησι- 
μόπουλος, οικονομολόγος, 
στέλεχος του ΚΕΠΕ και πρώ
ην πρόεδρος του ΕΟΜΜΕΧ 
και ΟΑΕΔ.

Το πολιτικό γραφείο του Γεράσιμου Αρσένη στεγάζεται μαζί 
με ένα επιστημονικό ινστιτούτο, το οποίο προφανώς τον 

βοηθά στη χάραξη της πολιτικής στρατηγικής του.

Στενός συνεργάτης του και 
σύμβουλος για πολιτικά θέ
ματα είναι ο οικονομολόγος 
Ανδρέας Παπαδάπουλος, 
πρώην διευθυντής του οικο
νομικού τμήματος της Μόνι
μης Αντιπροσωπείας στις 
Βρυξέλλες. Για τα θέματα ε
ξωτερικής πολιτικής και διε
θνών σχέσεων σύμβουλός 
του είναι ο επίκουρος καθη
γητής του Παντείου Πανεπι
στημίου Χριστόδουλος Γιαλ- 
λουρίδης. Συνεργάτες του 
Γεράσιμου Αρσένη όμως εί
ναι και αρκετοί καθηγητές 
του Ινστιτούτου Διεθνών 
Σχέσεων του Παντείου Πα
νεπιστημίου, με το οποίο το υ
πουργείο έχει και θεσμική 
σχέση.

Δεν θα μπορούσαν βέβαια 
να λείπουν από το επιτελείο η 
σύζυγός του, οικονομολόγος 
και σύμβουλος του πρωθυ
πουργού, Αούκα Κατσέλη, 
καθώς και ο αδερφός του Βι
κέντιος Αρσένης.

Ο πρόεδρος 
έχει φίλους

Ο πρόεδρος της Βουλής 
διαθέτει το μικρότερο επιτε
λείο, σαφώς πιο «ερασιτεχνι
κό» από τα επιτελεία των 
προηγούμενων. Δεν παύει ό
μως να επιθυμεί την πρωθυ
πουργία και να έχει κι εκεί
νος τους δικούς του ανθρώ
πους. Ο Απόστολος Κακλα- 
μάνης βρίσκεται συνεχώς στο 
γραφείο του στη Βουλή, κι ε
κεί πραγματοποιεί και τις συ
ναντήσεις του, είτε αφορούν 
το Κοινοβούλιο είτε αφορούν 
τα εσωκομματικά.

Διευθύντρια του γραφείου 
του είναι η Στέλλα Λεμπέση, 
συνεργάτης του εδώ και 14 
χρόνια, ενώ γραμματέας του 
είναι η εκπαιδευτικός Ελλη 
Χασαποπούλου. Σύμβουλοί 
του είναι ο Θανάσης Τσουρο- 
πλής, παλιός συνεργάτης του 
από το υπουργείο Παιδείας,

και ο Ανδρέας Γιαννόπου- 
λος. Στο βουλευτικό του γρα
φείο της οδού Σολωμού, υ
πεύθυνος είναι ο μόλις τριά
ντα ετών Κώστας Φινικαλιώ- 
της, μέλος της Νεολαίας 
ΠΑΣΟΚ από το 1981.

Δίκτυο
επιστημόνων

Η έδρα του Κώστα Σημίτη 
βρίσκεται στο γραφείο του 
στην οδό Ακαδημίας, που πα- 
λαιότερα ανήκε στον πατέρα 
του. Διευθυντής του είναι ο 
Νίκος Θέμελης, νομικός που 
ο κ. Σημίτης τον «ανακάλυ
ψε» στις Βρυξέλλες, όταν ο ί
διος ήταν υπουργός Γεωρ
γίας, και έκτοτε ο Νίκος Θέ
μελης κέρδισε την εμπιστο
σύνη του. Υπεύθυνος Τύπου 
είναι ο δημοσιογράφος Γιώρ- 
γος Παταγιάς, μέλος του 
ΠΑΣΟΚ από το 1979, σήμε
ρα αναπληρωτής γραμματέας· 
του τομέα Επικοινωνίας και 
Δημοσιότητας του ΠΑΣΟΚ. 
Στενοί συνεργάτες του Κώ
στα Σημίτη θεωρούνται επί
σης, τα μέλη της Κ.Ε. Θόδω
ρος Τσουκάτος και Τάσος 
Μαντέλης.

Ο Κώστας Σημίτης δεν έχει 
ένα συγκροτημένο επιτελείο 
επιστημονικών συμβούλων. 
Οπως λέει το περιβάλλον 
του, όμως, υπάρχουν πολλοί 
επιστήμονες που τους συμ
βουλεύεται συχνά. Υπάρχει 
επίσης ο Ομιλος Προβλημα
τισμού για τον Εκσυγχρονι
σμό της Κοινωνίας (ΟΠΕΚ). 
Ο ΟΠΕΚ λειτουργεί ως «δε
ξαμενή σκέψεων», μέσω της 
οποίας συνεργάζεται με επι
στήμονες όπως ο καθηγητής 
του London School of 
Economics Νίκος Μουζέλης 
και καθηγητές πανεπιστημί
ου όπως οι Δημήτρης Παπού- 
λιας, Γιώργος Σπράος, Νίκος 
Χριστοδουλάκης, Ανδρέας 
Λοβέρδος, Τήνιος Πλάτω
νας, Αργύρης Φατούρος, Νί
κος Πιτέλης και πολλοί άλ
λοι.
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Το μυστικό  
τη ς 12η ς ώ ρας

Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

Μόνο ένα θαύμα πια μπορεί να εμποδίσει το δρόμο 
της Τουρκίας προς την Ευρώπη -και θαύματα στην 
πολιτική δεν συμβαίνουν: Την Τετάρτη, στην Ολο

μέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου θεωρείται σχεδόν 
βέβαιο ότι θα υπερψηφιστεί η τελωνειακή σύνδεση της 
Τουρκίας με την Ευρώπη.

Η επικύρωση της συμφωνίας θα συμβεί κυριολεκτικά τη 
δωδέκατη ώρα, προτού τιναχτεί στον αέρα η νομική βάση 
των ευρωτουρκικών σχέσεων: Θα αποφασιστεί 18 μόλις 
ημέρες πριν από το τέλος του 1995, δηλαδή πριν από την 
εκπνοή της προθεσμίας των 22 ετών, που οριζόταν στο αρ
χικό πρωτόκολλο που υπέγραψαν η Τουρκία και η ΕΟΚτο 
1973 στην Αγκυρα. Στην ημερομηνία αυτή εντοπίζεται και 
το «κλειδί» του διπλωματικού «θρίλερ» που παρακολου
θήσαμε, τα τελευταία χρόνια, στα ευρωπαϊκά συμβούλια 
και τις συνόδους κορυφής. Και το «κλειδί» αυτό ανοίγει 
δύο «μυστικά» της όλης ιστορίας:

Π Εξηγείται γιατί οι ΗΠΑ και οι ευρωπαϊκές δυνάμεις 
εξαπέλυσαν την άνευ προηγουμένου εκστρατεία στή

ριξης της Τουρκίας: Τυχόν απόρριψη της συμφωνίας από 
το Ευρωκοινοβούλιο την Τετάρτη θα οδηγούσε στη σύνα
ψη νέου πρωτοκόλλου, κάτι που προϋποθέτει εξαρχής τις 
εγκρίσεις και των δεκαπέντε εθνικών κοινοβουλίων.

□ Εξηγεί επίσης «πώς η Ελλάδα άσκησε το μοναδικό 
στα 15 χρόνια συμμετοχής της στην Ευρώπη πολιτικό 

εκβιασμό και γιατί πέτυχε» (κατά διατύπωση υψηλόβαθ
μου διπλωμάτη). Εξηγεί, με άλλα λόγια, γιατί οι εταίροι 
μας δέχθηκαν να ορίσουν ημερομηνία ενταξιακών δια
πραγματεύσεων για την Κύπρο, με αντάλλαγμα την άρση 
του ελληνικού βέτο στην τελωνειακή σύνδεση.

Χαμόγελα Τσιλέρ-Κολ... Πάντως η τελωνειακή ένωση της 
Τουρκίας δεν ισοδύναμεί με... ένταξη.

Από την άλλη πλευρά, εάν η Ελλάδα εμπόδιζε την ε
φαρμογή της τελωνειακής σύνδεσης εντός της προθεσμίας 
που εκπνέει στις 31.12.1995, οι φίλοιτης Τουρκίας θα μπο
ρούσαν να προωθήσουν την τελωνειακή σύνδεση παρα
κάμπτοντας τη διαδικασία κατάρτισης νέου πρωτοκόλλου. 
Αυτό όμως θα τίναζε στον αέρα ακόμη και τα προσχήμα
τα πολιτικής συνεργασίας, σε μία Ευρώπη που υποτίθεται 
ότι στοχεύει στην ένωση.

Πάντως (προς αποφυγήν ηθελημένων παρεξηγήσεων) η 
τελωνειακή ένωση δεν ισοδυναμεί με... ένταξη. Αποτελεί 
ένα βήμα της Τουρκίας προς την Ευρώπη, του οποίου ό
μως η συνέχεια δεν είναι ορατή στο προβλεπτό μέλλον. 
Σύμφωνα με στέλεχος ευρωπαϊκής πρεσβείας στην Αθή
να, «η σύνδεση είναι ένα αντίδωρο στην Τουρκία για να 
μην ενταχθεί ίσως ποτέ στην Ε.Ε.»
•  Σε οικονομικό επίπεδο, με την εφαρμογή της συμφωνίας 
η Τουρκία υποχρεώνεται να υιοθετήσει το κοινό ευρω
παϊκό δασμολόγιο. Να καταργήσει, δηλαδή, τους υψηλούς 
δασμούς που επιβαρύνουν τα ευρωπαϊκά (και, βεβαίως, 
τα ελληνικά) προϊόντα, αλλά και τα προϊόντα τρίτων χω
ρών με τις οποίες η Ε.Ε. έχει συνάψει συμφωνίες. Οσο η 
τελωνειακή ένωση δεν εφαρμόζεται, τα εμπορικά σύνορα 
της Ευρώπης παραμένουν ανοιχτά για τα τουρκικά προϊ
όντα, ενώ τα εμπορικά σύνορα της Τουρκίας μένουν κλει
στά για τα ευρωπαϊκά προϊόντα. (Είναι φυσικό ότι το αμ
φίπλευρο άνοιγμα των συνόρων θα προκαλέσει ένα ισχυ
ρό σοκ στην τουρκική οικονομία. Για το λόγο αυτό, η συμ
φωνία προβλέπει την οικονομική της ενίσχυση με ένα δισ. 
δολάρια).
•Ε ίναι αυτό το δισεκατομμύριο ο λόγος που η Τουρκία 
κόπτεται για την υλοποίηση της συμφωνίας; Οχι μόνο. Για 
την Τουρκία, το κέρδος βρίσκεται στον πολιτικό διάλογο 
που αποκτά με την Ε.Ε., με τον οποίο αναβαθμίζεται το 
διεθνές κύρος της. Πολιτικό διάλογο, τον οποίο παραχώ
ρησε η Ελλάδα στη σύνοδο κορυφής της Λισαβόνας το 
1992 -εποχή που η χώρα ξόδευε τα διπλωματικά της κε
φάλαια στο Σκοπιανό...

Ν. ΚΩΝΙΤΑΙΜΤΟΠΟΥΛΟΣ. Εντοπίζει τι λείπει από 
τη χώρα: Πρωθυπουργός, κυβέρνηση, πολιτική...

«Μνηστήρες 
υπάρχουν. 
Σημασία 
όμως έχει 
τι κάνουν»

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
στο ΦΩΤΗ ΠΑΠΟΥΛΙΑ

Μ  Μ
ενό εξουσίας;, 
διαδοχολογια,

β  καθημερινή πρακτική της 
κυβέρνησης. Ο

πρόεδρος του Συνασπισμού Νίκος 
Κωνσταντόπουλος επιμένει ότι από 
τη χώρα απουσιάζει και ο 
πρωθυπουργός, και η κυβέρνηση, 
και η πολιτική. Τονίζει ότι το 
ΠΑΣΟΚ όφειλε να είναι έτοιμο για 
την αλλαγή στην ηγεσία του και 
σημειώνει ότι «πέρασε η  εποχή που 
τα πρόσωπα γίνονταν άλλοθι και 
αλεξικέραυνα».
Ο  αρχηγός του ΣΥΝ αρνείται να 
μιλήσει για τους δελφίνους που 
«προτιμά» και επιμένει στο «τι λέει 
και πράττει ο καθένας από τους 
επίδοξους πρωθυπουργούς». Οσο 
για τις εκλογές, η θέση του είναι 
σαφής: Σημασία έχει το πώς θα 
γίνουν κι όχι το πότε. «Με απλή 
αναλογική και με άμεσες ρυθμίσεις 
στην οικονομική, στην κοινωνική και 
στην εξωτερική πολιτική».

ΕΡ.: Κύριε  
πρόεδρε, π χώρα 
σήμερα έχει 
πρωθυπουργό;
ΑΠ.: Η χώρα έχει 
μία τριπλή απου
σία: Απουσιάζει ο 
πρωθυπουργός, α
πουσιάζει -έτσι κα
θώς είναι σκόρπια- 
η κυβέρνηση, α
πουσιάζει η κυβερ
νητική πολιτική 
που χρειάζεται ο 
τόπος. Την ώρα 
που απαιτούνται 
καινούριοι δρόμοι 
και ριζοσπαστικές 
τομές, ακολουθεί
ται η πεπατημένη.
Και το πιο τραγικό 
είναι πως λείπει
και η συναίσθηση της ιστορικότητας 
που έχει για τον τόπο αυτή η περίοδος. 
Απουσιάζει η ιστορική όραση, αφού ό
λα τα διαχειρίζονται και τα διεκπεραι- 
ώνουν στον αυλόγυρο της «κομματικής 
γειτονιάς».
ΕΡ.ι-Η  αναπλήρωσα του 
πρωθυπουργού όπως γίνεται 
σήμερα προωθεί λύσεις ή  
περιπλέκει τα προβλήματα;
ΑΠ.: Τα προβλήματα προϋπήρχαν της 
ασθένειας και τα αδιέξοδα θα εντα- 
θούν και μετά την αντιμετώπιση της α

σθένειας. Οι δυσκολίες 
της κοινωνίας προκύ
πτουν από τις στραβές 
και επιζήμιες πολιτικές 
επιλογές που γίνονται 
σήμερα και τουλάχιστον 
επί μία εικοσαετία. Το 
πρόβλημα, λοιπόν, δεν 
είναι «ποιος κυβερνά» 
αλλά «πώς κυβερνά». Και το ΠΑΣΟΚ 
κυβερνά άσχημα, λαθεμένα, χωρίς έ
μπνευση και ευαισθησία. Τελειώνει 
πια η εποχή που τα πρόσωπα γίνονταν 
άλλοθι και αλεξικέραυνο.
ΕΡ.: Μεταβατικός πρωθυπουργός, 
εκλογή νέου πρωθυπουργού, ζούμε 
«σε κενό εξουσίας»;
ΑΠ.: Υπάρχει σοβαρή πολιτική εμπλο
κή. Το τελευταίο που θα περίμενε η 
χώρα ήταν να φορτωθεί στην πιο κρί
σιμη περίοδο της τελευταίας πενταε
τίας μια τέτοια εμπλοκή στην ήδη υ- 
πάρχουσα πολιτική κρίση.
ΕΡ.: Εννοείτε ότι υπάρχουν και 
ευθύνες των στελεχών του Π Α Σ Ο Κ ;  
ΑΠ.: Η πολιτική ευθύνη είναι βαρύτα
τη για τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ και της 
κυβέρνησης. Δεν πήραν τη λαϊκή εντο
λή ούτε για να εφαρμόζουν αυτή την 

πολιτική ούτε 
για  να αφήνουν 
τη χώρα ξυλάρ
μενη στη δίνη 
των φαινομένων 
παράλυσης.
ΕΡ.: Ομω ς οι 
ζυμώσεις στο 
Π Α Σ Ο Κ  
καταγγέλλονται 
ότι στερούνται 
πολιτικής 
κομψότητας. Η  
διαδοχολογια 
έχει πάρει τη 
θέση της 
πολιτικής... 
ΑΠ.: Οφειλαν 
να είναι όλοι έ
τοιμοι από και
ρό στο ΠΑΣΟΚ, 
αφού οι εκκρε

μότητες ήταν γνωστές. Δεν πέσανε α
πό τον ουρανό και δεν αντιμετωπίζο
νται με μεταφυσικές μοιρολατρίες και 
αισιοδοξίες. Το πρόβλημα δεν είναι 
ποιος και πώς διεκδικεί την «πορφύ
ρα». Το πρόβλημα είναι αν βρίσκεσαι 
κοντά στην ψυχή του κόσμου και των 
προβλημάτων, στις αξιώσεις της επο
χής. Η πολιτική του ΠΑΣΟΚ είναι έκ
θετη στη συνείδηση του πολίτη. Τα κυ
βερνητικά στελέχη αποφασίζουν, νο
μιμοποιούν και εφαρμόζουν αυτή την 
πολιτική. Κανένα δεν πείθουν και κα

Πώς να γίνουν 
οι εκλογές:
Με απλή και 

πολιτικές 
ρυθμίσεις 
στην
οικονομική, 
κοινωνική 
και 

εξωτερική 
πολιτική...

νένα δεν ξεγελάνε.
ΕΡ.: Apa  η απουσία του κ. 
Ππανδρέου δοκιμάζει και την 
ενότητα του Π Α Σ Ο Κ .
ΑΠ.: Η κυβερνητική αποτυχία, η προ
γραμματική φτώχεια και οι διαδικα
σίες διαδοχής αποτελούν σύνθετο πο
λιτικό πρόβλημα για το ΠΑΣΟΚ. Κά
ποιοι φεύγουν, κάποιοι έρχονται, αλ
λά οι πολιτικές τους μένουν, είναι αιχ
μάλωτοι των αδυναμιών τους. Ο αρχη- 
γικός του χαρακτήρας οδήγησε έναν 
κόσμο στην ομηρία προσδοκιών που 
διαψεύσθηκαν. Οι διεργασίες που συ- 
ντελούνται δεν καλύπτονται πια ούτε 
με άλλοθι ούτε με ψεύδη.
ΕΡ.: Ο  Συνασπισμός πώς 
αντιμετωπίζει το ενδεχόμενο νέας 
ηγεσίας στο Π Α Σ Ο Κ ;
ΑΠ.: Μνηστήρες υπάρχουν. Το ποιος 
θα επιλεγεί είναι θέμα των στελεχών 
και των οργάνων του ΠΑΣΟΚ. Το τι 
θα κάνει από πλευράς πολιτικής, ό
μως, είναι δική μας υπόθεση. Πολιτι
κές κρίναμε μέχρι σήμερα, πολιτικές 
θα κρίνουμε και στη συνέχεια. Επιση
μαίνω πάντως ότι όλη η κινητικότητα 
γίνεται σε επίπεδο κορυφής, με διαδι
κασίες προσωπικών συσπειρώσεων, 
χωρίς προγραμματικές διαφοροποιή
σεις. Ολοι που δραστηριοποιούνται 
και όλα όσα λέγονται βρίσκονται κά
τω από την ψευδοροφή της κυβερνητι
κής πολιτικής, η οποία απέτυχε και γέ
μισε τον κόσμο οργή και δυσφορία. 
Επ’ αυτού, λοιπόν, έχει σημασία το τι 
λέει και τι πράττει ο καθένας!
ΕΡ.: Θα ζητήσετε πρόωρες 
εκλογές;
ΑΠ.: Δεν έχουμε τη νευρικότητα των ε
κλογών. Το να βγαίνεις κάθε τόσο στα 
κεραμίδια και να φωνάζεις «εκλογές- 
εκλογές» δεν είναι σοβαρό. Το 
ΠΑΣΟΚ θέλει να εξαντλήσει και να 
συνεχίσει την παραμονή του στην εξου
σία. Η Ν.Δ βιάζεται, προσδοκώντας να 
έρθει στη θέση του. Δεν πρέπει να συμ
βεί ούτε το ένα ούτε το άλλο. Γι’ αυτό 
και ο ΣΥΝ επιμένει στο «πώς» θα γί
νουν οι εκλογές. Λέμε με απλή αναλο
γική, με άμεσες πολιτικές ρυθμίσεις 
στην οικονομική, κοινωνική και εξωτε
ρική πολιτική. Πρέπει κάποτε να πάψει 
να βρίσκει εφαρμογή στην πολιτική η 
αίσθηση ότι «τυφλός τυφλόν οδηγεί».



é m  L ·  M e d ia
Σπέσιαλ M EDIA-Κ Ο Κ ΤΕ ΪΛ  (για όσους πάσχουν από 
κυριακάτικο hangover)
★  ★  Σε... ρεπορτάζ στην ομίχλη μετατρέπεται σταδιακά το 
ειδησεογραφικό δελτίο του «Σταρ». Οι τηλεθεατές όλο και πιο συχνά 
αναζητούν την ακριβή ώρα έναρξης του κεντρικού δελτίου ειδήσεων ή 
κάποιες έκτακτες συνδέσεις όταν προκύπτουν σοβαρά γεγονότα (π.χ. 
παραίτηση Σκαλκέα). Οι διαφωνίες του γενικού διευθυντή Κ. 
Γιαννίκου, ο οποίος είναι υπέρ της συρρίκνωσης του 
ειδησεσγραφικού μέρους του προγράμματος (μείωση της διάρκειας 
του δελτίου, κατάργηση έκτακτων δελτίων) και του διευθυντή 
ενημέρωσης Π. Παναγιωτόπουλου συνεχίζονται σε καθημερινή βάση.
★  ★  ★  Είδαν ...φως και μπήκαν στον (ξεχασμένο) χώρο των 

σταυρολεξοπεριοδικών δύο εκδοτικά συγκροτήματα το τελευταίο διάστημα. Πάρτε 
μολύβι: 1. ο Δημοσιογραφικός Οργανισμός Λαμπράκη έβγαλε το εβδομαδιαίο 
περιοδικό «Σταυρο-Λύνω» (τιράζ 47.000 τεύχη που αυξήθηκε στα 60.000 στο 
δεύτερο τεύχος, 60 σελίδες με σταυρόλεξα, κουίζ, παιχνίδια). Προηγήθηκε έρευνα 
για αντίστοιχα περιοδικά σε Γαλλία, Ιταλία, Αμερική. Τη διαφημιστική ταινία -η 
οποία όπως θα προσέξατε προβάλλεται με ιδιαίτερα έντονο ρυθμό- έκανε η Bold

... 2. Ο Οργανισμός Λυμπέρη έβγαλε το δικό του μηνιαίο 
(και «περιφερειακό» του «7 Μέρες TV») περιοδικό 68 
σελίδων με τίτλο «7 Μέρες TV Σταυρόλεξα και παιχνίδια», 
στα πρότυπα γαλλικών και γερμανικών περιοδικών του 
χώρου. Το αρχικό τιράζ των 40.000 μειώθηκε στα 30.000 μια 
και το πρώτο τεύχος πούλησε περί τις 12.000 τεύχη.
«Δυνατά» σημεία πώλησης των περιοδικών αυτής της 
κατηγορίας θεωρούνται τα λιμάνια, τα αεροδρόμια και οι 
σταθμοί. ★  ★  ★  Οι ...θησαυροί του Σολομώντος (έστω, της 
Commission) περιμένουν από τον Ιούνιο τους επαγγελματίες 
των οπτικοακουστικών που θα υποβάλουν τις προτάσεις τους 
για χρηματοδότηση στο πλαίσιο του αναδιαρθρωμένου 
προγράμματος Media II. Βέβαια, τα πράγματα δεν είναι και 
τόσο απλά: Η διαδικασία είναι μάλλον περίπλοκη και θα 
ξεκινήσει από το τέλος αυτού του μήνα με την πρώτη 
πρόσκληση για υποβολή προτάσεων. Αυτά και άλλα είπε ο 
επικεφαλής του προγράμματος J. Delmoly (οποία τιμή, 
είμαστε η πρώτη χώρα που ενημερώνει από κοντά) κατά τη 
διάρκεια συνέντευξης τύπου που διοργάνωσε το Ινστιτούτο 
Οπτικοακουστικών Μέσων. Υπενθυμίζουμε για τους 
ενδιαφερομένους: Ο προϋπολογισμός του Media II είναι 310 
εκατ. ECU, δηλαδή 93 δισ. δρχ., από τα οποία για την 
κατάρτιση των επαγγελματιών του χώρου των 
οπτικοακουστικών θα δοθούν τα 45 εκατ. ECU και για την 
ανάπτυξη και διανομή τα 265 εκατ. ECU. Η επιδότηση για 
την πρώτη περίπτωση φθάνει το 75% και για τις δύο άλλες το 
50% ... Οι προσκλήσεις ενδιαφέροντος (calls for projects) για 
την υποβολή προτάσεων που αφορούν τη διανομή, την 
κατάρτιση και ανάπτυξη θα διαφημίζονται πλέον μέσω των 
media-desks, των ανά χώρα γραφείων της Commission, της 
εφημερίδας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, των διεθνών 
πρακτορείων, του τύπου, αλλά και του Internet! Οι πρώτες 
προσκλήσεις ενδιαφέροντος αφορούν τους τομείς της 
κατάρτισης των επαγγελματιών και της προώθησης 
προϊόντων. Η προθεσμία υποβολής προτάσεων λήγει στις 29 
Φεβρουάριου.
★  ★  Σαν καλοί... δάσκαλοι τα μέλη της Ιίμελούς επιτροπής 

του ΕΟΤ βαθμολόγησαν τελικά το homework που υπέβαλαν συνασπισμοί και 
ανεξάρτητοι μεμονωμένοι του διαφημιστικού χώρου. Οι πιο καλοί οι μαθητές 
αποδείχθηκαν ο συνασπισμός των εταιρειών Sense Integrated/McCann Erickson 
και Adel Saatchi (πήραν 8,67 με άριστα το 10), ο συνασπισμός Spot 
Thompson/Mass (πήρε 6,70) και ακολουθούν οι BBDO/Olympic. Θα ακολουθήσει 
υποβολή στο δ.σ. του ΕΟΤ και αυτό θα αποφανθεί αν η καμπάνια, 
προϋπολογισμού 5 δισ., θα ανατεθεί μόνο στην πρώτη ή στις δύο πρώτες από τις 
εταιρείες. ★ Δεύτερο ραδιοφωνικό σταθμό σχεδιάζει να φτιάξει ο Νίκος 
Μαστοράκης. Το περιεχόμενο του προγράμματος, λέει, το κρατάει για έκπληξη. 
Οπως και το πού και πώς θα βρει συχνότητα; ★  ★  Μετά το «Vox» των εκδόσεων 
Δραγούνη και το «Avantage» δεν πρέπει να αισθάνεται πολύ καλά! Την 
προηγούμενη εβδομάδα παραιτήθηκε η διευθύντρια του περιοδικού και 
αρχισυντάκτρια εδώ και μια 5ετία, Β. Τξουράκη, η οποία παρέμενε απλήρωτη - 
όπως και οι άλλοι συνεργάτες του περιοδικού- επί 4 μήνες! ... β α Λ Υ  ΒΑΪΜΑΚΗ

Μ Ε  Μ ΙΑ  
Μ Α Τ ΙΑ
Θερμοί μήνες για 
τον περιοδικό τύπο 
οι δύο τελευταίοι.
Γι' αυτό ας ρίξουμε 
μια ματιά στις 
κυκλοφορίες των 
μηνιαίων 
περιοδικών σε 
Αθήνα - Πειραιά, 
όπως τις κατέγραψε 
το Πρακτορείο 
Αθηναϊκού Τύπου. 
Ετσι, για να έχετε 
μια ιδέα
για την πορεία τους

‘Το περιοδικό "Colt" 
λόγω αλλαγής 
ιδιοιαηοίας δεν 
έβγαλε τεύχος 
Νοεμβρίου.
Τα περιοδικά "Nitro’ 
και "Μετρά" 
κυκλοφόρησαν πρώτη 
φορά το Νοέβριο.

ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΕΣ ΜΗΝΙΑΙΩΝ ΠΕΡΙΟΑΙΚΩΝ

Α Θ Η Ν Α  -  Π ΕΙΡ Α ΙΑΣ Ο Κ ΤΩ Β Ρ ΙΟ Σ '95 Ν Ο ΕΜ Β Ρ ΙΟ Σ '95

NITR0 — 4 3 .9 6 1
ΜΕΤΡΟ - 3 5 .6 4 8
MARIE CLAIRE 25.759 3 3 .7 8 4
ΓΥΝΑΙΚΑ 30.215 3 1 .5 0 5
ΚΛΙΚ 33.038 2 9 .3 3 2
MADAME FIGARO 28.139 2 8 .3 2 9
VOTRE BEAUTE 26.135 . 2 7 .9 5 2
4 ΤΡΟΧΟΙ 31.376 2 3 .8 0 3
ELLE 27.415 21.120
ΙΔΕΕΣ ΚΑΙ ΛΥΣΕΙΣ 19.141 1 9 .0 7 1
DIVA 17.019 1 6 .0 2 6
MAX 21.335 1 5 .1 9 0
ΠΡΑΚΤΙΚΗ 14.105 1 4 .4 6 2
MEN 13.405 1 4 .4 0 5
COSMOPOLITAN 10.741 1 1 .7 1 5
AVANTAGE 12.081 1 1 .6 7 7
STATUS 18.110 1 1 .3 9 6
CAR & DRIVER 14.215 1 1 .3 5 0
Ε Κ Ε ΙΝ Η 11.820 1 0 .9 3 5
PLAYBOY 11.630 1 0 .4 0 0
KAI 10.696 9 .0 4 4
01 10.015 8 .6 4 4
PENTHOUSE 10.155 8 .0 7 5
COLT 8.137 —

Κυκλοφόρησε το πρώτο 
τεύχος του «Futura», ενός 

νέου περιοδικού που 
προσπαθεί να 

προσεγγίσει από 
διαφορετική σκοπιά τα 

θέματα των νέων 
τεχνολογιών. 

Ασπρόμαυρο, με 
ενδιαφέρον κασέ και 

θέματα όπως: η αντίληψη 
του σώματος στην 
ψηφιακή εποχή, το 

μανιφέστο των μετά- 
ανθρώπων, το 

μεταφεμινιστικό πορνό.
Εκδίδεται από τους 

Μιχάλη Παπαρούνη και 
Μάγια Λαβδα.

Ιι είδε ·  Ιταλός 
«ο... Ωνάοειο

Ανάμεσα στους 1.400 
δημοσιογράφους 
που παρακολου

θούν από κοντά το θέμα 
της υγείας του Ανδρέα 
Παπανδρέου είναι και 
αρκετοί ξένοι. Ενας από 
αυτούς, ο ΜάΟυρο Μο- 
ντάλι, ιταλός δημοσιογρά
φος, της εφημερίδας «Ου- 
νιτά», (εφημερίδα του 
πρώην Κομμουνιστικού 
Κόμματος της Ιταλίας που 
μετονομάστηκε σε «Δη
μοκρατική Αριστερά»), που επελέγη μεταξύ 
των συντακτών που καλύπτουν διεθνή θέματα.

Η «Κυριακάτικη Ε.» αναζητώντας τον Μά- 
ουρο Μοντάλιτον βρήκε... στην Ιταλία. Οπως ο 
ίδιος εξήγησε, μια λοίμωξη... (ίσως από το Ω- 
νάσειο;) τον ανάγκασε να γυρίσει στην πατρί
δα του! Μας μεταφέρει λοιπόν από εκεί την ε
μπειρία των δέκα και πλέον ημερών κατά τις ο
ποίες έζησε από κοντά τα γεγονότα στον 7ο 
όροφο του Ωνασείου, στην «προ τέντας» πε
ρίοδο.

«Γύρισα στην Ιταλία έχοντας αποκομίσει πο
λύ καλές εντυπώσεις και από το νοσοκομείο. Ο 
τεχνολογικός και ιατρικός εξοπλισμός του, οι 
φροντίδες των γιατρών απέναντι στον έλληνα 
πρωθυπουργό, έτσι όπως τις είδα και τις έζησα, 
ήταν εντυπωσιακές. Αλλά και η συνεργασία με 
τους έλληνες δημοσιογράφους ήταν πολύ καλή. 
Οσον αφορά τον πρωθυπουργό σας, πιστεύω 
ότι του έχει παρασχεθεί η καλύτερη δυνατή 
βοήθεια στο υπερσύγχρονο νοσοκομείο που 
έχετε στη χώρα σας».
•  Τι ήταν αυτό που σας εντυπώσιασε περισ
σότερο αυτές τις δέκα μέρες;
— Πράγματι, μου έκαναν εντύπωση τόσο τα 
ιατρικά ανακοινωθέντα όσο και οι αναλυτικές 
επεξηγήσεις που δίνονταν στις ερωτήσεις των 
δημοσιογράφων. Οπως επίσης και οι δυναμι
κότατες παρεμβάσεις των ίδιων των δημοσιο
γράφων στα ιατρικά ανακοινωθέντα. Θεωρώ 
χρέος μου ακόμη να πω ότι πολύ καλή εντύπω

ση μου έκανε ο κύριος 
Σκαλκέας. Κρίνω πολύ 
θετική την παρουσία του, 
όπως την έζησα, στο θέμα 
της ενημέρωσης.
•  Στο διάστημα της εδώ 
παραμονής σας μεταδί- 

, δατε στη χώρα σας συνε
χώς όλα όσα αφορούσαν 
την υγεία του έλληνα 
πρωθυπουργού;
— Οχι. Συνολικά έστειλα 
στην εφημερίδα μου τρία 
άρθρα που αφορούσαν 

αναλυτικά τις εξελίξεις γύρω από την υγεία του 
έλληνα πρωθυπουργού. Και ένα μεγάλο άρθρο 
αφιερωμένο στη διαδοχή του Ανδρέα Παπαν
δρέου και στη μεταπαπανδρεϊκή εποχή, σύμ
φωνα με τα όσα άκουγα και βίωνα κατά τη 
διάρκεια της παραμονή μου.
•  Στο άρθρο σας περί διαδοχής αναφερθήκα
τε σε συγκεκριμένους δελφίνους;
— Βεβαίως! Εγραψα για τα ονόματα που ακού- 
γονται στην κούρσα της διαδοχής, κάνοντας 
εκτενή αναφορά στους Αρσένη, Σημίτη. 
•Υπήρξαν κάποιες πληροφορίες που κρίνατε 
σκόπιμο να μη τις μεταδώσετε;
— Ασφαλώς όχι. Μετέδωσα ό,τι άκουσα και 
ό,τι είδα.
•  Θεωρείτε ότι η κοινή γνώμη της Ιταλίας πα
ρακολουθεί με ενδιαφέρον τις εξελίξεις σχετι
κά με την υγεία του έλληνα πρωθυπουργού, 
και γιατί;
—Ασφαλώς και η κοινή γνώμη της χώρας μου 
ενδιαφέρεται για την υγεία του Ανδρέα Πα
πανδρέου. Μην ξεχνάτε ότι η Ιταλία έχει στε
νούς δεσμούς - οικονομικούς και πολιτιστικούς
— με την Ελλάδα. Επιπλέον, μας ενδιαφέρει η υ
γεία του Ανδρέα Παπανδρέου και η σταθερό
τητα στη χώρα σας και από μια άλλη σκοπιά: Η 
Ελλάδα είναι κράτος που ασκεί βαλκανική πο
λιτική, την οποία εμείς παρακολουθούμε με 
ιδιαίτερη προσοχή.

ΕΥΤΥΧΙΑ  ΑΑΗΛΙΝΗ

Ηρθε ως ανταποκριτής 
της «ΟΥΝΙΤΑ»
στο «Ωνάοειο», 

κόλλησε μια λοίμωξη 
κι εντυπωσιάστηκε 

από το... Σκαλκέα. Ας  
δούμε τι λέει ο ίδιος 
ο Μάουρο Μοντάλι

A S IS T I J taliani
E O P T A L T I K O  Ω Ρ Α Ρ Ι Ο

Δευτέρα 11/12 έως Παρασκευή 15/12 
Σάββατο 16/12 
Κυριακή 17/12

Δευτέρα 18/12 έως Σάββατο 23/12 
Κυριακή 24/12
Τετάρτη 27/12 έως Σάββατο 30/12 
Κυριακή 31/12

9π.μ. - 9μ.μ. 
9π.μ. - 4μ.μ. 

1 Οπ,μ. - 5μ.μ.
9π.μ. - 9μ.μ, 

9π.μ. - 5μ.μ.
9η.μ, - 9μ.μ. 
9π.μ. - 5μ.μ.
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G lo b a l 95: IS D N  
ε ν α ν τ ίο ν  in te rn e t

Μια παγκόσμια έκθεση μέσα από τα δίκτυα ήταν η 
Global 95. Η πρώτη διοργάνωση που υλοποιήθηκε 
στο μεγαλύτερο μέρος της δικτυακά είναι γεγονός 
και έφτασε έως και την Ελλάδα. Η Global 95 
πραγματοποιήθηκε σε πολλά μέρη του κόσμου 
ταυτόχρονα, όμως στον κυβερνοχώρο 
περιορίστηκε σε μια μάλλον ελάχιστα δημοφιλή 
πλευρά του, το δίκτυο ISDN και όχι το Internet.
Οι διοργανωτές της συνάντησης ήταν οι 
περισσότερες τηλεπικοινωνιακές εταιρείες του 
κόσμου, αναλαμβάνοντας η καθεμία στη χώρα της 
να πραγματοποιήσει τη συνάντηση στον

πραγματικό χώρο, αλλά και να προσφέρει

Ρ
-πς συνδέσεις με όλο το υπόλοιπο

δίκτυο ISDN. Από ελληνικής πλευράς, 
o OTE ανέλαβε να φιλοξενήσει στο 

k Ledra Marriott, από τις 28 ώς τις 
k  30 Νοεμβρίου αυτή την έκθεση- 
I  συνάντηση. Αν αναρωτιέστε γιατί 
i ISDN και όχι Internet, πρέπει να 
" πούμε ότι το ίδιο το αντικείμενο της 

Global 95 είναι το ISDN, αλλά επίσης 
ότι η παγκόσμια προώθηση του ISDN 

μέσω της διοργάνωσης στηρίχτηκε πάνω 
στο μόνο πλεονέκτημά του σε σχέση με το Internet. 
Αυτό δεν είναι άλλο από το περιβόητο 
εικονοτηλέφωνο ή videoconferencing. Ολα τα 
σημεία του πλανήτη, όπου υπήρχαν τοπικές 
διοργανώσεις, ήταν διασυνδεμένα μεταξύ τους και 
μπορούσε κανείς να συνομιλήσει με εικόνα και ήχο 
με επισκέπτες της έκθεσης παντού στον κόσμο. 
Στην έκθεση συμμετείχαν, εκτός από τον OTE, οι 
εταιρείες Algosystems, Anko, Intracom, STAT κ.ά. 
Στο περίπτερο του OTE, υπήρχε ένα τεράστιο 
videowall, το οποίο μετέδιδε ζωντανή σύνδεση με 
τη Θεσσαλονίκη, όπου υπήρχε αντίστοιχη 
συνάντηση. Στην ομιλία του ο πρόεδρος του OTE 
κ. Μπαμπανάσης, εκτός από τη δέσμευση του 
οργανισμού στις νέες τεχνολογίες, με τα δίκτυα 
ISDN και ATM, δήλωσε ότι τώρα πια που το 
επιχειρηματικό πλάνο του OTE για την επόμενη 
τετραετία εγκρίθηκε από το δ.σ. του οργανισμού, 
τίποτα δεν σταματά τον OTE στην κούρσα για την 
ανάπτυξη των νέων τηλεπικοινωνιακών 
τεχνολογιών. Αν και ο υπουργός Μεταφορών και 
Τηλεπικοινωνιών δεν κατάφερε τελικά να τιμήσει τα 
εγκαίνια της έκθεσης με την παρουσία του, όπως 
είχε αναγγελθεί, κωλυόμενος κάπου μεταξύ Βουλής 
και Ωνασείου (και τα δύο σημεία στερούνται 
δυστυχώς συνδέσεων ISDN ώστε να τον είχαμε 
virtually μαζί μας), η διοργάνωση είχε ιδιαίτερη 
επιτυχία. Η συμμετοχή του κοινού ήταν τόσο 
μεγάλη, που ο χώρος αποδείχτηκε μικρός. Αρκετές 
εκατοντάδες κόσμου ασφυκτιούσαν 
ηεριπλανώμενοι στα περίπτερα και στον μπουφέ 
των εγκαινίων που υπήρχε στην είσοδο. Ενας 
επιπλέον λοιπόν πόντος για τον OTE στη μάχη του 
για την κατάκτηση των νέων τεχνολογιών.

ΕΕΧ Ι: Π ρ ώ τη  μ ε  
84,5%  η  α π ο χ ή

Δίχως τυμπανοκρουσίες, τηλεοπηκές εκπομπές και 
ξενύχπα αναμονής του αποτελέσματος, έγιναν την 
προηγούμενη Κυριακή οι εκλογές της Ενωσης 
Ελλήνων Χρηστών Internet. Οπως άλλωστε είθισται 
τον τελευταίο καιρό με όλες τις εκλογικές 
διαδικασίες, έτσι και με τις εκλογές, η αποχή 
εξελίχθηκε σε πρώτο κόμμα. Από τα 400 μέλη που 
είχαν δικαίωμα ψήφου, μόλις οι 62 ψήφισαν, 
δηλαδή το ποσοστό αποχής έφτασε το 84,5% (!).
Οι υπεύθυνοι στην ΕΕΧΙ μας είπαν πως υπάρχουν 
αρκετοί που θα δυσανασχετούσαν σε ενδεχόμενη 
ψηφοφορία μέσω e-mail ή άλλων ψηφιακών οδών, 
πιστεύοντας πως θα μπορούσε να γίνει 
πλαστογραφία. Πάντως, για την ιστορία πρέπει να 
αναφέρουμε πως στο νέο πενταμελές συμβούλιο 
εκλέχτηκαν οι Γιώργος Καβαλιεράτος με 42 
ψήφους, Διονύσης Λιάλιος με 33 (γεια σου μεγάλε 
Διονύση), Γ ιώργος Επιτήδειος με 26, Φοίβος 
Τζαβελάκος με 23 και Τάσος Πετρόπουλος με 22.

Χωράει το μέηηον 
στη Αιτότητα;

τα... ψιλά του νέου προϋπολογιαμού περνάει η τεχνολογία και η 
έρευνα, τόοο ως προς τα ποσά που διατίθενται όσο και ως προς 
με τις προτεραιότητες που προβάλλει η κυβέρνηση για την οικο- 
νομική πολιτική του νέου χρόνου. Αν και τα κονδύλια που διατί- 

θενταιστη Γενική ΓραμματείαΕρευναςκαιΤεχνολογίαςείναισχετικάαυξη- 
μένα σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια, δεν αφαιρούν από την Ελλάδα 
τον «τίτλο» του κράτους της Ευρωπαϊκής Ενωσης που διαθέτει τα λιγότερα 
λεφτάστοσυγκεκριμένοτομέα! Τοποσοστότου γενικού προϋπολογισμού 
-τόσο του τακτικού όσο και των δημοσίων επενδύσεων και αφαιρώντας τα 
χρεολύσια- που θα διατεθεί το 1996 στην έρευνα και την τεχνολογία Βρί-
σκεται μόλις στο 0,36%. Το χαμηλό ποσοστό διατηρεί το καθεστώς αγκύ-
λωσης των ερευνητικών κέντρων που δεν μπορούν καν να καλύψουν
από τον προϋπολογισμό τη μισθοδοσία των ερευνητών. Η εισηγητική
έκθεση του προϋπολογισμού, εξάλλου, δεν αναφέρει πουθενά την τεχνο
λογία ως μια κατεύθυνση στην οποία πρέπει να δοθεί προτεραιότητα.
Με ποοοστά γύρω στο 0,5% του ΑΕΠ, είναι σχεδόν αδύνατο να φτάσει η 
Ελλάδα το 1,5% επί του ΑΕΠ που συνιοτά ο ΟΟΣΑ. Είναι δύσκολο να φτάσει 
έστω το 1 %, που η ελληνική πρόταση εκτιμάει ως ικανοποιητικό για να αυξη
θεί η ανταγωνιστικότητα της οικονομίας. Και Βέβαια, το 2%  και περισσότε-

Παρά την ποσοστιαία αύξηση, τα ποσά που 
διατίθενται από το νέο προϋπολογισμό 
για την έρευνα είναι τραγικά χαμηλά 
σε σχέση με τα αντίστοιχα των υπόλοιπων 
χωρών της Ευρωπαϊκής Ενωσης.

ρο που διαθέτουν οι εταίροι μας είναι άπιαστο όνειρο...
«Τα συναισθήματα είναι “μέσης οδού”. Κι αυτό γιατί οε σχέση με άλλα 
υπουργεία είμαστε καλύτερα, αλλά σε σχέση με την υπόλοιπη Ευρώπη 
είμαστε ακόμα πίσω», υποστηρίζει ο ΓΓΕΤ Νίκος Χριατοβουηά- 
κης, ο οποίος συμπληρώνει: «Το 1996 θα υπάρξει μια αύξηση των κονδυ- 
λίων της έρευνας, της τάξης του 8-9% σε πραγματικές τιμές. Αν και απέχει 
πολύ αήό τις ανάγκες της χώρας, η αύξηση είναι σε καλή κατεύθυνση».
Την άποψη του κ. Χριοτοδουλάκη δεν φαίνεται να συμμερίζεται ο «ερευνη
τικός ιστός» και η αντιπολίτευση, που παραμένουν κριτικοί. Μάλιστα, οι 
ερευνητές ενόψει του νέου οικονομικού έτους εξετάζουν την πιθανότητα 
κινητοποιήσεων.

Χαρακτηριστικό του τακτικού προϋπολογισμού της ΓΤΈΤ είναι ότι αποτελεί 
το μοναδικό κομμάτι του τρίπτυχου Βιομηχανία-ενέργεια-τεχνολογία του 
αρμόδιου υπουργείου που παίρνει αύξηση και όχι μείωση. Τα έσοδα έρευ
νας και τεχνολογίας φτάνουν στα 11.326,4 διο. δρχ. και μοιράζονται ανά
μεσα οετέσσεριςκατηγορίες: Υπηρεσίεςέρευναςκαιτεχνολογίας, Ελλην- 
κή Επιτροπή Ατομικής Ενέργειας, Εθνικό Κέντρο Θαλάσσιων Ερευνών 
(ΕΚΘΕ) και Αστεροσκοπείο Αθηνών τα τρία ερευνητικά κέντρα που - είναι 
ΝΠΔΔ). Από το σύνολο των 10.250,1 διο. δρχ. των υπηρεσιών έρευνας και 
τεχνολογίας δίνεται μια επιχορήγηση 8.543 διο. δρχ. στον ερευνητικό ιστό, 
όταν πέρσι το αντίστοιχο ποσό ήταν 7.304 δια. και το ποσό που είχε ζητηθεί 
για φέτος από τη ΓΤΈΤ ήταν 9.958 διο. δρχ. Από το σύνολο των 12 ερευνη
τικών κέντρων που εποπτεύει η Π Έ Τ  τα οκτώ θα μοιραστούν μια επιχορή
γηση ύψους 3.488 διο. δρχ. (είχε ζητηθεί το ποσό των 3.898 διο. δρχ, ενώ 
πέρσι συγκέντρωσαν 3.107,5 διο. δρχ.) και η κατανομή του ποσού θα γίνει 
γνωστή στις αρχές του 1996. Η αύξηση οε σχέση με τις περσινές δαπάνες 
παρουσιάζει μια αύξηση 8,9%. Για τέσσερα ερευνητικά κέντρα, η επιχορή
γηση διαμορφώνεται χωριστά και παρουσιάζει αυξήσεις μεταξύ 6%  
(ΕΚΘΕ) και 9 %  (Δημόκριτος, Εθνικό Κέντρο Κοινωνικών Ερευνών) οε 
σχέση με πέρσι. Κατά κανόνα, δηλαδή, οι αυξήσεις του τακτικού προϋπο
λογισμού καλύπτουν τον πληθωρισμό χωρίς να διαφαίνονται σημαντικές 
αυξήσεις.

Οσο για τις δημόσιες επενδύσεις, τα διαθέσιμα κονδύλια έρευνας-τεχνο- 
λογίας έχουν μια θετική και μια αρνητική διάσταση. ΠροΒλέπεται ένα ποσό 
26.978 διο. δρχ. που αποτελεί μια αύξηση 27% σε σχέση με πέρσι, χωρίς να 
αλλάζει όμως δραστικά η συμμετοχή του συγκεκριμένου τομέα στο σύνο
λο των δημοσίων επενδύσεων (πέρσι ήταν στο 2,1 %  και φέτος 2,2%). Από 
την άλλη, ηχρηματοδότησηστοπλαίσιοτωνδημοσίωνεπενδύσεωνπεριο-
ρίζεται στο Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Στήριξης. Το ελληνικό κράτος, δηλαδή.
δεν χρηματοδοτεί ερευνητικά προγράμματα, παρά μόνο στο πλαίσιο
της ευρωπαϊκής πολιτικής, κάτι που προκαλεί μόνιμες διαφωνίες στον
ερευνητικό ιοτό |«Τα λεφτά της Κοινότητας δεν αντικαθιστούν τα εθνικά. Η
Κοινότητα χρηματοδοτεί τα προγράμματα που την ενδιαφέρουν, περιμέ
νει όμως από κάθε κράτος να καλύψει Βασικές ανάγκες», υποστηρίζει ο 
Λεύτερη ς Οικονόμου, διευθυντής του Ινστιτούτου Ερευνας και 
Τεχνολογίας της Κρήτης καιπρώηνΓΓΕΤ Ο κ. Οικονόμου εξηγείότι η μικρή 
οικονομική συμβολή του κράτους στην τεχνολογία αναγκάζει τα ερευνητι
κά ιδρύματα να στηρίζονται σε κοινοτικά προγράμματα για την κάλυψη 
πάγιων δαπανών, τα οποία όμως δεν είναι μια σταθερά ορισμένη πηγή εσό
δων.
Ο κ. Χριστοδουηάκπς από την πλευρά του παραμένει αισιόδοξος: 
«Κάθε χρόνο υπάρχουν έκτακτες επιχορηγήσεις και αύξηση των εσόδων 
των ερευνητικών κέντρων από τη συμμετοχή τους οε διεθνή προγράμμα
τα». Οι αντιρρήσεις των ερευνητών στη λιτότητα που επηρεάζει καταλυτικά 
τα κέντρα και τους φορείς τεχνολογίας και έρευνας είναι ακόμα πιο έντο
νες. Για τους ερευνητές υπάρχει ένα ακόμη σημείο αιχμής: δεν βλέπουν 
να παίρνει ακόμα σάρκα και οστά το θεσμοθετημένο τους αίτημα για εξί
σωση των αποδοχών τους με των πανεπιστημιακών (ν. 1514/85 και 
1848/89). Αν και το αίτημα κρίνεται θετικά από την ηγεσία του ΥΒΕΤ και γίνο
νται διαπραγματεύσεις με το υπουργείο Οικονομικών, δεν υπάρχει ακόμα 
επίλυσή του.
Οι ερευνητές εκτιμούν ότι η μ η καταβολή της αύξησης των αποδοχών τους 
σημαίνει μια μακροπρόθεσμη «αιμορραγία» του ερευνητικού ιστού προς 
όφελοςτωνπανεπισΓημίων.«Υποβαθμίζεταιτοερευνητικόδυναμικό,ανκαι 
μιλάμε για ένα συνολικό κόστος μόλις 500 εκατ. δρχ. για το κράτος», τονί
ζει ο Πέτρος Βαϋταζάνος, πρόεδρος του συλλόγου προσωπικού 
του Εθνικού Ιδρύματος Ερευνών. Εξίσου μηδαμινά για το γενικό προϋπο
λογισμό είναι τα ποσά που θα αναβάθμιζαν την έρευνα, σύμφωνα με τους 
ερευνητές. «Με 5-6 διο. δρχ. περισσότερα το χρόνο, η έρευνα θα μπο
ρούσε να πετάει. Αλλά κανείς δεν είναι διατεθιμένος να πιέσει σ’ αυτή την 
κατεύθυνση, γιατί τα αποτελέσματα την έρευνας δεν φαίνονται στη θητεία 
της ίδιας κυβέρνησης», υποστηρίζει ο Γιώ ργος Χρυαικός, μέλος 
του συλλόγου προσωπικού του ΕΙΕ.
Οι αντιρρήσεις, όπως είναι αναμενόμενο εξάλλου, περνούν και στο πολιτι
κό σκηνικό. Ο Νικόλαος Παπαφιϋίηπου, πρόεδρος της Οργά
νωσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου Βιομηχανίας, Ενέργειας και Τεχνολο
γίας της Ν .Δ. κρίνει αρνητικά τον προϋπολογισμό της τεχνολογίας και υπο
στηρίζει ότι είναι πολύ χαμηλός σε σχέση με το ΑΕΠ. Σύμφωνα με τις πρώ
τες του εκτιμήσεις, ο προϋπολογισμός των κέντρων είναι πολύ σφικτός 
κάνοντας περικοπές στην εκπαίδευση του προσωπικού, στη μετακίνηση 
των ερευνητών και στα κονδύλια βιβλιοθηκών.
Η λιτότητα στην έρευνα και την τεχνολογία δεν μπορο παρά να είναι ασυμ- 
βίβαστημετηχάραξητεχνολογικήςστρατηγικής. Είναι όμως ασυμβίβαστη 
και μετο συμπέρασμαστο οποίο καταλήγουν όλες οι πλευρές: ^«παραγω
γικότητα» των ελλήνων ερευνητών, σε αντίθεση μετά κονδύλια, ξεπερνά
ει κατά πολύ τόσο τον ευρωπαϊκό μέσο όρο όοο και τους διαθέσιμους 
πόρους.

/ ^ > ΜΥΡΙΑ ΓΕΩΡΓΊΟΥ
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ελεύθερο θήμα---------------------------------------------------------
Κυριακάτικη 10 Δεκεμβρίου 1995

Η ιαπωνική
προκληοη και

ηΕλλαόα
Του Θ ΕΟΔΩΡΟ Υ Α. ΚΟΥΛΟΥΜ ΠΗ*

Η Ιαπωνία είναι μια αξιοθαύμαστη χώρα. 
Τρεις φορε'ς - σχεδόν - μεγαλύτερη σε έ
κταση από την Ελλάδα, και εξίσου ορει

νή, συντηρεί 125 εκατομμύρια κατοίκους. Χωρίς 
φυσικούς πόρους, συμπεριλαμβάνοντας και το 
πετρέλαιο, αναπτύχθηκε ραγδαία και έφτασε 
στη δεύτερη θέση της παγκόσμιας οικονομίας 
(μετά τις ΗΠΑ) με σαφέστατο συγκριτικό πλεο
νέκτημα στα υψηλού επιπέδου βιομηχανικά 
προϊόντα.

Ηττημένη και παντελώς καταστραμμένη μετά 
το Β*Παγκόσμιο Πόλεμο, ξαναγεννήθηκε σαν 
τον Φοίνικα από τις στάχτες της και ξεπέρασε 
γρήγορα τα περισσότερα βιομηχανικά ανα
πτυγμένα κράτη σε κατά κεφαλήν εισόδημα. 
Και πρέπει να σημειωθεί ότι το οικονομικό της 
θαύμα πραγματοποιήθηκε χωρίς να θυσιάσει 
στο βωμό του υλικού εκσυγχρονισμού βασικές 
αξίες όπως η οικογένεια, η κοινωνική αλληλεγ
γύη, η παιδεία και ο σεβασμός για τα επιτεύγ
ματα των προγόνων - με μια λέξη, την παράδο
ση.

Κατά τον καθηγητή Υβίβλβ Κοεβί (πρόεδρο 
του Ιαπωνικού Κέντρου Οικονομικών Ερευ
νών) το μεταπολεμικό «όραμα» της Ιαπωνίας ή
ταν η οικονομική ανασυγκρότηση και η βιομη
χανική επανάσταση. Συνεπάγονταν μια σαφώς 
ποσοτική πρόκληση και τα αποτελέσματα υπήρ
ξαν πράγματι εντυπωσιακά. «Κατασκευάσαμε 
πρώτης κατηγορίας ηλεκτρικές συσκευές, αυτο
κίνητα, υπολογιστές και άλλα “μηχανήματα”, 
αλλά τι δημιουργήσαμε που η ανθρωπότητα θα 
θαυμάζει πεντακόσια χρόνια αργότερα;» ανα
ρωτήθηκε ο καθηγητής Κοεβί.

Και το ερώτημα αυτό που έχει σχέση με την ε
πιστροφή σε ποιοτικές 
αξίες αρχίζει να βασα
νίζει στις μέρες μας ό
λες τις μεταβιομηχανι
κές κοινωνίες.

Η Ιαπωνία σήμερα 
ψάχνει να βρει ένα 
καινούριο - μεταπολε
μικό- όραμα. Το νέο 
της όραμα θα είναι 
προϊόν διαλόγου, ανά
λυσης του παρελθό
ντος και του παρόντος, 
ακόμα και έντονης αυ
τοκριτικής. Οπως η 
Γερμανία, η οποία έχασε τον πόλεμο στην Ευ
ρώπη αλλά κέρδισε την ειρήνη, η Ιαπωνία είναι 
σήμερα σε θέση να αναλάβει το ρόλο της «α
τμομηχανής» μιας γιγαντιαίας «κοινής αγοράς» 
στην Ανατολική και Νοτιοανατολική Ασία. 
Οπως και η Γερμανία, η Ιαπωνία πρέπει να ξε- 
περάσει τις οδυνηρές εμπειρίες του Β 1 Παγκό
σμιου Πολέμου και την έλλειψη εμπιστοσύνης 
των γειτονικών της χωρών. Τέλος, όπως και 
στην περίπτωση της Γερμανίας και των περισ
σότερων κοινοτικών κρατών, η Ιαπωνία επιθυ
μεί να διατηρήσει μια στενή σχέση αμοιβαίας α
σφάλειας με τις ΗΠΑ μειώνοντας (λόγω της λή
ξης του ψυχρού πολέμου) την παρουσία των α
μερικανικών ενόπλων δυνάμεων στο ιαπωνικό 
έδαφος.

Π αρά τα προβλήματα από την άνοδο της α
ξίας των ακινήτων, η Ιαπωνία απολαμβά
νει σήμερα ζηλευτές επιδόσεις στον κοι- 

νωνικο-οικονομικό τομέα. Με Ακαθάριστο 
Εγχώριο Προϊόν (ΑΕΠ) 2,6 τρισεκατομμυρίων 
δολαρίων, ετήσιο πληθωρισμό 1,3%, δείκτη α
νεργίας 2,5%, μέσο όρο επιβίωσης 80 ετών και 
εθνοτική ομοιογένεια της τάξεως του 99%, η Ια
πωνία έχει κάθε λόγο να επιλέξει τη συμπερι
φορά μιας ικανοποιημένης (στάτους κβο) χώ
ρας και να συμβάλλει συστηματικά στη διατή
ρηση της ειρήνης και της σταθερότητας. Με άλ
λα λόγια, δεν έχει το παραμικρό κίνητρο να κα
τρακυλήσει στα αναθεωρητικά και γεωπολιτικά 
πρότυπα συμπεριφοράς. Ετσι μπορούμε να προ- 
βλέψουμε ότι η Ιαπωνία θα αναπτύξει εντυπω
σιακά την οικονομική και πολιτική της επιρροή 
παγκοσμίως και όχι στην άμεση περιφέρειά της.

Παρά τους συνταγματικούς της αυτοπεριορι- 
σμούς, η Ιαπωνία καταλαμβάνει τη δεύτερη θέ
ση στον κόσμο (σε μεγάλη απόσταση από τις

Ηνωμένες Πολιτείες) στο μέγεθος των αμυντι
κών της δαπανών, ξεπερνώντας ήδη τη Γαλλία, 
τη Ρωσία και την Κίνα στον τομέα αυτό. Ταυτο- 
χρόνως η εμπορική αυτή χώρα δαπανά ετησίως 
123 δισεκατομμύρια δολάρια για διεθνή οικο
νομική βοήθεια - ένα από τα μεγάλύτερα ποσο
στά κατά κεφαλήν βοήθειας στον πλανήτη μας. 
Τέλος, η Ιαπωνία παραμένει ένας συνεπής και 
ουσιαστικός οικονομικός υποστηρικτής του 
ΟΗΕ καθώς και άλλων διακρατικών οργανι
σμών, έχοντας πρόσφατα συμμετάσχει με ελα
φρά οπλισμένες στρατιωτικές μονάδες στις ει
ρηνευτικές δυνάμεις του ΟΗΕ στην Αγκόλα, τη 
Καμπότζη, τη Μοζαμβίκη και τη Ρουάντα.

Καθώς η οικονομική δραστηριότητα εκτό
πιζε ι σταδιακά τη στρατιωτική στη διεθνή 
πολιτική σκακιέρα (ιδίως στις σχέσεις με

ταξύ των βιομηχανικά αναπτυγμένων κρατών), 
η ώρα έφτασε για την Ιαπωνία να καταλάβει μια 
θέση μόνιμου μέλους (με δικαίωμα αρνησικυ
ρίας) στο Συμβούλιο Ασφαλείας του παγκόσμι
ου οργανισμού. Με τον τρόπο αυτό θα συνει
σφέρει ακόμη πιο αποφασιστικά - μαζί με τα άλ
λα μεγάλα κέντρα οικονομικής (ΗΠΑ, Ευρω
παϊκή Ενωση) και στρατιωτικής (ΗΠΑ, Ρωσία, 
Κίνα) ισχύος - στη συλλογική διαχείρηση των 
σχέσεων Βορρά-Νότου. Η πρόκριση της αντιμε
τώπισης των εκρηκτικών προβλημάτων του πα
γκόσμιου Νότου (φτώχεια, πείνα, ραγδαία πλη- 
θυσμιακή ανάπτυξη, πολιτική αστάθεια και ε
θνοτική πολυδιάσπαση) βρίσκεται ήδη στην κο
ρυφή προτεραιοτήτων του πλανήτη καθώς η αν
θρωπότητα περνάει το κατώφλι της τρίτης μετά 
Χριστόν χιλιετίας.

Αφιερώνοντας πάνω από 20% των τεράστιων 
εμπορικών της ανταλλαγών στη Δυτική Ευρώ
πη, η Ιαπωνία έχει κάθε δυνατότητα να αυξήσει 

την οικονομική, πολιτι
στική (και πολιτική) 
της παρουσία στα Βαλ
κάνια και την Ανατολι
κή Μεσόγειο - ιδίως 
τώρα που οι ερευνητι
κές διαδικασίες προ
χωρούν παράλληλα 
και στις δύο αυτές πε
ριοχές. Εδώ, ακριβώς, 
η Ελλάδα μπορεί να 
παίξει ένα ιδιαιτέρως 
σημαντικό ρόλο ως η 
μόνη χώρα της περιο

χής που είναι συγχρόνως μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης, της Δυτικοευρωπαϊκής Ενωσης και του 
ΝΑΤΟ. Η Ελλάδα μπορεί να λειτουργήσει ως 
διεκπεραιωτικός και πολλαπλασιαστικός παρά
γοντας πρωτοβουλιών που εξασφαλίζουν τη με
τάβαση της βαλκανικής ενδοχώρας σε σταθερά 
καθεστώτα δημοκρατίας και ελεύθερης αγοράς.

Με τις συμφωνίες ειρήνευσης στη Βοσνία 
να φτάνουν επιτέλους στη φάση της ε
φαρμογής, με την άρση του οικονομικού 

εμπάργκο που είχε επιβληθεί το 1992 στη Σερ
βία, και με την έγκαιρη - ευτυχώς - ομαλοποίη- 
ση των σχέσεων της χώρας μας με την Αλβανία 
και την ΠΓΔΜ, οι μετοχές της ειρήνης και της 
οικονομικής αλληλεξάρτησης θα ανεβούν κατα- 
κόρυφα. Και η Ιαπωνία, φυσικά, θα είναι μια α
πό τις ουσιαστικότερες πηγές επενδυτικού κε
φαλαίου και εμπορικών συναλλαγών.

Για όλους τους παραπάνω λόγους είναι ιδιαί
τερα λυπηρό ότι οι ελληνοϊαπωνικές σχέσεις - 
παρά τη φιλία και τις καλές προθέσεις εκατέ
ρωθεν - παραμένουν σε χαμηλά επίπεδα ανταλ
λαγών και επαφών. Για παράδειγμα, δεν υπήρ
ξαν τα τελευταία εφτά χρόνια επίσημες υψηλού 
επιπέδου επισκέψεις και η ελληνική πρεσβεία 
στο Τόκιο στελεχώνεται από δύο μόνο, άξια κα
τά τα άλλα, μέλη της διπλωματικής μας υπηρε
σίας. Είναι απολύτως αναγκαίο, επομένως, να 
τονωθεί η ελληνοϊαπωνική σχέση με δεδομένη 
τη σημασία της μεγάλης ασιατικής χώρας και 
τον ιδιαίτερο ρόλο που θα παίζει η Ελλάδα στην 
ειρηνική μεταμόρφωση των Βαλκανίων και της 
Ανατολικής Μεσογείου.

* 0  Θ ΕΟ Δ Ω ΡΟ Σ  Α. ΚΟΥΛΟΥΜ Π  ΗΣ είναι 
καθηγητής Διεθνών Σχέσεων 
στο Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Είναι ιδιαίτερα λυπηρό ότι οι 
ελληνοϊαπωνικές σχέσεις - 
παρά τη φιλία και τις καλές 
προθέσεις εκατέρωθεν - 
παραμένουν σε χαμηλά 
επίπεδα ανταλλαγών και 

επαφών

Του ΠΑΝΟΥ ΚΑΖΑΚΟΥ*

Η Ευρώπη πρέπει στα ε
πόμενα χρόνια να κά
νει μερικές κρίσιμες 

για τη μελλοντική της μορφή ε
πιλογές. Και είναι διάχυτη η α
βεβαιότητα σχετικά με το δρό
μο που τελικά θα ακολουθή
σει. Αυτό επιτείνει τη δική μας 
ανεπεξέργαστη αμφιρρέπεια.

Οι αιτίες της αβεβαιότητας 
είναι πολλές και αλληλένδε- 
τες. Μια από αυτές το ίδιο το 
Μάαστριχτ. Πολλές διατάξεις 
της συνθήκης είναι φιλόδοξες. 
Μερικές δεν έχουν δοκιμαστεί 
πραγματικά, ενώ άλλες έμει
ναν μετέωρες. Επίσης, τα κρά- 
τη-μέλη αμφιβάλλουν για τις 
πιθανές επιπτώσεις σε αυτά α
πό τις ρυθμίσεις του Μάαστρι
χτ, δηλαδή εν τέλει για την κα
τανομή κερδών και ζημιών με
ταξύ τους.

Αλλες αβεβαιότητες προκύ
πτουν από την προοπτική της

εκρηκτική ύλη για να δυναμιτί
σει ολόκληρη την ΕΕ.

Στον κατάλογο μπορούν να 
προστεθούν ζητήματα που εμ
φανίζονται να έχουν λιγότερη 
σημασία τη στιγμή τούτη στη 
συζήτηση για το μέλλον της 
ΕΕ, αν και δεν θα έπρεπε. Σε 
αυτά ανήκουν η κοινωνική πο
λιτική (η τύχη του κράτους- 
πρόνοιας), η οποία παραμένει 
υποβαθμισμένη σε σύγκριση 
με άλλες και κυρίως την πολι
τική της εσωτερικής αγοράς, η 
ενέργεια και το περιβάλλον 
και οι πολιτικές που αφορούν 
την εσωτερική τάξη και ασφά
λεια.

Στη Διακυβερνητική Συν
διάσκεψη του 1996 (ΔΣΔ ’96) 
τα κράτη-μέλη θα διαπραγμα- 
τευθούν κυρίως τα θεσμικά ζη
τήματα (διαδικασίες αποφά
σεων, ρόλοι των θεσμών) και 
τους τρόπους ενδυνάμωσης 
της ΚΕΠΠΑ, μεταθέτοντας τα

Ο νέος
ευρωπαϊκός
εφιάλτης
διεύρυνσης προς την Ανατολή 
και το Νότο, την επίμονη ανερ
γία και τις αναδυόμενες ιστο
ρικές αντιπαλότητες, που έγι
ναν ιδιαίτερα εμφανείς κατά 
τη διάρκεια της γιουγκοσλαβι
κής κρίσης. Πολλοί υποστηρί
ζουν ότι το Μάαστριχτ πήγε 
μακρύτερα από όσο ήταν δυ
νατό να «χωνέψει» η ευρωπαϊ
κή πραγματικότητα, την οποία 
χαρακτηρίζει η ισχυρή θέση 
και οι βαθιές ρίζες των εθνι
κών κρατών.

Τα κυριστερα θέματα, τα ο
ποία θα απασχολήσουν συγκε
κριμένα την ΕΕ (και την Ελλά
δα φυσικά παρά την τωρινή 
πολιτική συγκυρία) ώς το τέ
λος του αιώνα συνοψίζονται 
ως εξής:

Π Η θεσμική μεταρρύθμι
ση, που αφορά τους ρό
λους των οργάνων της ΕΕ και 

τις διαδικασίες αποφάσεων. 
Θα επηρεάσει την ισορροπία 
ανάμεσα σε μεγάλα και μικρά 
κράτη-μέλη.

0 Η επανεξέταση της Κοι
νής Εξωτερικής Πολιτι
κής και Πολιτικής Ασφάλειας 

(ΚΕΠΠΑ) και κυρίως του ρό
λου της Δυτικοευρωπαϊκής 
Ενωσης (ΔΕΕ) ως μέσου για 
την εκπλήρωση των αμυντικών 
στόχων της Ενωσης.

□ Η εισαγωγή του ενιαίου 
νομίσματος και συστήμα

τος κεντρικών τραπεζών («μια 
αγορά - ένα νόμισμα»).

□ Η μεθόδευση των επόμε
νων διευρύνσεων και η ε

ξέταση των πιθανών συνεπει
ών για τις κοινές πολιτικές, ι
δίως την ΚΑΠ και τη διαρθρω
τική πολιτική.

0 Η διαπραγμάτευση ενός 
νέου χρηματοδοτικού 

πακέτου για την πρώτη πεντα
ετία ή δεκαετία του επόμενου 
αιώνα, ας πούμε ενός «τρίτου 
πακέτου Delors» (χωρίς τον 
Delor). Τοτωρινότελειώνειτο 
1999. Ο στόχος του θα είναι 
φυσικά να ενισχυθεί η «συνο
χή» μιας βαθμιαία διευρυνό- 
μενης ΕΕ, δηλαδή να αποφευ
χθούν τουλάχιστον υπερβολι
κές οικονομικές ανισότητες.

□ Η επανεξέταση βασικών 
στοιχείων της πολιτικής 

για την ανταγωνιστικότητα και 
την απασχόληση στην Ευρώ
πη.

Σε καθένα από τα παραπά
νω θέματα ενυπάρχει αρκετή

υπόλοιπα καταρχήν σε παράλ
ληλες διαδικασίες. Το επιχεί
ρημα είναι ότι η Ενωση πρέπει 
να ανανεώσει τους θεσμούς 
και τις διαδικασίες αποφάσε
ων ακριβώς για να αντιμετωπί
σει τα υπόλοιπα ζητήματα. Η 
ΟΝΕ δεν θα συζητηθεί κατά 
πάσα πιθανότητα στην ίδια τη 
ΔΣΔ ’96, αλλά θα ρίχνει βαριά 
τη σκιά της πάνω στη διαπραγ
μάτευση.

Πίσω από τις τεχνικές λε
πτομέρειες κρύβεται ένα με
γάλο ερώτημα: Ποια Ευρώπη 
θέλουμε, οφεί
λουμε ή μπορού
με να έχουμε τον 
21ο αιώνα; Μας 
διακατέχει η α
νησυχία ότι θα 
συναντήσουμε 
εκπλήξεις (και 
άλλωστε οι οιω
νοί δεν είναι κα
λοί ως προς τού
το), ότι δηλαδή 
μπορεί να μη συ
νεχιστεί η ίδια 
διαδικασία ενοποίησης όπως 
τη γνωρίσαμε ώς τώρα, βασικό 
χαρακτηριστικό της οποίας ή
ταν η συμμετοχή όλων σε όλα 
τα όργανα και όλες τις πολιτι
κές. Οι συνθήκες άλλαξαν. Τι 
θα πάρει τη θέση της σημερι
νής ευρωπαϊκής οργάνωσης;

Λίγοι θέτουν το πρόβλημα 
έτσι. Και όμως αυτό ουσιαστι
κά διαπερνά τα πάντα.

Στη συζήτηση για τη μελ
λοντική μορφή της Ευρώ
πης, η οποία άρχισε το 

Σεπτέμβριο του 1994 με τη δη
μοσίευση ενός γερμανικού 
κειμένου, συγκρούονται δια
φορετικές φΑοσοφίες:
• το ομοσπονδιακό όραμα,
• η ιδέα μιας χαλαρής συνομο
σπονδίας στη βάση της απέρα
ντης εσωτερικής αγοράς, η ο
ποία δεν διαφέρει και πολύ α
πό την κατάσταση που επικρα
τούσε το «1913»,
• η ενδιάμεση ιδέα μιας «Ευ
ρώπης των πολλών ταχυτήτων» 
και

• η ιστορική αντίληψη της 
«Ευρώπης των Συνθηκών», 
που δέχεται τα βασικά χαρα
κτηριστικά της τωρινής ΕΕ και 
τις αρχές στις οποίες στηρίχθη- 
κε, αναγνωρίζοντας όμως ότι 
χρειάζονται μεταρρυθμίσεις 
μεγαλύτερης ή μικρότερης κλί
μακας για να λειτουργήσει κα
λύτερα υπό συνθήκες διεύρυν-

σης.
Κατά ενδιαφέροντα τρόπο η 

Ελλάδα βρίσκεται μαζί με τη 
Γερμανία και το Βέλγιο στο ο
μοσπονδιακό στρατόπεδο. 
Ομως το όραμα αυτό παραμέ
νει απλησίαστο προς το παρόν. 
Γιατί μπορεί στρατηγικές και 
μακροχρόνιες ανάγκες να α
παιτούν ομοσπονδιακές μορ
φές, όμως οι πολιτικές πραγ
ματικότητες (= εθνικοί εγωι
σμοί) στην Ευρώπη θέτουν 
στενά όρια στο τι μπορεί να γί
νει. Από πολιτική άποψη βα- 
ρύνουσες είναι οι απολύτως 
αρνητικές στάσεις της Γαλλίας 
και του Ηνωμένου Βασιλείου. 
Π.χ. ο Τζον Μέιτζορ τονίζει με 
κάθε ευκαιρία τη βαθιά δυσπι
στία της χώρας του έναντι του 
«συγκεντρωτικού οράματος» 
(centralizing vision).

Ειδικά μάλιστα το Ηνωμέ
νο Βασίλειο στοχεύει 
στον αντίποδα της ομο

σπονδίας, δηλαδή σε μια απέ
ραντη ζώνη ελεύθερων ανταλ
λαγών από τον Ατλαντικό ώς 
τη Βαλτική και τη Μαύρη Θά
λασσα, η οποία θα συμπληρώ
νεται με διαφορετικές μορφές 
συνεργασίας ανάμεσα σε δια
φορετικές ομάδες κρατών. 
Ενα χάσμα χωρίζει την ιδέα 
μιας μεγάλης ζώνης ελεύθε
ρου εμπορίου από την ιδέα 
των Ηνωμένων Πολιτειών της 
Ευρώπης. Ως «διέξοδος» έχει 
προταθεί «η Ευρώπη των πολ
λών ταχυτήτων», μια μέση ο
δός κάπου ανάμεσα σε ομο
σπονδία και στη σημερινή 
Ενωση. Ξεχωρίζει από τη βρε
τανική άποψη κατά το βαθμό 
που αναγνωρίζει (επιλεκτικά 
όμως και ιδιοτελώς) μέρη του 
σημερινού «κεκτημένου» συ
νεργασίας όλων με όλους. 
Μπορεί κανείς να φανταστεί 
την ιδέα σαν ένα καραβάνι η 
ταχύτητα του οποίου δεν επη
ρεάζεται από τα βραδυπορού- 
ντα μέλη. Πρόκειται για έναν 
πιθανό δρόμο, όπως δείχνουν 
οι εξελίξεις στο νομισματικό 
και τον αμυντικό τομέα. Σε

Μπορεί στρατηγικές 
και μακροχρόνιες ανάγκες 

να απαιτούν ομοσπονδιακές 
μορφές, όμως οι 

πραγματικότητες στην 
ευρώπη θέτουν στενά όρια 

στο τι μπορεί να γίνει.

ποιες κοινές διαδικασίες θα 
μπορούν όμως να συμμετέχουν 
τα μέλη ενός καραβανιού που 
διασκορπίζεται; Ετσι, μπορεί 
να καταλήξουμε σε διάλυση 
του καραβανιού. Αυτή η προο
πτική της διάλυσης είναι ο νέ
ος ευρωπαϊκός εφιάλτης.

Η επίσημη Ελλάδα λέγει, 
φυσικά, όχι στην ιδέα των πολ
λών ταχυτήτων, μολονότι έχει 
μείνει πίσω οικονομικά και εμ
φανίζει συμπτώματα αποξέ
νωσης από τα «ευρωπαϊκά 
πράγματα».

Απσμένει η «Ευρώπη των 
Συνθηκών» και η προσαρμογή 
της στη νέα ευρωπαϊκή και πα
γκόσμια κατάσταση. Θα συνι- 
στά το ελάχιστο κοινό υπόβα
θρο, πάνω στο οποίο θα μπο
ρούν να χτίζονται μικρότερα 
σχήματα a la carte. Αλλά το υ
πόβαθρο πρέπει να μείνει συ
μπαγές, διαφορετικά θα δια
λυθεί παρασύροντας και τα ε
ποικοδομήματα μαζί του.

Θα χρειαστεί να επιστρα- 
τευθεί ολόκληρη η ιστορική ε
μπειρία της διαρκούς δια
πραγμάτευσης ανάμεσα σε πε
ρήφανα, συνειδητά και εγωι
στικά εθνικά κράτη για να μη 
γυρίσει η Ευρώπη στο «1913».

Ο ΠΑΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ
είναι καθηγητής στο 
Πανεπιστήμιο Αθηνών.
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Απόδημος
πρόεδρος με 
«ευλογίες»

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ
Του Μ ΠΑΜ ΠΗ  ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗ

Μέσα από λάθη και παραλείψεις μικρότερης ή 
μεγαλύτερης σημασίας, σαν αυτά που 
παρατηρούνται σχεδόν σε κάθε νέο ξεκίνημα, 

αλλά και μέσα από υπερβολές και έντονο παρασκήνιο, 
ολοκληρώθηκε τελικά στη Θεσσαλονίκη - τη «χρισμένη» 
πρωτεύουσα όλων των απόδημων Ελλήνων - η Ιδρυτική 
Συνέλευση του νέου θεσμού που ακούει στο όνομα ΣΑΕ 
(Συμβούλιο Απόδημου Ελληνισμού).

Μάλιστα ήρθαν και οι πρώτοι καρποί, καθώς, μέσω των επα
φών των 260 εκπροσώπων συλλόγων και ενώσεων, μπήκαν οι 
βάσεις για την καλύτερη οργάνωση του απόδημου ελληνισμού 
και του συντονισμού του με την Ελλάδα.

Οι έλληνες επιχειρηματίες της διασποράς βρήκαν ενδιαφέ
ρουσες τις προτάσεις για επενδύσεις εντός Ελλάδος. Τα ελληνι
κά ομογενειακά μέσα ενημέρωσης εξασφάλισαν προοπτικές συ

νεργασίας με τα αντίστοιχα μέσα 
(κυρίως κρατικά) της μητρόπο
λης. Σύντομα όλοι οι απόδημοι θα 
έχουν εικόνα και ήχο -  μέσω δο
ρυφόρου -  από την Ελλάδα. Οι 
μαθητές της ομογένειας «εξα
σφάλισαν» νέο νομοσχέδιο γι’ αυ
τούς, το οποίο εντός των ημερών 
κατατίθεται στη Βουλή. Ομως, πέ
ραν αυτών, έξω, στους διαδρό
μους και στις αίθουσες των ξενο
δοχείων της πόλης όπου κατέλυ
σαν οι σύνεδροι, στήθηκαν κά
ποια άλλα παιχνίδια που αφορού
σαν τη μοιρασιά της πίτας στην 
κατανομή των θέσεων του προε
δρείου.

Τα πρώτα κιόλας δείγματα ήρ
θαν από τη μεριά των εξ Αμερικής 
προερχομένων συνέδρων, που μέ
σω παρασκηνιακών συζητήσεων 
και πληροφοριών ήρθαν αποφα
σισμένοι να «χτυπήσουν» τις πε
ρισσότερες από τις συνολικά 9 
θέσεις του προεδρείου, με «αδια
πραγμάτευτη» όμως τη θέση προ
έδρου. Το έδαφος ήταν εύφορο, 
καθώς οι Ευρωπαίοι παρουσιά
ζονταν διασπασμένοι και με πολ
λή... γκρίνια, ενώ ο αριθμός των 
Αυστραλών αλλά και των από 
Ασία-Αφρική προερχομένων ή
ταν συγκριτικά μικρός.

Από το προεκλογικό παιχνίδι 
δεν έμειναν έξω ούτε η Εκκλησία 
ούτε τα κόμματα. Από την πρώτη 
κιόλας στιγμή, ο ευρισκόμενος 
στη Θεσσαλονίκη αρχιεπίσκοπος 
Βορείου Αμερικής Ιάκωβος, έδω
σε τις «ευλογίες του» στον Ελλη- 
νοαμερικανό Αντριου Αθενς, α- 
νοίγοντας έτσι το κεφάλαιο των... 

επεμβάσεων. ΠΑΣΟΚκαι Ν.Δ. φάνηκε ότι τα βρήκαν στην επι
λογή των προσώπων και από το παρασκήνιο προώθησαν τις κοι
νές επιλογές τους, δυσαρεστώντας ΚΚΕ και ΠΟΑ. ΑΝ. (Από την 
ΠΟΛ.ΑΝ. υπάρχει και σχετική έγγραφη καταγγελία του εκ
προσώπου της, αρμόδιου για θέματα αποδήμων, κ. Φώτη Σιά- 
νη).

Τελικώς, οι Ελληνοαμερικανοί πήραν την προεδρία με τον 
Αντριου Αθενς, πρόσωπο της αποδοχής της εκεί αρχιεπισκοπής, 
αλλά όπως φαίνεται και του ΠΑΣΟΚ και της Ν.Δ. Κατά τα άλ
λα, το εκλεκτορικό σώμα οδηγήθηκε στην κάλπη, διαμόρφωση 
με γνώμονα τη διαμόρφωση κάποιων ισορροπιών κοινής απο
δοχής. Ετσι, οι εξ Αμερικής πήραν τη θέση του προέδρου και μια 
(υποχρεωτικά) θέση αντιπροέδρου. Γράφουμε υποχρεωτικά, 
καθώς στο 9μελές σχήμα του προεδρείου, οι τέσσερις θέσεις α
ντιπροέδρων καλύπτονται αυτομάτως από τους εκλεγμένους 
προέδρους των ισάριθμων περιφερειακών ΣΑΕ (Αμερικής, Ευ
ρώπης, Ασίας-Αφρικής (ενιαίο) και Ωκεανίας). Οι κατά τα άλ
λα διασπασμένοι και γκρινιάρηδες Ευρωπαίοι πήραν τέσσερις 
θέσεις, οι της Ωκεανίας δύο και τέλος οι της Ασίας-Αφρικής πή
ραν μία και μοναδική θέση αντιπροέδρου.

Και τώρα; Τώρα είναι ώρα για δουλειά, όπως είπε με τα όχι 
και τόσο καλά ελληνικά του ο πρώτος πρόεδρος του ΣΑΕ, ο ελ
ληνικής καταγωγής (από το Κακόβατο Ολυμπίας) Αντριου 
Αθενς, ο ισχυρός κοινωνικοοικονομικά Ελληνοαμερικανός από 
το Σικάγο, πατέρας δύο παιδιών και παππούς δύο εγγονών...

Μέσα σε 
έντονο 

παρασκήνιο 
και με την 

παρέμβαση 
του Ιάκωβου 

ολοκληρώθηκε 
η Συνέλευση 

του Συμβουλίου 
Απόδημου 

Ελληνισμού. 
Πρόεδρος ο 

ΑΘΕΝΣ

η  ( τ ο ο έ σ η  β ιο ς

ΒασιλύππυλοΞ
...και του πουλιού το γάλα!

Και την ανανεώσαμε σε όλα... τα επίπεδα του ΑΛΦΑ-ΒΗΤΑ ΨΥΧΙΚΟΥ
Πριν από 25 χρόνια, στο Φάρο Ψυχικού, ένα 
πρωτοποριακό κατάστημα, συγκέντρωσε για 
πρώτη φορά... και του πουλιού το γάλα!
Ήταν το ΑΛΦΑ-ΒΗΤΑ ΨΥΧΙΚΟΥ, το 
κατάστημα κόσμημα, το πρώτο 
ΑΛΦΑ-ΒΗΤΑ που έγινε 
συνώνυμο της ποιό
τητας, της ποικιλίας και 
της εξυπηρέτησης.
Έγινε σημείο αναφοράς και 
συναντήσεων, μόδα, ακόμη και... στάση!
Έτσι, το ΑΛΦΑ-ΒΗΤΑ ΨΥΧΙΚΟΥ ήταν και είναι, για 
μας και τους πελάτες μας το σύμβολο μιας 
μακροχρόνιας, φιλικής σχέσης, που στηρίζεται

στην ποιότητα και την εμπιστοσύνη.
Γι’ αυτό και η ανακαίνισή του, που μόλις 

ολοκληρώθηκε, έγινε με ιδιαίτερη 
προσοχή, έτσι ώστε το δικό σας, 

αγαπημένο ΑΛΦΑ-ΒΗΤΑ 
ΨΥΧΙΚΟΥ να γίνει ακόμη 
ομορφότερο, πιο σύγ
χρονο, πιο λειτουργικό, 

συνδέοντας μια μεγάλη ιστο
ρία με τις σύγχρονες υψηλές 

απαιτήσεις εξυπηρέτησης. 
Πιστεύουμε ότι τα καταφέραμε!

Και ελπίζουμε να χαρείτε το ανανεωμένο 
ΑΛΦΑ-ΒΗΤΑ ΨΥΧΙΚΟΥ τόσο, όσο κι εμείς!

Οι εκπρόσωποι των ομογενών ψηφίζουν για την ανάδειξη των συμβουλίων ανά ήπειρο.



ΙΚ Ο Ν Ο Μ ΙΑ
Πρόβλημα προς το 
παρόν δεν υπάρχει, 

λέει ο Γ. Παπαντωνιου. 
Τα δύσκολα όμως, 

σύμφωνα με τον 
υπουργό Εθνικής 

Οικονομίας, θα 
προκόψουν από τα 
μέσα Ιανουάριου.

1,8 ΤΡΙΣ απαιτούνται ώ ς τις 5  Ιανουάριου για να καλυφθούν 
τρέχουσες αναγκες του Δημοσ ίου

Μέχρι τις γιορτές 
η στάση αναμονής 

που δείχνει η αγορά
Των
Κ. ΤΣΟΥΠΑΡΟΠΟΥΛΟΥ 
ΣΠ. ΣΤΑΜΟΥ

Στο γύρισμα του 
χρόνου πρέπει να 
έχει ξεκαθαρίσει το 

κυβερνητικό σκηνικό. Η 
στάση αναμονής την 
οποία τηρεί τώρα η 
αγορά δεν θα παραταθεί 
πέραν των εορτών, γι’ 
αυτό μέχρι τότε πρέπει 
να έχει αναδειχθεί νέος 
πρωθυπουργός.

Με αυτά ή άλλα παρόμοια 
λόγια, το οικονομικό επιτε
λείο της κυβέρνησης, τραπεζί
τες και παράγοντες της αγο
ράς απαντούν στο θέμα που έ
χει προκόψει μετά την εισα
γωγή του πρωθυπουργού, 
Ανδρέα Παπανδρέου, στο «Ω- 
νάσειο» και την αδυναμία του 
να ασκήσει τα καθήκοντά του.

Οι ίδιοι -παίρνοντας σαφή 
θέση στο θέμα των ημερών, 
που ανέκυψε με την κάποια 
βελτίωση της υγείας του κ. 
Παπανδρέου- εξέφραζαν ζω
ηρούς φόβους για απόπειρες 
να χαράσσεται και να συντο
νίζεται το κυβερνητικό έργο 
μέσω των... πορτοκαλί τηλε
φώνων.

«Προς το παρόν δεν υπάρ
χει πρόβλημα. Το θέμα θα τε
θεί από τα μέσα Ιανουάριου 
και μετά» έλεγε, σύμφωνα με 
πληροφορίες, σε στενούς συ
νεργάτες του ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας Γιάννος 
Παπαντωνιου.

«Οι αγορές έχουν προεξο
φλήσει την αλλαγή πρωθυ
πουργού και τελούν εν αναμο
νή. Η αναμονή αυτή πιστεύω 
ότι θα κρατήσει μέχρι την 
Πρωτοχρονιά» έλεγε στην 
«Κυριακάτικη Ε.» κορυφαίος 
τραπεζίτης.

«Εχουμε ανάγκη πολιτικής 
σταθερότητας. Η εκκρεμότη
τα για το ποιος και πώς ασκεί 
το συντονισμό του κυβερνητι
κού έργου, δηλαδή ποιος εί
ναι πρωθυπουργός, δεν μπο
ρεί σε καμία περίπτωση να 
παραταθεί πέραν των Φώ
των», τόνιζε επικεφαλής με
γάλης τράπεζας την Πέμπτη 
που μας πέρασε σε ιδιωτική 
συνομιλία μας.

Παράγων του Συνδέσμου 
Ελληνικών Βιομηχανιών, που 
θέλει να διατηρήσει την ανω
νυμία του (στις κρίσιμες αυτές 
περιστάσεις είναι δύσκολο να 
εκφραστούν επώνυμα, πλην 
των πολιτικών, που έχουν κα
θήκον νατό πράττουν) έκρινε 
ότι: «Η κυβέρνηση εμφανίζε
ται να λειτουργεί ικανοποιη

τικά, παρά την απουσία του κ. 
Παπανδρέου. Αυτό συμβαίνει 
γιατί ασκείται τρέχουσα δια
χείριση. Οταν όμως τεθούν 
καίρια οικονομικά θέματα 
που θα απαιτούν αποφάσεις, 
απαιτείται οπωσδήποτε πρω
θυπουργός».

Πιέσεις
Φαίνεται, όμως, ότι η ηρε

μία στις αγορές δεν εξασφα
λίζεται μόνο με την ανάδειξη 
νέου πρωθυπουργού. Οπως 
τόνιζαν πηγές της Τράπεζας 
Ελλάδος, διερμηνεύοντας τις 
απόψεις της αγοράς χρήμα
τος, «πίεση για ανακατατά
ξεις στη νομισματική και συ
ναλλαγματική πολιτική μπο
ρεί να υπάρξει και μετά την α
νάδειξη πρωθυπουργού, όταν 
κατά τη διαδικασία της ανά
δειξης υπάρξουν τριβές μετα
ξύ των υποψηφίων σε έκταση 
τέτοια που να δημιουργούν 
την εντύπωση ότι οι τριβές θα

συνεχιστούν και θα ενταθούν 
αργότερα». Βεβαίως υποστη
ρίζεται και το αντεπιχείρημα 
ότι τα κόμματα ε ίναι ζωντανοί 
οργανισμοί που μπορούν και 
πρέπει να απορροφήσουν α
κόμα και τις πιο σκληρές και 
οξείες αντιπαραθέσεις ιδεών 
και ιδεολογικών ρευμάτων.

Τα σοβαρά οικονομικά θέ
ματα, πάντως, που επιβάλ
λουν την ανάδειξη νέου πρω
θυπουργού, μέχρι το τέλος 
των γιορτών, όπως τα προσ
διορίζουν οι συνομιλητές μας, 
είναι:
■Η υλοποίηση του προϋπολο
γισμού. Δεν αρκεί το ότι κα
ταρτίστηκε και ψηφίζεται ο 
προϋπολογισμός του 1996. 
Ακόμη μεγαλύτερη σημασία 
έχει ο περιορισμός των δαπα
νών και η επίτευξη της αύξη
σης των εσόδων που προβλέ
πει, όταν δεν θεωρείται καθό
λου απίθανο να υπάρξουν 
κοινωνικές εντάσεις στην 
προσπάθεια υλοποίησης.

■Η υλοποίηση της εισοδημα
τικής πολιτικής, που απαιτεί 
«στιβαρά χείρα». Πέρυσι, 
π.χ., έλεγε αρμόδιος παρά
γων, ξεκινήσαμε με αυξήσεις 
3+3%. Στο Δημόσιο μετετρά- 
πη τελικά σε 14% και στον ι
διωτικό επιχειρηματικό τομέα 
σε 10-11%. Αλλωστε, υπάρ
χουν ήδη αμφισβητήσεις της 
εισοδηματικής πολιτικής, α
κόμη και μέσα στην κυβέρνη
ση, η οποία, με βάση τις πλη
ροφορίες που συλλέγει, ανη
συχεί από τώρα ότι θα υπάρ
ξουν από τον Ιανουάριο έντο
νες απεργιακές κινητοποιή
σεις.
■Η προώθηση των μεγάλων 
έργων: Ηδη έχει διαφανεί, 
παρόντος του πρωθυπουργού, 
ότι η διαχείριση του κρίσιμου 
αυτού τομέα για την ανάπτυ
ξη, θα έπρεπε να είναι πιο α
ποτελεσματική.
■ Η πορεία των αποκρατικο
ποιήσεων. Αντικρουόμενες α
πόψεις στην κυβέρνηση και

μέσα στο ΠΑΣΟΚ έχουν οδη
γήσει την πολιτική στον τομέα 
αυτό σε τέλμα. Ακόμη δεν έ
χει ξεκαθαριστεί ουσιαστικά 
αν η κυβέρνηση προχωρεί ή ό
χι σε αποκρατικοποιήσεις και 
αν ναι ποιες επιχειρήσεις ή 
τομείς κυβερνητικής δραστη
ριότητας ιδιωτικοποιούνται. 
Θα απαιτηθούν αποφάσεις σε 
υψηλό επίπεδο.

Αλλά αν τα ζητήματα αυτά 
απαιτούν την ανάδειξη νέου 
πρωθυπουργού για να τα α
ντιμετωπίσει από το 1996, ό
μως και στις λίγες μέρες που 
απομένουν ώς την Πρωτοχρο
νιά, ο δρόμος για το οικονομι
κό επιτελείο δεν είναι στρω
μένος με ρόδα. Σύμφωνα με έ
γκυρες πληροφορίες, το Δη
μόσιο πρέπει να εξεύρει μέ
χρι τις 5 Ιανουάριου πάνω α
πό 1,8 τρισ. δρχ., για να καλύ
ψει τις ανάγκες του για την 
πληρωμή, κυρίως, τοκοχρεω- 
λυσίων. Οι τρόποι εξεύρεσης 
των πόρων αυτών ήταν το κύ

ριο θέμα κυβερνητικής σύ
σκεψης που πραγματοποιήθη
κε την περασμένη Πέμπτη με 
τη συμμετοχή τραπεζιτών. 
Οπως τόνιζαν αρμόδιοι παρά
γοντες οι κ.κ. Παπαντωνιου 
και Παπαδόπουλος πρέπειτις 
επόμενες μέρες να λάβουν 
κρίσιμες αποφάσεις. Πρώτον, 
αν για την εξεύρεση του 1,8 
τρισ. θα γίνει δημοπρασία (ο
πότε το επιτόκιο διαμορφώνει 
η αγορά) ή θα εκδοθούν έντο
κα ή ομόλογα με καθορισμένο 
επιτόκιο. Δεύτερο, αν και πό
σο θα αυξηθεί το επιτόκιο των 
νέων τίτλων, σταματώντας την 
έως τώρα πτωτική πορεία των 
επιτοκίων. Τρίτο, αν το Δημό
σιο θα προσφύγει, για την κά
λυψη μέρους έστω των ανα
γκών του, σε εξωτερικό δα
νεισμό. Και τέταρτο, αν θα 
δραχμοποιήσει μέρος των κα
ταθέσεων τον σε συνάλλαγμα, 
που ανέρχεται σε 2,5 δισ. δο
λάρια, προκαλώντας όμως αύ
ξηση της ρευστότητας.

Παράδοξες συμμαχίες προκαλούν οι αυξήσεις
Των
ΑΣΤΕΡΩΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΟΥ 
ΧΡΗΣΤΟΥ Μ ΕΓΑ

Πολυσυζητημένες 
συμμαχίες και 
αντιπαραθέσεις · 

πυροδοτεί η επικείμενη 
ψήφιση από τη Βουλή του 
κρατικού προϋπολογισμού για 
το 1996 - με αίτημα την 
εισοδηματική πολιτική 
(αυξήσεις για τους 
εργαζομένους στο Δημόσιο και 
για τις συντάξεις).

Το πολιτικό σκηνικό εμφανίζει 
συγκλίσεις και αποκλίσεις που αντα
νακλώνται στις ποικίλες προσεγγί
σεις για την εφαρμογή του προγράμ
ματος σύγκλισης (σ.σ., που υπαγο
ρεύει την ανάγκη της πιο αυστηρής 
εισοδηματικής πολιτικής). Ετσι:

Με την κυβερνητική πλειοψηφία, 
που, με επικεφαλής τους οικονομι
κούς υπουργούς Γ. Παπαντωνιου 
και Αλ. Παπαδόπουλο, εμμένει στην 
εισοδηματική πολιτική για αυξήσεις 
2,5%% συν 2,5% στο Δημόσιο και 
3,5% συν 3,5% στις συντάξεις, συ- 
ντάσσονται κορυφαία στελέχη της 
Ν.Δ. όπως οι Γ. Σουφλιάς και Στ. 
Μόνος (σ.σ. ο τελευταίος μάλιστα υ
ποστηρίζει ένα πιο αυστηρό εισοδη
ματικό πλαίσιο), ενώ:

Αντιτίθεται ο πρόεδρος της Ν.Δ. 
Μιλτ. Εβερτ που, επικαλούμενος με-

Δ ε ν  αποκλείονται 
θετικές εξελ ίξεις  

στο θέμα τω ν 
ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ

γαλύτερη κοινωνική ευαισθησία, υ
ποστηρίζει τη χορήγηση αυξήσεων 
ρτο Δημόσιο ύψους του 3,5% συν 
3,5%. Και φυσικά απέναντι και στα 
δυο «στρατόπεδα» αντιπαρατίθεται 
το σύνολο του συνδικαλιστικού κινή
ματος (ΓΣΕΕ-ΑΔΕΔΥ), ενώ το κο
ρυφαίο στέλεχος της ΔΑΚΕ Γ. Μα
νώλης καταγγέλλει τους κ. Σουφλιά 
και Μάνο για την εμμονή τους σε μια 
«ανάλγητη πολιτικά επιλογή» και, 
κάνοντας «αυτοκριτική», υποστηρί
ζει ότι η Ν.Δ. έχασε τις εκλογές για
τί «ξέχασε» και αγνόησε τους εργα
ζόμενους των οποίων τα κοινωνικά 
προβλήματα αναδεικνύονται σήμε
ρα με ιδιαίτερη οξύτητα.

Σημειώνεται πάντως ότι, σε αντί
θεση με τις παγιωμένες ήδη απόψεις 
ένθεν και ένθεν για την πολιτική των 
αυξήσεων, σε κινητικότητα βρίσκε
ται το ζήτημα των αυξήσεων στις συ
ντάξεις και δεν αποκλείεται να υ
πάρξουν κάποιες θετικές εξελίξεις 
τις αμέσως επόμενες μέρες, κι αυτό 
παρά τις τεταμένες σχέσεις μεταξύ 
των υπουργών Παπαντωνιου και 
Παπαδόπουλου με τον υπουργό

Εργασίάς και Κοινωνικών Ασφαλί
σεων Στ. Τζουμάκας.

Υπό την πίεση των κινητοποιήσε
ων συνταξιούχων και ΓΣΕΕ συνε
δριάζει την Τρίτη η κυβερνητική επι
τροπή με την συμμετοχή του κ. Τζου- 
μάκα και προεδρεύοντος του υπουρ
γού Εσωτερικών και Δημόσιας Διοί
κησης (και πρωθυπουργεύοντος στο 
διάστημα αυτό) Ακη Τσοχατζόπου- 
λου. Τα δύο τελευταία κυβερνητικά 
στελέχη εμφανίζονται αποφασισμέ
να να δώσουν μάχη για βελτίωση του 
καθεστώτος που ισχύει από το 1990 
για τους συνταξιούχους. Τόσο ο κ. 
Τσοχατζόπουλος όσο και ο κ. Τζου
μάκας, θεωρούν σχεδόν αδύνατη την 
ανατροπή της απόφασης για αυξή
σεις 3,5% συν 3,5% στους συνταξι
ούχους, επειδή θα τροποποιούσε βα
σικές κατευθύνσεις του προϋπολογι
σμού. Ομως, σύμφωνα με έγκυρες 
πληροφορίες, οι δύο άνδρες από 
κοινού θα υποστηρίξουν στην κυ
βερνητική επιτροπή λύσεις σε δυο 
χρονικά επίπεδα:
■Είτε καταβολή του 3,5% συν 3,5% 
στις συντάξεις με δέσμευση (που θα 
διασφαλιστεί το συντομότερο νομο
θετικά) ότι από 1.1.1997 θα υπάρξει 
σύνδεση (αντιστοίχηση) των αυξή
σεων στις συντάξεις με το ποσοστό 
αύξησης που θα επιτυγχάνεται μέσω 
της Εθνικής Γενικής Συλλογικής 
Σύμβασης εργασίας για τους εργα
ζόμενους στον ιδιωτικό τομέα.

•  Είτε άμεση (από το 1996) σύνδεση 
του ποσοστού αύξησης στις συντά
ξεις με το ύψος των αυξήσεων που 
θα πάρουν οι εργαζόμενοι με την 
Εθνική Γενική Συλλογική Σύμβαση 
Εργασίας. Στη περίπτωση αυτή, εί
ναι αυτονόητο ότι «καταργείται» η 
απόφαση για αυξήσεις στις συντά
ξεις το 1996 κατά 3,5% συν 3,5%

Την τελευταία λύση υποστηρίζουν 
πάντως τόσο η ΓΣΕΕ όσο και ο ΣΕΒ, 
που θεωρούν ότι υπάρχουν τα οικο
νομικά περιθώρια για να ισχύσει η 
σύνδεση από φέτος.

Εκτός από τη συμπόρευσή τους 
στο θέμα των συντάξεων, επισημαί- 
νεται διάσταση μεταξύ των Α. Τσο- 
χατζόπουλου και Στ. Τζουμάκα για 
τις αυξήσεις στο Δημόσιο. Ο υπουρ
γός Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων υποστηρίζει ότι «ουδέ
ποτε μου ζητήθηκε η γνώμη για την 
εισοδηματική πολιτική και ότι είναι 
ψευδές ότι συμμετείχα σε σχετική 
κυβερνητική σύσκεψη».

Ο. κ. Τζουμάκας είναι ταυτοχρό
νους κατηγορηματικός στο ότι οι ό
ποιες ενστάσεις και διαφωνίες τους 
με την εισοδηματική πολιτική δεν 
πρόκειται να μεταφραστεί σε κατα
ψήφιση του προϋπολογισμού, γιατί 
όπως διευκρινίζει η ψήφιση του προ
ϋπολογισμού ενέχει και την έννοια 
της ψήφου εμπιστοσύνης προς την 
κυβέρνηση και αυτό προτίθεται να 
πράξει. Να υπερψηφίσει δηλαδή 
τον προϋπολογισμό.
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Πλήθος ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΩΝ απειλεί τη συνοχή των «δεκαπέντε» στη Μαδρίτη

Νέο δρόμο για το Μάαστριχτ 
αναζητά τώρα η Κοινότητα

Β Ρ Υ Ξ Ε Λ Λ Ε Σ
Του Π. ΠΑΝΤΕΛΗ

Η προετοιμασία για 
το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο της 

Μαδρίτης, που 
πραγματοποιείται με την 
ισπανική προεδρία στο 
τέλος της εβδομάδας, 
έχει ολοκληρωθεί.

Το τραπέζι των «15» θα εί
ναι φορτωμένο με ογκώδεις 
φακέλους γεμάτους «σοφές» 
εκθέσεις για άλα τα επίκαιρα 
κοινοτικά προβλήματα: ανα
θεώρηση της Συνθήκης του 
Μάαστριχτ και διεύρυνση, 
κοινή οικονομική πολιτική 
και ενιαίο νόμισμα, εσωτερι
κή πολιτική και ευρωαστυνο- 
μία, ναρκωτικά, ξενοφοβία, 
εξωτερική πολιτική και κοινή 
άμυνα. Πλήθος τα προβλή
ματα. Και γεμάτα αγκάθια 
που απειλούν τη συνοχή των 
«15» στη Μαδρίτη. Μεγάλες 
οι διαφορές μεταξύ τους. Και 
πιο μεγάλες οι διαφορές των 
«15» με την ευρωπαϊκή κοινή 
γνώμη... Η ενωμένη Ευρώπη 
μοιάζει να πηγαίνει στη Μα
δρίτη... ξυπόλητη στ’ αγκά
θια! Και για να περάσει πρέ
πει ν’ ανακαλύψει ένα νέο 
μονοπάτι...

Η μόνη δυναμική και απο
φασιστική ενέργεια της ενω
μένης Ευρώπης ήταν η διεύ
ρυνσή της με τα τρία νέα κρά
τη-μέλη, που πραγματοποιή
θηκε χάρη στην ελληνική 
προεδρία. Η γερμανική και η 
γαλλική προεδρία, που ακο
λούθησαν, είχαν «παγιδευ- 
θεί» από τις εθνικές εκλογές. 
Η ισπανική προεδρία ανέλα

βε με δέος ν’ αντιμετωπίσει 
ένα κοινοτικό χάος...

Η εφαρμογή της Συνθήκης 
του Μάαστριχτ έχει, σχεδόν, 
«παγώσει». Το Ευρωπαϊκό 
Νομισματικό Σύστημα έχει 
παραλύσει. Η εσωτερική α
γορά έχει μείνει μισοτελειω
μένη. Τα θεσμικά όργανα έ
χουν πελαγώσει. Η Κομισιόν 
έχει βουλιάξει σ’ ένα πέλα
γος εγγράφων «καθημερινής 
χρήσης», χωρίς να τολμά ν’ α- 
ναλάβει πρωτοβουλίες. Το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έ
χει «σκύψει το κεφάλι» στις 
κυβερνήσεις των «15», χωρίς 
να παίρνει ανεξάρτητη θέση 
ούτε γιατηντελωνειακή ένω
ση με την Τουρκία. Το δισυ
πόστατο Συμβούλιο Υπουρ
γών παραπατάει μεταξύ ε
θνικών και κοινοτικών συμ
φερόντων, χωρίς να θίγει τα 
μεγάλα προβλήματα της ενω
μένης Ευρώπης.

Η αναθεώρηση
Και τα προβλήματα πλη

θαίνουν. Εχουν, όμως, έναν 
κοινό παρονομαστή. Τη Συν
θήκη του Μαάστριχτ. Ολοι το 
αναγνωρίζουν. Εγινε μόνο 
για τους «12». Μόλις και με 
μεγάλη δυσκολία χωράει σή
μερα τους «15» -  που θα πρέ
πει, έτσι κι αλλιώς, να περιο
ριστούν με το ενιαίο νόμι
σμα. Είναι αδύνατο να χωρέ- 
σει αύριο τους «20» ή «30», 
με τις ανατολικές χώρες, την 
Κύπρο και τη Μάλτα που πε
ριμένουν στο κατώφλι της έ
νταξης.

«Χλωρό αγκάθι» για την ι
σπανική προεδρία είναι η α
ναθεώρηση της Συνθήκης

ΑΗΜΟΕΙΟ  ΧΡΕΟΕ ΣΤΗΝ Ε.Ε
ΔΗΜ ΟΣΙΟ ΧΡΕΟΕ 

ΟΕ ΠΟΕΟΕΤΟ %  ΤΟ Υ  ΑΕΠ

1995 1996

ΣΕΝΑΡΙΟ
ΓΙΑ

1997*

ΑΗΜΟΕΙΟ
ΕΛΛΕΙΜ Μ Α

1996
ΒΕΛΓΙΟ 154,4 132,3 130 -3,1
ΔΑΝΙΑ 73,8 72,7. 70,5 -1,3
ΓΕΡΜΑΝΙΑ 58,8 59,5 59,3 -2,8
ΕΛΛΑΔΑ 114,4 114 113,1 -8,8
ΙΣΠΑΝΙΑ 84,8 65,8 65,4 -4,7
ΓΑΛΛΙΑ 51,5 53,4 54,2 -3,9
ΙΡΛΑΝΔΙΑ 65,9 61.3 70,9 -2
ΙΤΑΛΙΑ 124,9 123,9 122,3 -6
ΛΟΥΞ/ΡΓΟ 6,3 6,7 6,8 0,6
ΟΛΛΑΝΔΙΑ 76,4 76.2 77,8 -2,7
ΑΥΣΤΡΙΑ 68 69,9 71,5 -5
ΠΟΡΤΟΓΑΛΙΑ 70,5 71 70,9 -4,7
ΦΙΛΑΝΔΙΑ 63,2 84,8 84,5 -1,5
ΣΟΥΗΔΙΑ 61,4 80,8 79,8 -4,5
ΒΡΕΤΑΝΙΑ 52,5 53,3 53,2 -3,7
Μ/0 ”15“ 71 71,6 71,3 -3,8

ΠΗΓΗ: ΠΡΟΒΛΕΨΕΙΣ ΚΟΜΙΣΙΟΝ 
‘Με την υηόθεοη ότι δεν θα υπάρξει 

αλλαγή πολιτικής

πτουν τα κριτήρια.
Για το τρίτο «κενό» υπάρ

χει μια σημαντική διαφορά 
ανάμεσα στη Γαλλία και τη 
Γερμανία. Η Γαλλία θέλει ν’ 
αποφασιστεί η επιλογή στο 
τέλος του 1997, οπότε υπολο
γίζει να καλύπτει τα κριτή
ρια. Η Γερμανία θέλει ν’ α- 
ποφασιστεί αρχές του 1998 
για να εξασφαλίσει τη σταθε
ρότητα της οικονομίας της. 
Μία, ακόμη, εγγύηση στο 
γερμανικό μάρκο, που θ’ α- 
ντικατασταθεί με το ενιαίο 
νόμισμα.

Η Γερμανία δεν μπορεί ν’ 
αντικαταστήσει το μάρκο με 
το ενιαίο νόμισμα χωρίς την 
εγγύηση της Γαλλίας. Και το 
ερώτημα είναι: Θα προφθά- 
σουν οι «15» στη Μαδρίτη να 
σβήσουν τις φωτιές που άνα
ψε... η νέα γαλλική επανά
σταση;

του Μάαστριχτ. Στο τραπέζι 
της Μαδρίτης θα τεθεί πρώτη 
φορά η έκθεση της «ομάδας 
προβληματισμού», που είχε 
αποφασιστεί στο Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο της Κέρκυρας 
προκειμένου να προετοιμά
σει την κυβερνητική διάσκε
ψη για την αναθεώρηση. 
Υστερα από 5 μήνες εργα
σίας και 13 συνεδριάσεις η 
«ομάδα προβληματισμού» 
υιοθέτησε μόλις προχθές την 
έκθεση, που περιλαμβάνει τα 
προβλήματα της αναθεώρη
σης και τις λύσεις τους. Για 
την επιλογή των προβλημά
των έχουν συμφωνήσει οι εκ
πρόσωποι των κρατών-με-

λών στην «ομάδα προβλημα
τισμού». Για τις λύσεις τους, 
όμως, υπάρχουν πολλές δια
φορές μεταξύ τους.

Για τη διεύρυνση οι «15» 
προβλέπεται να έχουν μεγά
λη συζήτηση στη Μαδρίτη, η 
οποία θα κλείσει με την «πα
ράσταση» της κοινής συνε
δρίασης με τους ηγέτες από 
τις υποψήφιες χώρες-μέλη. 
Και θα «παγώσει» μεταξύ α
ναθεώρησης και ΟΝΕ...

«Ξερό αγκάθι» η ΟΝΕ 
(Οικονομική και Νομισματι
κή ένωση). Εχει, όμως, δίπλα 
του μια «χλωρή τσουκνίδα»: 
το «σενάριο για το ενιαίο νό
μισμα». Για την ΟΝΕ δεν υ

πάρχει περίπτωση αναθεώ
ρησης, σύμφωνα με τη Συν
θήκη του Μάαστριχτ. Στο 
«σενάριο για το ενιαίο νόμι
σμα», όμως, που προβλέπε- 
ται να ισχύσει από το 1999 
-με μια μεταβατική περίοδο 
ως το 2002- οι «15» στη Μα
δρίτη πρέπει να συμπληρώ
σουν τρία κενά: Το όνομα (ε
πικρατέστερο είναι το «ευ- 
ρωμάρκο», «ευρωδραχμή» 
κ.λπ.). Τις σχέσεις των κρα- 
τών-μελών που θα καλύπτουν 
τα κριτήρια της ΟΝΕ με τα 
κράτη-μέλη που δεν θα τα 
καλύπτουν ακόμη. Το χρόνο 
κατά τον οποίο θ’ αποφασι- 
στεί ποια κράτη-μέλη καλύ-

Η κρίση
Στις Βρυξέλλες υποστηρί

ζεται και μια άλλη εκδοχή: 
Αντί η Μαδρίτη να προσπα
θήσει να σβήσει τη γαλλική 
πυρκαγιά με άχρωμα και φι
λολογικά συμπεράσματα της 
ισπανικής προεδρίας, να την 
αφήσει... να φουντώσει! Εί
ναι, ίσως, ένας αποτελεσμα
τικός τρόπος να καούν τ’ α
γκάθια που έχουν μπλοκάρει 
τις λύσεις στα κοινοτικά προ
βλήματα. Η ενωμένη Ευρώ
πη, κατά την εκδοχή αυτή, 
χρειάζεται μια νέα σοβαρή 
κρίση για να μπορέσει, τελι
κά, ν’ ανακαλύψει το μονο
πάτι που θα την οδηγήσει στη 
λεωφόρο της ευρωπαϊκής ο
λοκλήρωσης.

Με άδειες τσέπες η τοπική αυτοδιοίκηση
ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΑ ΕΣΟΔΑ ΤΗΣ Τ.Α.

ΕΤΟΣ Ως % φορολογικών εσόδων 
Δημοσίου

Ως % συνολικών εσόδων 
της Τ.Α.

1950 4,73 77,02
1955 4,33 66,37
1960 3,58 51,78
1965 2,68 39,94
1970 2,41 40,65
1975 1,17 27,21
1980 0,86 18,26
1985 1,03 19,5
1987 0,95 19,23
1989 0,94 15,72
1991* 0,68 14,12
1993** 0,67 12,64

* Προσωρινά στοιχεία * * Εκτιμήσεις

Του ΠΑΝΟΥ ΣΩΚΟΥ

Αύξηση των εσόδων της 
τοπικής και της νομαρ
χιακής αυτοδιοίκησης 

κατά 28% και 15,55% αντί
στοιχα προβλέπει για το 1996 
ο κρατικός προϋπολογισμός, 
ωστόσο τα οικονομικά της 
αυτοδιοίκησης απέχουν πολύ 
από το να είναι ανθηρά, απέ
χει πολύ όπως επίσης ότι αυ
τοδιοίκηση από την οικονομι
κή της ανεξαρτησία.

Οι δήμαρχοι στο πρόσφα
το συνέδριό τους κατήγειλαν 
ότι η αυτοδιοίκηση βρίσκεται 
στα όρια της οικονομικής 
χρεοκοπίας, ενώ μελέτη του 
Πάντειου Πανεπιστημίου για 
τα οικονομικά της αυτοδιοί
κησης στην Ελλάδα σε σχέση 
με τις άλλες χώρες της Ευρώ
πης δείχνει ότι βρίσκονται 
στη δυσμενέστερη θέση και 
εξαρτώνται πλήρως από την 
κρατική εξουσία.

Εχει τα χαμηλότερα έσοδα 
σε σχέση με τις χώρες της 
Ε.Ε. και τις χαμηλότερες δα
πάνες ως ποσοστά επί των ε
σόδων και των δαπανών της

κεντρικής διοίκησης, ενώ και 
τα φορολογικά της έσοδα 
βρίσκονται στο χαμηλότερο 
ποσοστό σε σχέση με τις άλ
λες χώρες που έχουν κύριες 
πηγές εσόδων τους φόρους 
εισοδήματος και περιουσίας,

γεγονός που επιδρά αρνητι
κά στον προγραμματισμό της 
και στην οικονομική της ανε
ξαρτησία.

Τα σημαντικότερα στοι
χεία της μελέτης είναι τα ε
ξής:

■ Στην Ελλάδα το ποσοστό 
των εσόδων της αυτοδιοίκη
σης είναι μόλις το 12,61% των 
εσόδων της κεντρικής διοίκη
σης, τη στιγμή που στη Δανία 
φθάνει το 79,26%, στη Γαλ
λία το 22,34%, στο Βέλγιο το 
14,10%, στην Αυστρία το 
27,43%, στη Γερμανία το 
30,18%. Κάτω από την Ελλά
δα βρίσκεται μόνο η Πορτο
γαλία με 9,39%. Επίσης οι 
δαπάνες της αυτοδιοίκησης, 
ως ποσοστό επί των δαπανών 
της κεντρικής διοίκησης, βρί
σκονται στο χαμηλότερο ση
μείο των χωρών της Ε.Ε. με 
6,66%. Στην ψηλότερη θέση 
και πάλι η Δανία με 76,61%.
■ Τα φορολογικά έσοδα της 
αυτοδιοίκησης στην Ελλάδα, 
ενώ το 1950 αποτελούσαν το 
77,02% των συνολικών εσό
δων της, το 1993 έπεσαν στο 
12,64%. Την ίδια στιγμή 
στην Ευρώπη τα φορολογικά 
έσοδα της αυτοδιοίκησης σε 
πολλές περιπτώσεις φθά
νουν και το 100% των εσό
δων της. Στη Δανία π.χ. το 
92% προέρχεται από το φό
ρο εισοδήματος και το 7,7%

από το φόρο περιουσίας.
■ Τα έσοδα της αυτοδιοίκη
σης στην Ελλάδα προέρχο
νται κυρίως από την κρατική 
ενίσχυση μέσω έκτακτων ή 
τακτικών επιχορηγήσεων και 
όχι από ίδιους πόρους. Χα
ρακτηριστικό είναι ότι στο 
διάστημα 1974-1989 οι έκτα
κτες επιχορηγήσεις αυξήθη
καν κατά 152 φορές (από 473 
εκατ. σε 72.240 εκατ.) και οι 
τακτικές κατά 105 φορές (α
πό 603 εκατ. σε 63.879 εκατ.). 
Αντίθετα τα έσοδα από φό
ρους και τέλη αυξήθηκαν μό
νο κατά 15 και 24 φορές αντί
στοιχα. (Από 1.108 εκατ. σε 
16.675 εκατ. και από 2.229 ε
κατ. σε 55.170 εκατ.). Σε ό,τι 
αφορά τις άλλες χώρες, στην 
Αυστρία π.χ., το 53,56% των 
εσόδων της αυτοδιοίκησης 
είναι από φόρους και το 
16,99% από επιχορηγήσεις 
κρατικές, στο Βέλγιο το 
37,50% από φόρους και 
54,34% από επιχορηγήσεις, 
ενώ στην Ιταλία το 79% των 
εσόδων είναι από φόρους.
■ Διαφορετικά όμως σε σχέ
ση με τις άλλες χώρες της

Ε.Ε. δαπανά η αυτοδιοίκηση 
στην Ελλάδα και τα έσοδά 
της. Το 66,25% δαπανάται σε 
γενικές υπηρεσίες, ενώ η αυ
τοδιοίκηση στις χώρες της 
Ε.Ε. για γενικές υπηρεσίες 
δαπανά από 4,5% η Αγγλία 
έως 11,35% η Γερμανία.

Πού οφείλεται
Παράλληλα η μελέτη απο- 

δεικνύει ότι η άσχημη οικο
νομική κατάσταση της αυτο
διοίκησης στην Ελλάδα οφεί
λεται σε μαγάλο βαθμό και 
στον πολυκερματισμό των 
Οργανισμών Τοπικής Αυτο
διοίκησης. Το 95,9% των 
OTA είναι κάτω από 5.000 
κατοίκους. Είναι το υψηλότε
ρο ποσοστό στην Ε.Ε. Αμέ
σως μετά η Ισπανία με 86%, 
η Γαλλία με 85,4%. Το μικρό
τερο ποσοστό είναι στο Βέλ
γιο με 18%.

Πιο συγκεκριμένα, 48 κοι
νότητες στην Ελλάδα έχουν 
έσοδα μικρότερα από 
100.000 ετησίως, 180 έχουν έ
σοδα 100.000 -199.000,639 έ
χουν έσοδα 200.000 - 499.000 
ετησίως...
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Γράφει ο ΝΙΚΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ
0  πολύ ισχυρός συνδυασμός, μεταξύ των υψηλών πιέσε

ων στα Βαλκάνια και ευρύτερα στην Ανατολική Ευρώπη 
(1044ό Ρθ) με τις χαμηλές πιέσεις στην Ανατολική Μεσόγειο 
(ΙΟΙΟΙιΡη), θα διατηρήσει τους θυελλώδεις έως πολύ θυελ
λώδεις βορείους ανέμους στις ανατολικές και νότιες περιο
χές, που την Τρίτη και κυρίως την Τετάρτη θα εξασθενήσουν. 
Εξάλλου, η συνεχιζόμενη μεταφορά ψυχρών αέριων μαζών 
από την Ανατολική Ευρώπη προς τη χώρα μας θα διατηρή
σει το τσουχτερό κρύο ολόκληρη την εβδομάδα.

Με τα κλιματολογικά στοιχεία του Δεκεμβρίου ολοκληρώ
νουμε για το Ρέθυμνο τα ετήσια στοιχεία (στη θέση του με 
το νέο χρόνο θα αναφερθούμε στη Λαμία). Από παρατηρή
σεις 40 χρόνων η θερμοκρασία κατά μέσο όρο κυμαίνεται 
από 11 έως 17 βαθμούς. Στις 20/12/1963 το μεγιστοβάθμιο 
έδειξε 28 βαθμούς, ενώ στις 31/12/1982 το ελαχιστοβάθμιο 
κατέβηκε στον 1 βαθμό. Βρέχει κατά μέσο όρο στη διάρκεια 
15 ημερών, στις 3 από αυτές εκδηλώνονται καταιγίδες, ενώ 
το μέσο μηνιαίο ύψος υετού είναι 110 χιλιοστά. Παρατηρή
θηκε όμως και καταιγίδα με 64 χιλιοστά σε ένα 24ωρο. Η 
μέση μηνιαία ηλιοφάνεια είναι 112 ώρες.

ΑΓΡΟΤΕΣ Μπορεί να κάνει κρύο, ο καιρός όμως δεν θα εμπο
δίσει την εκτέλεση των διάφορων υπαίθριων γεωργικών 
ασχολιών. Προσέξτε τον παγετό που θα είναι έντονος και 
ρυθμίστε στα θερμοκήπια κατάλληλα τις θερμοκρασίες.

Στο κατώφϋι του χειμώνα
Βροχερή, όπως προβλέφθηκε, και καιρικά επικίνδυνη, όπως επι- 

σημάνθηκε, ήταν η περασμένη εβδομάδα. Οι συνεχείς και δυνα
τές βροχές, μαζί με τις έντονες τοπικές καταιγίδες ανέβασαν σημα
ντικά τα ύψή βροχής αυτού του μήνα και ήδη σε αρκετές περιο
χές ξεπεραστηκαν οι κανονικές τιμές του Δεκεμβρίου. Και να σκε- 
φτεί κανείς ότι μόλις συμπληρώθηκε το πρώτο δεκαήμερό του. 
Φέτος ο Δεκέμβριος μας ήρθε με πολλά νερά.

Υστερα από τις μπάρες στην αρχή του μήνα στη Ζάκυνθο, στην 
Κεφαλονιά, στην Κέρκυρα και στον Πύργο, μας ήρθαν αυτές της 
περασμένης εβδομάδας στον Πειραια, στη Θεσσαλονίκη, στην 
Αθήνα και στα Τρίκαλα. Τα δύο βαρομετρικά χαμηλά μετά μέτω
πα κακοκαιρίας που τα συνόδευαν, ιδιαίτερα εκείνο της Δευτέ
ρας, προκάλεσαν σημαντικές βροχοπτώσεις σε ολόκληρη τη χώρα, 
καθώς και χιονοπτώσεις στα ορεινά της Βόρειας Ελλάδας. "Χρυ- 
σοφόρες" θεωρούνται οι βροχές που έπεσαν στους ταμιευτήρες 
του Μόρνου, της Υλικής και του Μαραθώνα, καθώς αύξησαν σημα
ντικά τα αποθέματα νερού και απομάκρυναν ακόμα περισσότερο 
τον κίνδυνο της λειψυδρίας.

Στη νέα εβδομάδα δεν θα έχουμε τις βροχές και τις καταιγίδες 
της προηγούμενης. Αντίθετα θα είναι γενικά "στεγνή" και πολύ 
ψυχρή. Θα σημειωθούν πάντως λίγες ασθενείς βροχές στα πεδι
νά και θα πέσουν λίγα χιόνια στα ορεινά της ανατολικής και νότιας 
χώρας. Τα κύρια χαρακπριστικά της θα είναι οι πολύ ισχυροί έως 
θυελλώδεις βόρειοι άνεμοι που θα φυσούν και οι οποίοι μεσο
βδόμαδα θα κοπάσουν, καθώς και χαμηλές θερμοκρασίες, οι 
οποίες θα κυμαίνονται κάτω από τις κανονικές τιμές, θυμίζοντας 
το χειμώνα, στο κατώφλι του οποίου βρισκόμαστε.

Προμηθευτείτε πετρέλαιο για το καλοριφέρ, και το τζάκι, όπου υπάρχει, ας καίει συνεχώς.
Οι θυελλώδεις βοριάδες στο Αιγαίο θα δημιουργήσουν προβλήματα σπς θαλάσσιες συγκοινωνίες,

ΚΥΡΙΑΚΗ-ΔΕΥΤΕΡΑ
Τα κύρια χαρακτηριστικά του 

σημερινού καιρού είναι οι χαμη
λές θερμοκρασίες και οι θυελλώ
δεις βοριάδες, με ένταση στο 
Αγαίο 8 και τοπικά 9 μποφόρ. Στη 
Δυτική και τη Βόρεια Ελλάδα θα 
υπάρχει ηλιοφάνεια με λίγη συν
νεφιά, ενώ στην υπόλοιπη χώρα 
η συννεφιά κατά τόπους θα είναι 
αυξημένη και θα συνοδευτεί από 
λίγες ασθενείς βροχές στα πεδι
νά και λίγα χιονιά στα ορεινά.

Για τη Δευτέρα προβλέπονται 
ανάλογες καιρικές συνθήκες με 
παγετό τη νύχτα και νωρίς το πρωί 
και με το κρύο να παραμένει τσου
χτερό σε ολόκληρη τη χώρα.

ΤΡΙΤΗ-ΤΕΤΑΡΤΗ ΠΕΜΠΤΗ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
Για την Τρίτη και για την Τετάρ

τη προβλέπεται και πάλι παγετός 
σε όλη την ηπειρωτική χώρα, δηλα
δή η θερμοκρασία θα πέσει κάτω 
του μηδενός τη νύχτα, κυρίως στη '< 
Βόρεια και την Κεντρική Ελλάδα. 
Την ημέρα στη Δυτική Ελλάδα θα 
υπάρχει ηλιοφάνειά (ο καιρός αυτή 
την εβδομάδα στα δυτικά θα είναι 
καλύτερος). Στην υπόλοιπη χώρα 
θα υπάρχουν συννεφιές τοπικά 
αυξημένες και θα σημειωθούν 
σποραδικές βροχές στα πεδινά 
και λίγα χιόνια στα ορεινά, κυρίως 
την Τετάρτη. Οι βοράδες θα πέσουν 
λίγο την Τρίτη και περισσότερο 
την Τετάρτη.

□  Ο  fi 7
Ο k  Κ> 5-6 
3-5 *

ΑΜΕΤΑΒΛΗΤΗ

Για την Πέμπτη προβλέπεται στη 
Δυτική Ελλάδα σχεδόν αίθριος και
ρός. Στην υπόλοιπη χώρα θα υπάρ
χουν συννεφιές με τοπικές βροχές 
ή χιονόβροχο και λίγα χιόνια στα 
ορεινά. Οι άνεμοι θα πνέουν από 
βόρειες διευθύνσεις στα δυτικά με 
ένταση 3-5 μποφόρ και στα ανα
τολικά με ένταση 6-7 μποφόρ.

Για την Παρασκευή στη Δυτική 
και τη Βόρεια Ελλάδα προβλέπο- 
νται λίγες συννεφιές, ενώ στην υπό- 
λοιπη χώρα οι συννεφιές τοπικά θα 
είναι αυξημένες και θα σημειωθούν 
λίγες ασθενείς βροχές. Οι βοριά
δες θα εξασθενησουν λίγο, ενώ η 
θερμοκρασία θα είναι χαμηλή.

Μ

Η Μαύρη τρύπα
□  Μία είναι η λέξη για 

την κατάσταση της 
χώρας: ΑΚΗ-βερνησία.

πάθαμε!

Q
Ενας νέος όρος 
στην πολιτική, που

υποόηλοί ότι υπάρχει κάτι 
χειρότερο α π ’ το κενό 
εξουσίας: ο φελλός του.

ΙΛύση ηγεσίας στο 
ΠΑΣΟΚ με το 

σύστημα το Θρύλον! Να  
παραιτηθεί ο Ανδρέας α π ’ 
την προεδρία και να 
παραμείνει ιδιοκτήτης.

Πάντως είναι 
ντροπή να τίθεται 

θέμα ηγεσίας στο ΠΑΣΟΚ 
πριν περάσουν 1.000 
χρόνια α π ’ τη 10η επέτειο 
τον πρώτον αιώνα α π ’ τα 
40ήμέρα τον Ανδρέα.

Αλλο δράμα! 
Σταματάει ο

Βλάσης Μπονάτσος την 
TV!! Ευτυχώς που 
συνεχίζει ο Καραμπελιάς.

πεντικιούρ δεν ανησυχεί 
υπερβολικά γιατί το κάνει 
ο ίδιος προσωπικά.

Το μέγα δυστύχημα 
~  ^  του Καραμπελιά

Τι περίπτωση κι ο 
Πάγκαλος. Οταν

Σιγά το επιχείρημα
~  τον Ακη ότι τα ίδια

/-ν~ χ  Να βάλει για
πρόεδρο π.χ. το

λέει ο Σημίτης με τον 
Εβερτ! Μα κι ο ίδιος ο 
Ακης τα ίδια λέει με τη 
φιλιππινέζα μου... («yes 
master»!) *

Σημίτη και να τον καλεί 
τρις ημερησίως σε 
απολογισμό!! Γιατί, πα ιδί 
μου, πέσαμε στις τρεις το 
απόγευμα κάτω του 
εβδομήντα τα εκατό;

Κι ο μεν Ανδρέας 
μάλλον θα κάνει 

γιορτές στην Εκάλη! Ο 
Μίλτος θα κάνει στη

είναι ότι δηλώνει τα ίδια 
με τον Εβερτ πια!! Οτι 
υπάρχει κατάπτωση αξιών 
στον τόπο.

επρεπε να σιωπά είχε 
λυσσάξει και τώρα που  
έπρεπε να λνσσομανά 
κάνει τη σονπιά.

Ρηγίλλης;

□  *Παρά ταύτα, ποτέ 
μου δεν τη θεώρησα 

ανεγκέφαλη.

Ε, αφού στο Θρύλο 
^  θα βάζαμε πρόεδρο

/ - ^ jx  Οσο ακούει 
Σινάτρα και

Σωτηρία Μπέλλου, no 
problem!! Μόλις ζητήσει 
Ευρυδίκη και Κώστα 
Μπίγαλη, φεύγουμε όλοι 
μ α ζί με τα λεφτά μας για 
Ελβετία.

το Σιδέρη, λογικά στο 
ΠΑΣΟΚ μπορεί να μπει 
μέχρι κι ο 
Κοκκινοβασίλης.

/-ν ^ χ  Υπόδειγμα
σταθερότητας η 

«Ανοιξη»! Ουδείς έθεσε 
θέμα ηγεσίας, π α ρ ’ ότι 
μπήκε στην εντατική ο 
Μάικλ Τζάκσον.

□  Αλλά τι να πεις α π ’ 
τη στιγμή που και ο 

Απόστολος Ανδρεουλάκος 
κάθεται και συζητά 
πολιτισμένα στην Τ Υ με  
βομβιστές-αναρχικούς; 
Αντε και υποψήφιος του 
ΣΥΝ!

—Α  Πάντως αν ο 
^  Ανδρέας κάνει 

Χριστούγεννα σπίτι με τις 
αουπίταες της κυρα- 
Πολυξένης, τον βλέπω για 
Πρωτοχρονιά παρέα με το 
Σκαλκέα.

Ιστορίες
αγάπης

Οταν ο άνδρας 
\  /  του σπιτιού είναι 

τ τέζα στο σπίτι, 
δεν μιλάει, δεν 
κουνάει και δεν 
λαλάει...
Και την ίδια ώρα το 
έτερόν του ήμισυ 
περιφέρεται και όχι 
μόνο δ ιαπράτιε ι αλλά 
και εισπράττει για 
λογαρ ιασμό  του... Να, 
αυτό μωρό μου είναι 
που λένε κενό 
εξουσίας.
ΥΓ.: Σκάσε και μίλα 
απ’ τον αναπνευστήρα.

Τι το θέλουμε να 
^  βγάλουμε τη χώρα 

α π ’ την κρίση; Τα ίδια 
πήγαμε να κάνουμε και με 
το Θρύλο κι είδατε τι

□  Λεπτομέρεια με
σημασία: Ο Χυτήρης 

είπε ότι ο Ανδρέας θα βγει 
α π ’ το Ωνάσειο, αλλά δεν 
είπε σαφώς ότι θα πάει 
Εκάλη!! Σκέψου να 
ξαναγυρίσει Καστρί!!

...Μετά την 
επιστολή Μιμής για 

το αν την εγκρίνει το 
Ιατρικό Συμβούλιο, 
αναμένεται ερώτημά της 
προς τον ξάδελφό της για 
το αν υπάρχει κενό 
εξουσίας.

j - ^ jx  Μα φυσικά η Μιμή 
όεν ανακατεύτηκε

Ε π ’ ευκαιρία: Δεν  
παίρνουμε το 

Σκαλκέα στο Θρύλο, να 
εξηγεί στο τύπο πώς είναι
όλα όμορφα και ωραία;

καθόλου στο στάδιο της 
ανάρρωσης. Μόνο στην 
επιδείνωση.

^-v jx  Θ ’ αρχίσει
δηλώσεις ίδιες με

τον Εβερτ μέχρι κι η Μιμή.

□  Φυσικά υπάρχει 
κενό εξουσίας! Μια 

ολόκληρη εβδομάδα χωρίς 
δήλωση Ματοόλας.

Πότε και μόνο πότε 
^  υπάρχει κατά το 

Χυτήρη κενό εξουσίας; 
Οταν πάει η Μιμή 
κομμωτήριο*

J*Aλλá στο 
μανικιούρ-

/-ν~ ν Δ εν βάζουμε και 
μια τέντα στιλ 

Ωνάσειου στο 
Καραίσκάκη; Να λέμε ότι 
βρέχει όταν μας φτύνουνε.

Αλλοι
αντιμετωπίζουν με  

δυσκολία το κενό εξουσίας 
κι εμείς ακόμη πιο 
δύσκολα το κενό εστίας. 
0 / ^  Τι να τα κάνει οα Διευκρινιστικές 

** ερωτήσεις: 
ΟΣιδέρης ως γενικός 
αρχηγός επιτρέπεται να 
εκτελεί και πέναλτι;

πρόεδρος τα σι-ντι; 
Να του φέρνανε καμιά 
Τσιντικίδου να σηκωθεί 
στο πι και φι.
_ Α  Πάντως αν 

** βάλουμε στο fax 
αναπνευστήρα και 
καθετήρα, τι άλλο λείπει 
για να αντικατασταθεί μια 
και καλή;
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